
اقتصاد ایران بیش از ۵ برابر آمریکا رشد کرد

علت رشد اقتصادی ایران با وجود محدودیت ها چیست؟
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خانه  هنر   میرا

 رئیس جمهور در بیست و سومین نشست سران سازمان همکاری شانگهای:
مزایای عضویت رسمی ایران در شانگهای 

در تاریخ ماندگار خواهد شد

 وزیر صمت:
 حمل و نقل شهری در تهران، برقی می شود

 وزیر نیرو مطرح کرد
وی چاه های  نصب کنتورهای هوشمند برق بر ر

و کشاورزی اولویت وزارت نیر

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد
برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول
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هوش مصنوعی و اخلاق رسانه ای
افســانه مظفری   با ظهور هوش مصنوعی روزنامه نگاران و دســت اندرکاران رسانه ای 
فرصت های جدیدی با اســتفاده از این ابزار جدید در اختیارشــان قرار گرفته اســت 
که امکان ارزیابی صحــت منابع و اخبار، امکان تشــخیص ســوگیری و تعصب ها در 
پوشش های خبری، شناسایی بهتر مخاطب و نیازهای او، تعامل و برقراری ارتباط بهتر 
و سریعتر با مخاطب، بازخوردگیری سریع شخصی ســازی محتوا، هزینه  پایین تولید 
مطالب خبری، پوشــش خبری ســریع و به روزتر با تولید محتوا، متن، صوت و تصویر، 
پیاده ســازی صدا، تنظیم اتوماتیک متن و پوشــش خبری دقیق تر و قابل اطمینان تر 

نسبت به پوشش خبری سنتی را مهیا می کند.

یادداشت

w w w . R O O Z L I N E . i r w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

روی خط روز فراتر از کاغذ

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: جمهوری 
اسلامی ایران طی ۱۰ ساله اخیر با هدف ارتقای 
روابط اقتصادی و تجاری با کشــورهای همسایه 
به موفقیت های چشــمگیری در زمینه تکمیل 

کریدور شمال- جنوب دست یافته است .
علی اکبر صفایی معاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در نشست 
هم اندیشــی ســه جانبه ایران- هند- روســیه 
پیرامــون تســهیل ترانزیت در مســیر کریدور 
شــمال- جنوب که با حضور مقامات عالیرتبه و 
سفرای کشــورهای روســیه، هند، ازبکستان، 
ارمنســتان، تاجیکســتان، عمان، قطر، عمان 
و عــراق در هتل اســپیناس برگزار شــد ضمن 
خوش آمدگویــی، بخشــی از دســتاوردهای 
هم اندیشی های پیشین و برنامه های پیش رو را 

برشمرد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی تسهیل 
ترانزیت در مســیر کریدور شــمال- جنوب را 

اهداف کلی این نشست عنوان کرد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: اســتفاده 
از ظرفیت هــای موجــود در کریدور شــمال- 

جنــوب در کوتاه مدت، افزایش مبــادلات کالا 
از این مســیر در مدهای مختلــف حمل ونقلی، 
افزایش ســرمایه گذاری های زیرســاختی در 
این مســیر کریــدوری و ارتقــای ترانزیت کالا 
از مســیر شــمال به جنوب به ۵۰ میلیون تن و 
حمایت از بخش های خصوصی بخشی از اهداف 
این نشست اســت.مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانوردی ادامــه داد: ســرمایه گذاران بخش 
خصوصی با کنتــرل و مالکیتی کــه در مدهای 
حمل و نقلــی دارند این تضمیــن را به صاحبان 
کالا می دهند تا کالاها از این مســیر ترانزیتی با 
امنیت، ایمنــی بالا و هزینه کمتــر عبور کنند و 
مبادله شــوند.صفایی تصریح کــرد: جمهوری 
اسلامی ایران طی ۱۰ ساله اخیر با هدف ارتقای 
روابط اقتصادی و تجاری با کشــورهای همسایه 
به موفقیت های چشــمگیری در زمینه تکمیل 

کریدور شمال- جنوب دست یافته است .
وی پیوستن ایران به پیمان شانگهای و اتحادیه 
اوراسیا را فصل جدیدی را آغاز فصل جدیدی از 

روابط اقتصادی با کشورهای دیگر برشمرد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی توضیح 

داد: هم اکنــون ۱۰ میلیــون تن کالا از مســیر 
کریدوری شــمال- جنــوب عبــور می کند که 
ظرفیــت کنونــی آن ۲۴ میلیــون و ۷۰۰ تن 
کالاســت و هدف ارتقای ترانزیت از این مسیر به 

۵۰ میلیون تن است.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: بر اســاس 
اطلاعــات بــه دســت آمده برنامه ریزی هــا و 
پروژه هــای در دســت اقدام کشــورهای عضو 
کریدور شمال- جنوب ۳۸.۲ میلیارد دلار است 
که این نویــد را می دهد که هــدف ترانزیت ۵۰ 

میلیون تن در سال در این مسیر محقق شود.
صفایــی تصریح کرد: مســیر کریدور شــمال- 
جنوب، ارزان ترین، ایمن ترین و کم هزینه ترین 
مسیر برای ترانزیت کالا از شمال به جنوب است.

صفایی گفت: جمهوری اسلامی ایران با داشتن 
بیش از ۲۹۰ میلیون تن کالا در شــمال و جنوب 
کشور و همچنین فعالیت ۴۰۰ فروند کشتی در 
این مسیر کریدوری و سایر مسیرها این تضمین 
را می دهد که ترانزیت از این مســیر با امنیت در 
تمامی مدهای حمل ونقلی جاده ای، ریلی، بنادر 

انجام شود.

کریدور

ارتقا سرمایه گذاری زیرساختی در مسیر کریدور شمال- جنوب

خاندوزی : بیش از ۲ هزار فقره از اموال مازاد دولت شناسایی شد

  نظر دولت درباره انتخابات
 اتاق بازرگانی همان نظر 

دستگاه های نظارتـی است

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
0208380130304 DT2 دو مرحله ای شماره 

 نوبت دوم

واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خريد كالاي داخلي

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، 

مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام
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لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه 
به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب« 
و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط ( در 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.   كالاي تقاضاي 
مذكورمیبایست ازسازندگان موردتاییدداخلي تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه   000ر800ر151ر11 ریال مي باشد.

با وصول دوفقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندي مناقصه گشایش پاكات انجام میشود. )تلفن تماس  061-341-22320  (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/11 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/14

شناسه آگهی: 1518657 تقاضاي شماره    0130304-38-08 / رشته هاي تكميلي درون چاهي

آگهي تجديد مناقصه عمومي
 يك مرحله اي )همراه با ارزيابي كيفي(

روابط عمومی شرکت توزيع نیروی برق استان اردبیل

 1- نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق استان 
اردبیل

بعثت  اداري  اردبیل – شهرك   : گزار  مناقصه  آدرس   -2 
)كارشناسان (، شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل  –  تلفن 

هاي 9- 33741601 – 045  
پروژه هاي  بر  : واگذاري عملیات نظارت  3- موضوع مناقصه 
سرمایه اي ، خدمات مشتركین ، بهره برداري وایمني  در سطح 
،  طبق شرایط و شرح  اردبیل  نیروي برق استان  شركت توزیع 
خدمات مربوطه به پبمانكاران واجد شرایط طبق شرایط مندرج در 

اسناد ارزیابي كیفي 
 4- سپرده شركت در مناقصه:سپرده شركت در مناقصه به مبلغ 

2،965،000،000 ریال مي باشد.
5- محل خرید اسناد مناقصه : كلیه مراحل برگزاري مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي 
پاكتها از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد ایران(  به 

آدرس ww.setadiran.ir انجام خواهد شد.
 6- واجدین شرایط میتوانند از روز سه شنبه مورخه 13 /4/ 1402 

لغایت روز  دو شنبه مورخه 19/ 4/ 1402 نسبت به دریافت اسناد 
مناقصه از طریق سامانه فوق الذكر اقدام نمایند.

كیفي  ارزیابي  با  همراه  مناقصه یك مرحله اي  اینكه  به  توجه  با 
مي باشد، اسناد ارزیابي كیفي شركت كنندگان ساعت 8 صبح روز 
شنبه مورخ 31/ 4 / 1402بازگشایي و جهت ارزیابي به كمیسیون 
فني بازرگاني ارسال و تاریخ بازگشایي پاكت الف و ب وج در همین 

جلسه اعلام خواهد شد.
7-مدارك لازم جهت دریافت اسناد : فیش واریزي بمبلغ 
500000 ریال به حساب  سیباي شماره 0103815822001  دستگاه 

مناقصه گزار نزد بانك ملي ایران شعبه كارشناسان اردبیل
8- تاریخ مهلت و محل تحویل اسناد مناقصه : مناقصه گران پس 
از دریافت و مطالعه اسناد پیشنهادات خود را حداكثر تا ساعت 7 صبح 
روز شنبه مورخه 31 / 4/ 1402 اسناد مربوطه را به هر دو روش زیر :

الف( از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت
ب( و همچنین پاكتهاي الف را بعد از بارگذاري در سامانه بصورت 

دربسته و لاك و مهر شده بصورت فیزیكي تا یك ساعت قبل از شروع 
جلسه مناقصه طبق توضیحات شرایط مناقصه به دبیرخانه شركت 
)اردبیل – شهرك اداري بعثت - كارشناسان( شركت توزیع نیروي 

برق استان اردبیل به كدپستي  5613643355  ارسال نمایند .
پاكتهاي الفي كه دیرتر از این مهلت تسلیم شود دریافت نخواهد گردید.
پیشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد بصورت الكترونیكي مي 

باشند.
9- محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه سوم 

شركت میباشد .
10- زمان برگزاري جلسه مناقصه )بازگشایي پاكات ارزیابي كیفي( 

راس ساعت 8 صبح روزشنبه مورخه 31/ 4/ 1402 مي باشد. 
11- حضور پیشنهاد  دهندگان یا نماینده آنها در جلسه مناقصه 

آزاد میباشد .
12- مناقصه  در یك مر حله برگزار میگردد.)همراه با مرحله ارزیابي كیفي(

13- دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات 
مختار میباشد .

14- به پیشنهادهاي فاقد امضاء، مشرو ط، مخدوش ) لاك گرفته 
یا قلم خورد (، و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاءمدت مقرر در فراخوان 

واصل میشود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .
15- پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهاي 
معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را بحساب بانكي شركت واریز  و حسب مورد 
ضمانتنامه یا رسید واریز وجه را به شركت تسلیم نماید به پیشنهادهاي 
فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش یا مشروط ، سپرده هاي كمتر از 

میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد .
16- بهاي پیشنهادي باید به مبلغ مشخص ) بصورت اعداد و حروف 

توأمان( تعیین و ارائه گردد.
 17- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .
توانیر   شركت  سایت   : آدرس  به  آگهي  بازبیني   18-  جهت 
مناقصات  رساني  اطلاع  شبكه  www.tavanir.org.ir و 

كشور  htpp/iets.mporg.ir  مراجعه فرمائید.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/13
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/14

 نوبت دوم

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
0208380130304 DT2 دو مرحله ای شماره 

 نوبت دوم

واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خريد كالاي داخلي

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، 

مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
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425  2002092288000278  

لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه 
به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب« 
و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط ( در 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.   كالاي تقاضاي 
مذكورمیبایست ازسازندگان موردتاییدداخلي تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه   000ر800ر151ر11 ریال مي باشد.

با وصول دوفقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندي مناقصه گشایش پاكات انجام میشود. )تلفن تماس  061-341-22320  (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/11 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/14

شناسه آگهی: 1518657 تقاضاي شماره    0130304-38-08 / رشته هاي تكميلي درون چاهي

آگهي تجديد مناقصه عمومي
 يك مرحله اي )همراه با ارزيابي كيفي(

روابط عمومی شرکت توزيع نیروی برق استان اردبیل

 1- نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق استان 
اردبیل

بعثت  اداري  اردبیل – شهرك   : گزار  مناقصه  آدرس   -2 
)كارشناسان (، شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل  –  تلفن 

هاي 9- 33741601 – 045  
پروژه هاي  بر  : واگذاري عملیات نظارت  3- موضوع مناقصه 
سرمایه اي ، خدمات مشتركین ، بهره برداري وایمني  در سطح 
،  طبق شرایط و شرح  اردبیل  نیروي برق استان  شركت توزیع 
خدمات مربوطه به پبمانكاران واجد شرایط طبق شرایط مندرج در 

اسناد ارزیابي كیفي 
 4- سپرده شركت در مناقصه:سپرده شركت در مناقصه به مبلغ 

2،965،000،000 ریال مي باشد.
5- محل خرید اسناد مناقصه : كلیه مراحل برگزاري مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي 
پاكتها از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد ایران(  به 

آدرس ww.setadiran.ir انجام خواهد شد.
 6- واجدین شرایط میتوانند از روز سه شنبه مورخه 13 /4/ 1402 
لغایت روز  دو شنبه مورخه 19/ 4/ 1402 نسبت به دریافت اسناد 

مناقصه از طریق سامانه فوق الذكر اقدام نمایند.
كیفي  ارزیابي  با  همراه  مناقصه یك مرحله اي  اینكه  به  توجه  با 
مي باشد، اسناد ارزیابي كیفي شركت كنندگان ساعت 8 صبح روز 
شنبه مورخ 31/ 4 / 1402بازگشایي و جهت ارزیابي به كمیسیون 
فني بازرگاني ارسال و تاریخ بازگشایي پاكت الف و ب وج در همین 

جلسه اعلام خواهد شد.
7-مدارك لازم جهت دریافت اسناد : فیش واریزي بمبلغ 
500000 ریال به حساب  سیباي شماره 0103815822001  دستگاه 

مناقصه گزار نزد بانك ملي ایران شعبه كارشناسان اردبیل
8- تاریخ مهلت و محل تحویل اسناد مناقصه : مناقصه گران پس 
از دریافت و مطالعه اسناد پیشنهادات خود را حداكثر تا ساعت 7 صبح 
روز شنبه مورخه 31 / 4/ 1402 اسناد مربوطه را به هر دو روش زیر :

الف( از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت
ب( و همچنین پاكتهاي الف را بعد از بارگذاري در سامانه بصورت 

دربسته و لاك و مهر شده بصورت فیزیكي تا یك ساعت قبل از شروع 
جلسه مناقصه طبق توضیحات شرایط مناقصه به دبیرخانه شركت 
)اردبیل – شهرك اداري بعثت - كارشناسان( شركت توزیع نیروي 

برق استان اردبیل به كدپستي  5613643355  ارسال نمایند .
پاكتهاي الفي كه دیرتر از این مهلت تسلیم شود دریافت نخواهد گردید.
پیشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد بصورت الكترونیكي مي 

باشند.
9- محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه سوم 

شركت میباشد .
10- زمان برگزاري جلسه مناقصه )بازگشایي پاكات ارزیابي كیفي( 

راس ساعت 8 صبح روزشنبه مورخه 31/ 4/ 1402 مي باشد. 
11- حضور پیشنهاد  دهندگان یا نماینده آنها در جلسه مناقصه 

آزاد میباشد .
12- مناقصه  در یك مر حله برگزار میگردد.)همراه با مرحله ارزیابي كیفي(

13- دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات 
مختار میباشد .

14- به پیشنهادهاي فاقد امضاء، مشرو ط، مخدوش ) لاك گرفته 
یا قلم خورد (، و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاءمدت مقرر در فراخوان 

واصل میشود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .
15- پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهاي 
معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را بحساب بانكي شركت واریز  و حسب مورد 
ضمانتنامه یا رسید واریز وجه را به شركت تسلیم نماید به پیشنهادهاي 
فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش یا مشروط ، سپرده هاي كمتر از 

میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد .
16- بهاي پیشنهادي باید به مبلغ مشخص ) بصورت اعداد و حروف 

توأمان( تعیین و ارائه گردد.
 17- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .
توانیر   شركت  سایت   : آدرس  به  آگهي  بازبیني   18-  جهت 

مناقصات  رساني  اطلاع  شبكه  www.tavanir.org.ir و 
كشور  htpp/iets.mporg.ir  مراجعه فرمائید.

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/13
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/14

 نوبت دوم



قائم مقام دبیر شورای نگهبان:

اصلاح قانون انتخابات به رعایت حقوق داوطلبان و مردم کمک می کند

 رئیس جمهور در بیست و سومین نشست سران سازمان همکاری شانگهای:

مزایای عضویت رسمی ایران در شانگهای در تاریخ ماندگار خواهد شد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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امیرعبداللهیان اعلام کرد
آمادگی دستگاه دیپلماسی برای کمک به ورود 

سینمای کشور به بازارجهانی
وزیر امور خارجه بــا تاکید بر اهمیت ســینما در برقــراری گفتمان 
در دیپلماســی عمومی، بر آمادگی دستگاه دیپلماســی جهت ارائه 
تسهیلات لازم در ورود سینمای کشــور به بازارهای کشورهای هدف 

تاکید کرد.
 نشست هم اندیشی با مدیران و برخی دست اندرکاران سینمای کشور 
به میزبانی وزیر امور خارجه و با هدف بررســی و تبــادل نظر پیرامون 
راه های دستیابی به توســعه جهانی هنر ســینمای ایران روز دوشنبه 

دوازدهم تیرماه ۱۴۰۲ در وزارت امور خارجه تشکیل شد.
امیر عبداللهیان در این دیدار صمیمانه، با اشــاره بــه اهمیت صنعت 
سینما و جایگاه رفیع کارگردانان و فعالان ســینمایی کشور در سطح 
جهانی، بر نقش سینمای کشــور در تبیین واقعیت های جامعه ایران و 
انعکاس صحیح فرهنگ صلح دوستی و ارزشهای والای تمدن ایرانی و 

اسلامی به مخاطبان جهانی تاکید کرد.
وزیر امور خارجه، صنعت ســینمای جمهوری اسلامی ایران در طول 
سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی را صنعتی رو به رشد و افتخار 
آفرین دانســت و هنرمندان، فیلم نامه نویســان، کارگردانان و تهیه 
کنندگان ســینمایی ایران را راویان حرفه ای، نوآور و صاحب ســبک 
توصیــف و تاکید کرد که ســینمای پس از پیروزی انقلاب اســلامی 
ثابت کرد که می تــوان ضمن پایبندی به ارزش هــای جامعه، احترام 
به باورهای مردم و ارج نهادن به عفاف و اعتقــادات دینی، حرفی نو و 
دریچه ای جدید از بیان واقعیت ها و آمال جوامع انســانی را به تصویر 

کشید.
امیــر عبداللهیان، بــا تاکید بر اهمیت ســینما در برقــراری گفتمان 
در دیپلماســی عمومی، بر آمادگی دســتگاه دیپلماســی جهت ارائه 
تسهیلات لازم در ورود سینمای کشــور به بازارهای کشورهای هدف 
تاکید کرد و تشکیل کارگروهی در سازمان سینمایی کشور با مشارکت 
فعالان ســینمایی و نمایندگانی از وزارت خارجه را برای عملی نمودن 

این هدف، اقدامی مناسب و لازم دانست.
وزیر امور خارجه کشــورمان از توجه ویژه و تلاش های اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پیگیری ارتقای جهانی سازی سینمای 

ایران تقدیر کرد.
محمد خزاعی، رئیس ســازمان سینمایی کشــور نیز در این نشست، 
ضمن تقدیر از توجه وزارت امور خارجه به موضوع ارتقای جهانی سازی 
سینمای کشور، آمادگی مدیران سینمایی جهت همراهی برای تولید 
محصولات هنری و متناســب با فرهنگ و پیشــرفت جامعه ایرانی به 

مخاطبان جهانی را اعلام نمود.
وی با استقبال از پیشــنهاد تشــکیل کارگروه بین المللی سینما، این 
اقدام را تســهیل کننده ورود هر چه قدرتمندتر صنعت سینمای کشور 

به بازارهای جهانی خواند.
در این نشســت، برخی از مدیران مؤسسات و ســازمانهای فیلمسازی 
و تهیه کنندگان ســینما ضمن طرح موضوعات و نقطــه نظرات خود، 
خواســتار ادامه همکاری های وزارت امور خارجــه در یافتن بازارهای 

جدید و تقویت حضور سینمای کشور در کشورهای خارجی شدند.

قالیباف: 
عفاف و حجاب در همه ابعاد و طیف های جامعه 

بدون استثنا اثرگذار است
چهارمین نشست تخصصی از سلسله نشســت های هم اندیشی درباره 
لایحه حمایــت از فرهنگ عفــاف و حجاب با حضور جمعــی از بانوان 
صاحب نظر حوزه زنان و خانواده و رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار 

شد.
 

در این جلسه که در مجلس شورای اســلامی و با حضور جمعی از بانوان 
نخبه، صاحب نظر، اندیشمند و پژوهشــگر حوزه زنان و خانواده برگزار 
شد، بانوان حاضر به بیان دیدگاه های خود درباره لایحه تقدیمی دولت 
برای حمایت از فرهنگ عفــاف و حجاب و ابعاد مختلــف این لایحه و 

نیازهای آن پرداختند.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان این نشست 
که حدود ۳ ســاعت به طول انجامیــد با بیان این کــه موضوع عفاف و 
حجاب در همه ابعاد و طیف های جامعه بدون اســتثنا اثرگذار اســت، 
گفت: در حین اینکه قصــد داریم موضوع را با ســرعت پیش ببریم، به 
دقت نیز تأکید داریم و لازم اســت ابعاد مختلف این مســئله بررسی و 
قانونی تدوین شود که هم به همه ســاحت های موضوع عفاف و حجاب 
توجه کند، هم اجرایی باشد و هم نهادهای مرتبط با این مقوله را در همه 

زمینه ها، مسئولیت پذیر کند.
وی افزود: از پاییز ســال گذشــته تاکنون در محافل مختلف، نظرات و 
دیدگاه های نخبگان را شــنیده ایم و جلسه امشــب نیز در ادامه همین 
سلسله نشســت ها برای واکاوی زوایای مختلف این موضوع و شنیدن 

تحلیل  صاحب نظران است. 
قالیباف با تاکید بر لزوم جمع ســپاری در بررســی موضوعات مهم در 
مجلس به ویژه درباره لایحه عفاف و حجاب، تصریح کرد: با جمع سپاری 
این موضوع تلاش می کنیم دیدگاه هــای نخبگان و صاحب نظران این 
حوزه شــنیده شــود تا به یک قانون جامع و موثر برســیم و لذا از همه 
نخبگان جامعه و مخصوصا صاحب نظرات دعوت مــی کنم که در باره 
این لایحه دیدگاه های خود را از طریق ســامانه جمع ســپاری که روی 
پایگاه الکترونیکی مجلس در دســترس قرار گرفته اســت، به ما ارائه 

کنند.
رئیس مجلس تصریح کرد: بــه جهت اینکه لازم اســت این لایحه در 
سریع ترین زمان ممکن به تصویب برســد،  این سامانه طراحی شده تا 
همه بتوانند دیدگاه های خود درباره این لایحــه را در زمان کوتاهی به 

مجلس منتقل کنند. 
بر اساس این گزارش، در این نشست جمعی از بانوان فعال و نخبه حوزه 
مســائل زنان و خانواده به ارائه دیدگاه های خود درباره لایحه تقدیمی 

دولت و نیز مسائل و ملاحظات مرتبط با آن پرداختند.
علاوه بر نشســت های متعدد که از پاییز سال گذشــته توسط قالیباف 
برای شــنیدن دیدگاه صاحب نظران در موضوعــات مختلف از جمله 
مســائل زنان و خانواده برگزار شــده، طی هفته های اخیر نیز ۳ جلسه 
با حضور نخبگان و اندیشــمندان دانشــگاهی، حوزوی و فعالان حوزه 
خانواده و مسائل اجتماعی و جامعه شناسی در تهران و مشهد با حضور 
رئیس مجلس شورای اسلامی برای بررسی ابعاد لایحه عفاف و حجاب 

برگزار شده است.
براساس این گزارش، »سامانه جمع سپاری« برای دریافت دیدگاه های 
صاحب نظران درباره این لایحه، در پایــگاه الکترونیکی جامع مجلس 

شورای اسلامی به آدرس parliran.ir در دسترس قرار دارد.

تریبون

خریدار  قائم مقام دبیر شــورای نگهبان 
گفت: »اصلاح قانــون انتخابات« به رعایت 

حقوق داوطلبان و مردم کمک می کند.
سیامک ره پیک عضو حقوقدان و قائم مقام 
دبیر شــورای نگهبان در آییــن افتتاحیه 
همایش »قانون انتخابــات، برنامه ریزی و 
راهبردها« کــه با حضور مســئولان دفاتر 
نظارت و بازرسی اســتان های این شورا در 
تهران برگزار شــد، ضمن عرض تبریک به 
مناسبت فرارسیدن عید غدیر به این حدیث 
از امام علی )ع( »قیِمَةُ کُلِّ امْرِئٍ مَا یحُْسِنُهُ« 
)حکمت ۸۱ نهج البلاغه( اشاره کرد و گفت: 
این جمله از مــولای متقیان از نگاه بزرگان، 
اندیشــمندان و اهل ادب و حکمت بســیار 
بامعنا و پرمغز اســت. ســیدرضی که خود 
نهج البلاغه را گردآوری کرده اســت در این 
باره نوشته است که این عبارت قیمت ندارد 
و به قدری بزرگ اســت که هم وزن و معادل 

آن پیدا نمی شود.
وی در ادامــه به بیــان نظراتی کــه درباره 
قیمت انسان مطرح شــده است پرداخت و 
اظهار داشــت: برخی قیمت انسان را به علم 
او، برخــی به عملش و برخی بــه خیری که 
به دیگران می رساند تفســیر کرده اند. یک 
معنی دقیق هم که برخی گفته اند این است 

که ارزش انســان، آن چیزی است که او آن 
را نیکو می دارد؛ یعنی آن چیزی که انســان 
دوســت می دارد، ارزش انســان را تعیین 

می کند.
ره پیک افزود: اگر کســی برای کســب یک 
جایگاه مدیریتی دست به هر کاری می زند، 
ارزش او همان قدر و همان جایگاه مدیریتی 
است. اگر هم کســی تمام تلاشش به دست 
آوردن مال و املاکی از دنیاســت، ارزش و 
قیمتش همان مقدار است. بنابراین قیمت 
هر کس به آن چیزی اســت که بدان عشق 

می ورزد.
وی در پایــان این بخــش از صحبت هایش 
ابراز امیدواری کــرد که ایام غدیــر را قدر 
بدانیــم و از حکمت ها و اندیشــه های ژرف 

علوی بهره مند شویم.
ره پیــک در ادامه ضمــن تاکید بــر اینکه 
پس از برگــزاری این همایــش ۲ روزه باید 
هماهنگی ها افزایش پیدا کند و افق روشنی 
برای انتخابات پیش رو ترســیم شــود، به 
بیان مقدمه ای دربــاره انتخابات پرداخت 
و این بخــش از ســخنانش را اینگونه آغاز 
کرد: انقلاب اســلامی یک پدیــده بی نظیر 
و سرنوشت ســاز برای بشــریت است. این 
انقلاب هســته و جوهره ای دارد که واقعاً از 

بین نخواهد رفت یا حسب ظاهر به سادگی 
از بین نخواهد رفت.

وی با اشــاره به انواع توطئه ها و نقشه های 
دشــمنان بــرای نابودی انقلاب اســلامی 
طی ۴۴ سال گذشــته عنوان کرد: انقلاب 
اســلامی یک قدرت درونــی و ذاتی دارد 
که پس از هر فتنــه به بازســازی خودش 
می پردازد و بــه راهش ادامــه می دهد. در 
برخی از فتنه ها، معــادلات عادی و ظاهری 
می گفتند که انقلاب به پایان خط رســیده 
است، اما همگان دیدند که انقلاب اسلامی 
و مردم بــزرگ ایران چگونه ســربلند از آن 
فتنه بیرون آمدند و با قدرت بیشــتر به طی 

مسیر پرداختند.

قائم مقام دبیر شــورای نگهبان خاطرنشان 
کرد: ایــن قــدرت درونی و ذاتــی انقلاب 
اسلامی در اغتشاشات پاییز ۱۴۰۱ بار دیگر 
نمایان شــد. در آن هجمه سنگین دشمنان 
که از آن بــه عنــوان جنگ ترکیبــی یاد 
می شود، جوهره انقلاب اسلامی هویدا شد 

و تصورات غلط بسیاری را نقش بر آب کرد.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم قضایی 
و خدمــات اداری با تاکید بــر اینکه انقلاب 
اسلامی به ســمت اهداف و ثبات پیشروی 
می کند، گفــت: ماهیت و جنــس جوهره 
انقلاب اسلامی اخلاص، معنویت، مجاهدت 
و مقاومت است. ما در هر فتنه ای شاهد بروز 
و تجلی این جوهره هستیم. امروز با اخلاص 
و معنویت مومنان، مجاهــدت مجاهدان و 
مقاومت مقاومان در حال حرکت به ســوی 

اهداف و آرمان ها هستیم.
ره پیک در ادامه بیان کرد: ایران اســلامی 
در حال حرکت و پیشرفت است. آثار ثبات، 
پیشرفت و حرکت به سوی اهداف نیز قابل 
مشاهده اســت؛ نقش و بازی گری ایران در 
منطقه و جهان افزایش یافته است. پیشرفت 
در حوزه هــای علمــی و نیــز فناوری های 
دفاعی مشهود اســت. ارتباط با کشورهای 
همسایه و سایر کشورها توسعه پیدا کرده و 

شاخص ها در حوزه های مختلف رو به بهبود 
است.

وی البته اظهار داشت: گســل هایی هم در 
بخش هایــی وجــود دارد و در حوزه های 
اقتصادی و معیشتی نیز نیازمند کار و تلاش 
بیشــتری هســتیم، اما باید تلاش کنیم تا 
این شــکاف ها افزایش پیدا نکند و مسائل و 

مشکلات معیشتی کاهش یابد.
تجربه نشان داده است که هر وقت رو به جلو 
حرکت کرده ایم و در مســیر پیشرفت قرار 
گرفته ایم، برخی در داخل و خارج از کشور 
تلاش می کننــد تا گســل ها را فعال کنند. 
باید ضمن حرکت در مسیر پیشرفت از این 
شکاف ها و گسل ها غافل نشــد و به ترمیم 

آن ها پرداخت.
قائم مقام دبیر شــورای نگهبان در ادامه به 
نقش انتخابــات در حرکــت عمومی ایران 
اســلامی اشــاره کرد و گفــت: انتخابات 
نمــاد مردم ســالاری دینی و مشــارکت 
مردم در حکومت اســت. کارویــژه آن نیز 
انسجام بخشی سیاسی و اجتماعی می باشد. 
انتخابات نشــاط و تحرک سیاســی ایجاد 
می کند و گاهی اوقات بــا گردش نخبگان، 
فضای جدیدی برای کشور و تصمیم سازی 

به وجود می آورد.

خریدار  رئیس جمهور بــه عنوان یکی از 
اعضای اصلی ســازمان همکاری شانگهای 
گفت: ایران بر این باور اســت که شانگهای، 
ســازمانی در حال رشــد با شــاخص ها و 
ظرفیت های قابــل توجه و جایــگاه ممتاز 
است و مزایای این عضویت رسمی ایران در 

شانگهای در تاریخ ماندگار خواهد شد.
»ســید ابراهیم رئیســی« ، اولیــن بار به 
عنــوان رئیس جمهور نهمیــن عضو اصلی 
ســازمان همکاری شــانگهای، در بیست 
و سومین نشست ســران این سازمان مهم 
منطقه ای، بزرگترین ظرفیت کشــورهای 
عضو برای وحدت و صلح ســازی را ظرفیت 
تمدنی آنها دانســت و اظهار داشت: اینک 
که این قاره کهن دوباره ســربرآورده باید با 
تکیه بر اخلاق، معنویت، عدالت، عقلانیت و 
احترام به کرامت انسانی، بار دیگر تمدن ساز 
گردد. ســازمان همکاری های شانگهای که 
نماد ایــن »خانواده بزرگ تمدنی« اســت 
اکنون در جایگاهی ایســتاده که می تواند، 
افق های جدیــدی از همگرایی منطقه ای و 

همکاری های امنیت ساز را بنا نهد.
متن کامل ســخنرانی رئیــس جمهور در 
بیست و ســومین نشست ســران سازمان 
همکاری شــانگهای که به شکل مجازی به 
میزبانی هند برگزار می شــود، به شرح زیر 

است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقــای نارندرا مودی، نخســت وزیر 
محترم هند،

جناب آقای ژانگ مینــگ، دبیرکل محترم 
سازمان همکاری شانگهای،

رؤسای محترم جمهور، عالیجنابان،
خانم ها و آقایان،

در ابتدا مایلم از نخســت وزیر محترم هند 
بابــت میزبانی و ســایر دســت اندرکاران 
برگزاری این نشســت مهم تشــکر نمایم. 
فرصت را مغتنم شــمرده و بــه نمایندگی 
از ملــت و دولت جمهوری اســلامی ایران، 
مراتب خرســندی خود را به ســبب الحاق 
رسمی جمهوری اســلامی ایران به عنوان 
نهمیــن عضو رســمی ســازمان همکاری 
شــانگهای ابــراز می نمایــم. همچنین از 
تلاش های صورت گرفته توسط دبیرخانه و 
اعضای محترم سازمان نیز صمیمانه تشکر 

می کنم.
جمهوری اســلامی ایران بر این باور اســت 
که ســازمان همکاری شــانگهای به عنوان 
ســازمانی در حال رشــد با شــاخصه ها و 
ظرفیت های قابل توجه، از جایگاه ممتازی 
در ارتقاء روند توسعه همکاری های سیاسی، 
امنیتی و اقتصادی برخوردار اســت. قطعاً 
مزایای عضویت رســمی جمهوری اسلامی 
ایران در ســازمان همکاری شــانگهای، در 

تاریخ ماندگار خواهد شد.
به صورت خاص امیدوارم حضــور ایران در 
این ســازمان مهم و تاثیرگذار، بستر تامین 
امنیت دسته جمعی، رهنمون شدن به سوی 
توسعه پایدار، گسترش پیوندها و ارتباطات، 
تقویت وحدت، احترام بیش از پیش به حق 
حاکمیت کشورها و هم افزایی برای مقابله با 

تهدیدات محیط زیستی را فراهم آورد.
اینــک مایلم در ارتبــاط بــا نقش آفرینی 
جمهوری اسلامی ایران در این شش حوزه، 

نکاتی را به اختصار بیان نمایم:
در باب امنیت؛ تجربه ملــل مختلف در دو 
دهه گذشــته، بیش از پیش نشان داده که 
امنیت، امری درون زا و دســتاوردی جمعی 
اســت. صلح و ثبات پایدار، زمانی میســر 

می شــود که ملت های منطقه بــا تکیه بر 
آرمان های مشــترک برآمــده از فرهنگ و 
تمدن خود، بســتر همکاری را فراهم آورند. 
امنیــت منطقه ای از خواســت ملت ها آغاز 
شــده، با اراده دولت ها قوام یافتــه و به دور 
از مداخلــه قدرت های ســلطه گر میســر 

می گردد.
جمهوری اســلامی ایران بر اســاس چنین 
و  »همســایگی  سیاســت  دیدگاهــی، 
همگرایی« را مبنای سیاست خارجی خود 
قرار داده و آن را مســیر مطلوب برای تحقق 
صلح و ثبات منطقــه ای می داند. جمهوری 
اسلامی ایران با تجربه بیش از دو دهه مبارزه 
موفق با تروریسم و افراط گرایی، تعهد خود 
به تضمین امنیت و مبارزه با سلطه گری در 
منطقه را به اثبات رســانده است و آمادگی 
دارد که تجربــه و ظرفیت های خــود را در 
چارچوب سازوکارهای ســازمان همکاری 
شــانگهای به اشــتراک بگذارد تا به سوی 
منطقه ای عاری از تروریسم، افراط گرایی و 

جدایی طلبی پیش رویم.
جمهوری اســلامی که حتی فراتر از سهم 
عادلانه خــود از آوارگان ملت ســتم دیده 
افغانســتان میزبانی کرده، بر این باور است 
که صلح پایــدار در این کشــور راه حلی جز 
تشــکیل حکومت فراگیر از همه گروه ها و 
اقوام و احزاب سیاسی و جریان های مذهبی 

ندارد.
همچنین آمادگــی همــکاری در مقابله با 
تهدیدهای نوین از جملــه در حوزه جرایم 
سایبری، جرایم ســازمان یافته مواد مخدر 
را از طریق سازمان همکاری های شانگهای 

را داریم.
در باب اقتصاد؛ سازمان همکاری شانگهای 
بیــش از 6۰ درصد منطقه اوراســیا و بیش 
از ۴۰ درصــد از جمعیت جهــان را به خود 
اختصاص داده اســت. این ظرفیت عظیم، 
توان بالقوه گســترده ای را به این ســازمان 
برای توسعه تجارت و تعمیق همکاری های 
اقتصادی در اشــکال مختلــف اعطا کرده 

است.
جمهوری اســلامی ایران ضمن حمایت از 
ابتکارهای سازنده همچون »ابتکار توسعه 
جهانی«، بر این باور است که همکاری اعضا 
در حوزه انرژی، فناوری، صنعت، کشاورزی، 
تجارت و بازرگانی می تواند چشــم اندازی 
روشن از نظم منطقه ای عادلانه، پیش چشم 
ملل جهان بگشــاید. این در حالیســت که 
قدرت های سلطه گر غربی با توسل به اجبار 

اقتصادی و تحریــم، امنیت و رفاه اقتصادی 
و اصــول تجــارت عادلانــه را در جهان به 

مخاطره انداخته اند.
با اتکا بــه تجربه دهه های گذشــته، اینک 
کاملا مشهود است که در کنار نظامی گری، 
آنچه بسترســاز نظام ســلطه غربی شده، 
سلطه دلار بوده اســت و لذا هرگونه تلاش 
برای شــکل دهی به یــک نظــام عادلانه 
بین المللی، نیازمند حذف این ابزار ســلطه 

در مناسبات درون  منطقه ای است.
گسترش استفاده از ارزهای ملی در تجارت 
بین المللی و مبادلات مالــی میان اعضای 
این سازمان و شرکای تجاری آنها، نیازمند 
توجه جدی تری اســت. جمهوری اسلامی 
ایران از هرگونه اقدام جهت معرفی ابزارهای 
مالی پرداخت، مبتنی بر فناوری های نوین، 
جهت تســهیل تبادلات مالی میان اعضا و 
شــرکای تجاری، به ویژه در چارچوب های 

چندجانبه، استقبال می کند.
برخــورداری از نیروی انســانی متخصص 
و دســتاوردهای چشــمگیر در حــوزه 
فناوری هــای پیشــرفته و علــوم نوین از 
ظرفیت های خاص جمهوری اسلامی ایران 
اســت که می تواند همکاری های اقتصادی 
چندجانبه را تقویت کند. ملت ایران، با تکیه 
بر توان داخلی و دانش بومی خود توانســته 
اســت به رده های بالایی از تولیدات علمی، 
فناوری، زیســت فناوری، پزشــکی، نانو، 
مهندســی، الکترونیک، دفاعی و بسیاری 
از موضوعات دانش بنیان دســت پیدا کند؛ 
حوزه هایی که مورد درخواســت بســیاری 
از کشــورها برای همکاری است. جمهوری 
اســلامی نیز این آمادگی را دارد که ضمن 
توســعه همکاری های علمــی و فناوری، 
تجربیات و دستاوردهای خود را به اشتراک 

بگذارد.
در باب تقویت پیوندها؛ توســعه اقتصادی 
همگانــی مســتلزم گســترش پیوندها و 
مسیرهای ترانزیتی و مواصلاتی در منطقه 
است. گسترش این پیوندها صرفا با رعایت 
حق حاکمیت کشــورها می تواند به هدف 

والای همگرایی اقتصادی نائل  آید.
هم اکنون ابتــکارات بســیار ارزنده ای در 
سطح اوراسیا در جریان اســت که توانسته 
کشــورهای عضو را به یکدیگر پیوند داده و 
زیرســاخت های گســترش تجارت میان 
ملــل منطقــه را فراهــم آورد. جمهوری 
اســلامی ایران همواره حمایت کامل خود 
از کلان پروژه هــای موجود نظیــر گذرگاه 

شمال-جنوب و پروژه کمربند-راه را اعلام 
کرده و در اولویت خود قرار داده است. بندر 
اقیانوســی چابهار و گذرگاه های چابهار – 
سرخس نقش بی بدیل در اتصال کشورهای 
محصور در خشکی آسیای مرکزی به دریای 
عمان و اقیانــوس هنــد را دارد و ما مصمم 
بــه تکمیل این مســیر ترانزیتی هســتیم 
همچنین با همــت متخصصیــن ایرانی و 
همکاری مشــترک ایران و روسیه، تکمیل 
مســیر ریلی کریدور شــمال-جنوب وارد 
مرحله اجرایی شده اســت. بهره برداری از 
این شاهراه ارتباطی می تواند به ارتقا و ثبات 
زنجیره هــای تامین جهانــی کمک کرده و 

امنیت را برای ملل منطقه به ارمغان آورد.
در این راســتا آمادگی داریم همکاری های 
لازم را جهت ســاماندهی حمل و نقل کالا و 
مسافر، افزایش دسترسی اعضا به بازارهای 
جهانی و هماهنگ ســازی سیاســت های 
حمل و نقل، به عمل آوریم. ما بر این باوریم 
که ســازمان همکاری شــانگهای می تواند 
تسهیل گر همکاری کشــورهای عضو برای 
پیشبرد و توسعه پروژه های ترانزیتی حاضر 

و تعریف ابتکارات نوین باشد.
همچنین مزیت های امنیتی و زیرســاختی 
جمهوری اســلامی ایــران بــرای افزایش 
خطوط انتقال انرژی، می تواند برای اجرای 
پروژه های مشــترک اقتصــادی با تضمین 
بهره وری بــالا در اختیار اعضــای محترم 

شانگهای قرار گیرد.
در باب وحدت: پیوندهای تاریخی و تمدنی 
میان کشــورهای عضو ســازمان همکاری 
شانگهای آرمان ها، اهداف و منافع مشترک 
را به ارمغان آورده و ما را به ســوی تعریفی 
مشــترک از امنیــت و توســعه رهنمون 
می کند. مهمتریــن گام در تقویت وحدت،  
حفاظــت از هنجارهــای مترقــی بومی، 
قاعده سازی بر اساس آن هنجارها و ممانعت 
از غلبه هنجارهای غربی اســت تا مفاهیم 
همکاری جویانه از معانــی واقعی خود تهی 

نشوند.
بزرگتریــن ظرفیــت مــا بــرای وحدت و 
صلح ســازی، ظرفیت تمدنی ماست. اینک 
که این قاره کهن دوباره ســربرآورده باید با 
تکیه بر اخلاق، معنویت، عدالت، عقلانیت و 
احترام به کرامت انسانی، بار دیگر تمدن ساز 
گردد. ســازمان همکاری های شانگهای که 
نماد ایــن »خانواده بزرگ تمدنی« اســت 
اکنون در جایگاهی ایســتاده که می تواند، 
افق های جدیــدی از همگرایی منطقه ای و 

همکاری های امنیت ساز را بنا نهد.
احتــرام به ارزش هــا و مقدســات ملت ها 
یک اصل وحــدت بخش اســت و هرگونه 
اهانت به ارزش هــا به خصوص اهانت برخی 
کشــورهای اروپایی به قــرآن کریم بیانگر 
ســقوط اخلاقی آن و موجب نفرت پراکنی 
و گسترش ناامنی اســت که باید با نمایش 

وحدت ملل متمدن، با آن برخورد شود.
در باب احتــرام به حق حاکمیــت ملت ها: 
چندجانبه گرایی در جهان معاصر به معنای 
تشــریک مســاعی و هم افزایی کشورهای 
مســتقل برای نیل به خیر مشــترک است. 
چنیــن برداشــتی از چندجانبه گرایی در 
تعارض با ائتلاف ســازی های امنیتی برای 
ترویج خشونت و خصومت با سایر کشورها 
اســت. چندجانبه گرایــی واقعــی، به نفع 
ملت هاست و نه در خدمت قدرت ها. در پرتو 
احترام بــه حق حاکمیت کشــورها و تکیه 
بر همکاری های ســودمند متقابل، اهداف 
والای امنیت و توســعه پایــدار قابل تحقق 

است.
دولتی که امروز در چهارم جولای ســالگرد 
استقلال خود را جشــن می گیرد، استقلال 
بسیاری از کشورها را زیر پا می گذارد و حق 
تعیین سرنوشــت را از بســیاری از ملت ها 
بخصوص ملت بزرگ فلسطین سلب کرده 

است.
هیچ انسان آزاده یا ملت متمدنی نیست مگر 
آنکه دل در گرو آرمان فلسطین و آزادی این 
ملت مظلوم داشته باشد. جنایات امروز رژیم 
صهیونیســتی در اردوگاه جنیــن، یادآور 
جنایات دردناک اشــغال فلسطین در سال 
۱۹۴۸ می باشــد. رژیم صهیونیستی نماد 

عینی تجاوز به حق حاکمیت ملت هاست.
جمهوری اســلامی ایران ضمن احترام به 
حق حاکمیت همه ملل مســتقل، هرگونه 
مداخله در امور داخلی کشــورها را محکوم 
می کند و تقویت حاکمیــت ملی را راه حل 

اصلی مقابله با ناامنی و تروریسم می داند.
در باب محیط زیســت: یکــی از مهم ترین 
تهدیدهایی که جامعــه جهانی را در دوران 
حاضر تهدید می کند تغییرات آب و هوایی 
اســت. تغییــرات اقلیمی امــکان تبدیل 
شــدن به تنش های ژئوپلتیکی را دارد که 
می تواند کشــورها را با بحران های امنیتی 
پیچیده  دســت به گریبان کنــد. منطقه ما 
نیز با انواع تهدیدهای زیست محیطی نظیر 
کمبود منابع آب و گرمایش هوا و فرسایش 
خاک مواجه اســت. ماهیت این تهدیدها به 
گونه ای اســت که جز در پرتو همکاری های 
چندجانبــه، درک آســیب های احتمالی 
در دراز مدت و تنظیم قواعــد و مقررات در 
چارچوب ســازمان های منطقــه ای امکان 
مقابله با آنها وجود ندارد. در همین راســتا 
جمهوری اســلامی ایران بر این باور اســت 
که بــا ایجــاد ســازوکارهای چندجانبه از 
جمله تشــکیل کارگروه های مشترک برای 
مدیریت و توزیع عادلانه منابع آبی، می توان 
مانع از تبدیل شــدن اینگونــه چالش ها به 

تنش شد.
جناب آقای رئیس،  همکاران عزیز،

در پایــان ضمن تشــکر مجدد از نخســت 
وزیــر محترم هنــد بابت میزبانی و ســایر 
دســت اندرکاران جهت برگزاری موفق این 
نشســت مهم، ریاست جدید ســازمان به 
جمهوری قزاقســتان را تبریــک می گویم 
و موفقیــت این نشســت ارزشــمند را در 

دستیابی به اهداف بزرگ آن آرزومندم.
از توجه شما سپاسگزارم
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رییس سازمان توسعه تجارت خبر داد
صادرات ۱۰ میلیارد دلاری توسط بخش خصوصی 

در ۱۴۰۱
رییس سازمان توســعه تجارت از احیای بازارهای صادراتی خبر داد و 
گفت: بازارهای شرق آسیا و آمریکا جنوبی به فراموشی سپرده شده که 

باید فعال شود.
 مراسم امضای تفاهم نامه همکاری دوجانبه معاونت امور تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی و گمرک جمهوری اســلامی ایران امروز 
در محل مجموعه فرهنگی تلاش برگزار شــد. در نشســت تخصصی 
راهکارهای توســعه صادرات بخش تعاون جمهوری اســلامی ایران، 
مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توســعه تجارت در این نشست گفت: 

سازمان توسعه تجارت قرارگاه صادراتی در حوزه غیرنفتی است.
وی افزود: در دو ســال اخیر با رویکرد دولت ســیزدهم برنامه توسعه 

غیرنفتی سرعت گرفته است.
وی با اشاره به برنامه های جدید سازمان ادامه داد: پیدا کردن بازارهای 
جدید برای شــرکت های فعال در حوزه صــادرات غیرنفتی مانند بازار 
آفریقا از دیگر اهداف سازمان توسعه تجارت است. در حالی که صادرات 
ایران در حوزه صادرات غیرنفتی شــرکت های تعاونی یک میلیارد دلار 

بود این عدد برای همسایگان ما بالغ به ۳۰ میلیارد دلار می رسد.
ضیغمی با بیان اینکه بازارهای شــرق آســیا و آمریــکای جنوبی در 
بازارهای هدف ما به فراموشی سپرده شده است، گفت: ایجاد گروه های 
کالایی جدید یکی از موضوعات برای رشد صادرات در این بخش است 

و برگزاری نمایشگاه یکی از این بسترها است.
او گفت: یکی از خلاءهای نمایشــگاه های داخلی خــأ اهدافی مانند 
تمرکز بر صادرات است. از این رو در حوزه صادرات محصولات غیرنفتی 
تمرکز بر بخش خصوصی اســت که ســال گذشــته ۱۰ میلیارد دلار 
صادرات داشــت و هدف سازمان توســعه تجارت کمک به این گروه ها 

بوده تا حجم صادرات افزایش یابد.
ضیغمی با بیان اینکه در نمایشگاه اکسپو امســال از ۱۳۰۰ تجار از ۷۰ 
کشور دعوت شد، گفت: وظیفه ســازمان کاهش هزینه ها برای بخش 

خصوصی است تا ورود آنها به بازار جهانی تسهیل شود.
رئیس سازمان توسعه تجارت در پایان با اشاره به شرکت های خدماتی 
و صادرات در این بخش عنوان کرد: یکی دیگر از اهداف سازمان تمرکز 
بر حوزه های خدماتــی از جمله خدمات فنی و مهندســی و نیز آی تی 
است. متأسفانه این شرکت ها کوچک بوده و باید این امکان فراهم شود 
تا بتوانند در قالب تعاونی شــکل بگیرند و کمک بــه درامدزایی اقتصاد 

کشور در بخش صادرات شود.

ح جایگزینی  مراکز اسقاط نباید از برندگان طر
وکالت نامه بگیرند

آن دسته از برندگان طرح های جایگزینی خودروهای فرسوده که برای 
تحویل خودرو فرسوده خود به مراکز اسقاط مراجعه می کنند، نیازی به 

ارائه وکالت نامه به نام خودروسازان ندارند.
بر اساس اعلام سازمان گســترش و نوســازی صنایع )ایدرو(، محمد 
حیدری پاشاکی با بیان اینکه آن دسته از برندگان طرح های جایگزینی 
خودروهای فرســوده که برای تحویل خودرو فرســوده خود به مراکز 
اسقاط مراجعه می کنند، نیازی به ارائه وکالت نامه به نام خودروسازان 
ندارند، اظهار داشت: متأسفانه برخی مراکز اسقاط از برندگان طرح های 
جایگزینی خودروهای فرسوده درخواست تعهدنامه یا دریافت وکالت 
به نام خودروسازان می کنند که تاکید می شــود هیچ نیازی به دریافت 

این مدارک نیست.

مدیر اجرایی ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده درباره 
مراحل مراجعه برنــدگان طرح های جایگزینی خودروهای فرســوده 
گفت: برندگان این طرح ها باید به ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط 
خودروهای فرســوده به نشــانی nnhk.ir مراجعه و پس از ثبت نام در 
سایت مذکور و انتخاب مرکز اسقاط مورد نظرشان باید به همراه خودرو 
و مدارک مربوطه به مرکز اسقاط انتخاب شــده برای تحویل و اسقاط 

خودرو خود مراجعه کنند.
وی خاطرنشــان کرد: اسقاط خودرو فرســوده باید به نام مالک خودرو 

فرسوده صرفاً انجام شده و تنها به نام وی در سامانه ستاد ثبت شود.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین اعلام کرد
توسعه دیپلماسی اقتصادی در دولت سیزدهم

رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین با اشــاره به عملکــرد مثبت دولت 
ســیزدهم در زمینه دیپلماســی اقتصــادی گفت: اقدامــات دولت 

فرصت های جدید را فراهم کرده است.
مجیدرضا حریری، رئیس هیئت مدیره اتاق مشــترک بازرگانی ایران 
و چین، در رابطه بــا عملکرد دولت و بخش خصوصــی پیرامون روابط 
تجاری ایران و چین، گفت: در حال حاضر آمار رســمی در دست نداریم 
که نشــانگر افزایش روابط تجاری ایران و چین باشد اما می توان گفت 

روابط اقتصادی نسبت به گذشته تسهیل شده است.
وی افزود: از طرفی کشور چین همواره بزرگ ترین شریک تجاری برای 
صادرات ما بوده است و حدود ۳۳ در صد از صادرات غیرنفتی ما به کشور 
چین صورت می گیرد و نفت نیز در فرایندهای موجود به کشــور چین 

فروخته می شود.
حریری ضمن اشاره به پیشینه روابط تجاری ایران و چین اظهار داشت: 
در حال حاضر روابط تجاری با کشور چین افزایش پیدا نکرده است؛ اما 
برنامه هایی برای پیشــرفت و توســعه روابط تجاری و اقتصادی با این 

کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه سیاســت های اقتصــادی دولت ســیزدهم مبنی بر 
دیپلماسی اقتصادی فعال اســت، افزود: این سیاست دولت برای همه 
بازرگانان فرصت های جدیدی را در سراســر دنیا فراهم کرده اســت و 
این امکان برای کشــور ما وجود دارد که با بیشتر کشورهایی که تا چند 
سال گذشته خیلی به آنها توجه نمی شد، شرایط تجاری بهتری داشته 
باشیم. در واقع این موضوع مســتلزم برنامه ریزی و طراحی برای ایجاد 

درآمد و عملکرد واقعی از این فرصت ها است.
حریری با اشاره به مشکلات چند سال گذشــته در رابطه با چین ادامه 
داد: اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین، در خصوص ارتباطات تجاری 
با کشــور چین، با مشــکلاتی از جمله تحریم های اقتصادی و قرنطینه 

ناشی از بیماری کرونا روبه رو بود.
وی تصریــح کــرد: از ابتــدای ســال ۲۰۲۳ میلادی، کشــور چین 
سیاســت های خود در خصوص قرنطینه را تغییــر داد و اولین هیئت 
رســمی معتبری که وارد این کشور شــد، رئیس جمهور ایران و هیئت 
همراه بودند که در مذاکرات کشــور ایران و چین، فرصت های جدیدی 

طراحی شد.

بازار

وزیر صنعت، معدن و تجارت از آغاز برقی سازی حمل 
و نقل شــهری خبر داد و گفت: این طــرح در تهران به 

صورت آزمایشی اجرا می شود.
عباس علی آبــادی در یک بخش خبری در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه ۵۰ هزار خودروی برقی و ۲۰۰ 
هزار موتور ســیکلت، به چه صورت تأمین خواهد شد 
آیا توسط تولید کنندگان داخلی تولید یا مونتاژ خواهد 
شــد؟ اظهار داشت: با همکاری شــهرداری برای ورود 
خودروها و موتور سیکلت های برقی به شهر برنامه های 

جدی در دستور کار داریم.
وی گفت: به دلیل اینکه شــهر تهران به خاطر مسائل 
زیست محیطی که در برخی از ایام سال وضعیت بسیار 
ناهنجاری دارد و شــاید مهمترین دلیــل آن، همین 

خودروها باشند، این برنامه ابتدا از تهران آغاز می شود.
علی آبادی افزود: روند برقی سازی، تابع شرایط خاصی 
است خوشبختانه شهرداری تهران و آقای زاکانی علاقه 

زیادی به این موضوع نشان دادند و همکاری 
بسیار خوبی میان وزارت صمت و شهرداری 
تاکنون انجام شده و به نتایج خوبی هم دست 

پیدا کرده ایم.
وی اضافه کرد: ســرعت و میزان فعال سازی 
خودروها و موتور ســیکلت های برقی باید با 

توجه به شرایط و مسائل فنی بررسی شود.
وزیر صمت با اشــاره به اینکه نخســتین کاری که قرار 
اســت انجام دهیم تأمین زیرساخت هاست، گفت: در 
اقصی نقاط شهر تهران، امکانات و زیرساخت های لازم 
برای تأمین برق وجــود دارد البته اقدامات اولیه فنی با 

هماهنگی وزارت نیرو انجام شده است.
علی آبادی افزود: سعی خواهیم کرد که از ظرفیت های 
داخلی اســتفاده کنیم امــا، خود خودروســازان نیز 
حائز اهمیت هســتند بــه این صورت که هــر کدام از 
خودروسازان آماده تر باشــند در اولویت قرار خواهیم 

داد.وی در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر 
اینکه چالش هایی در خصوص نحوه فروش، 
قیمت و زمــان تحویل خــودرو وجود دارد 
برنامه وزارت صمت برای تولید خودروهای 
برقی در تعداد بالا چیســت؟ گفت: رویکرد و 
برنامه وزارت صمت این اســت که در زمینه 
کیفیــت و کمیت متناســب با نیــاز جامعه 
اقداماتی انجام دهد با توجه به اینکه بحث خودروهای 
برقی یکی از بحث های جدی در ســطح جهان است و 
این تحول در حال شــکل گیری اســت، اولویت اول ما 
پرداختن به موضــوع خودروهای برقی اســت، اما در 
سایر زمینه ها هم کماکان مکاتباتمان را دنبال و اطلاع 

رسانی دقیق خواهیم کرد.
علی آبادی در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه 
خبرهایی در خصوص ایجاد پنج هزار جایگاه شــارژِ 
خودروهای برقی منتشر شــده آیا تجهیزات آن تولید 

داخل خواهد بود؟ گفت: بررســی ها نشــان می دهد 
شــاید پنج هزار ایستگاه شارژ نیاز داشــته باشیم، اما 
اینکه الان با چه برنامــه ای می توانیم به این پنج هزار 
برسیم متناسب با اســتقبال جامعه خواهد بود؛ زیرا 
نمی شــود که خودرو برقی باشــد، اما جایگاه شــارژ 
نباشــد لذا برنامه ریزی لازم و کار کارشناســی باید 
توسط کارشناســان وزارت صمت و شهرداری انجام 

شود.
وزیر صمت تصریح کرد: بــا توجه به اینکه فناوری های 
مورد نیــاز و بــه روز در ایجاد ایســتگاه های شــارژ 
خودروهــای برقی در کشــور وجــود دارد و برخی از 
شــرکت ها نیز در این زمینه اعلام آمادگــی کرده اند 
می توان گفت تجهیزات از داخل تأمین می شــود، اما 
در زمینه خودرو ممکن اســت که در بــدو این کار، از 
خودروهای خارجی هم اســتفاده کنیم، ولی رویکرد 

اصلی، استفاده از تولید داخلی است.

وزیر

خریدار   ســخنگوی اقتصــادی دولت 
از شناســایی بیش از ۲ هزار فقــره از اموال 
مازاد دولت خبــر داد و در خصوص انتخاب 
پرحاشیه رئیس اتاق بازرگانی گفت: درباره 
انتخابات اخیر این اتــاق، نظر دولت همان 

نظر دستگاه های نظارتی است.
»ســید احســان خاندوزی« در نشســت 
خبری خود با خبرنگاران درباره مولد سازی 
دارایی های دولت گفت: بیش از ۲ هزار فقره 
از اموال مازاد دولت شناسایی شده که از این 
تعداد بیش از یک هزار مورد مصوب شــد تا 

مولد سازی شود.
خاندوزی گفت: مولدســازی از تاکیدات در 
بودجه ســال های اخیر بوده و ردیف اعداد 
و ارقام در نظر گرفته شــده بود اما به خاطر 
برخی موانع و مقاومت در برخی دستگاه ها، 

ارقام عملکرد پایین بوده است.
وی ادامه داد: بــرای برداشــتن این موانع 
مصوبه ای از سوی شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی صادر شــد و در یکی دو ماه شروع 
بکار هیات عالی این شورا بیشتر وقت هیأت 
به تصویب موارد اختصاص داشــت و بیش 
از ۲ هزار ملک دولتی در ایــن ایام به عنوان 
اموال مازاد دســتگاه ها شناســایی وبیش 
از یک هزار و ۴۳۹ ملــک دولتی به تصویب 
رســیده و وارد فرایند ارزش افزایی و سپس 

مولدسازی شده است.
 سخنگوی دولت از رونمایی تالار اختصاصی 
در بورس کالای ایران در آینده نزدیک خبر 
داد و گفت: فعالان اقتصادی، عموم مردم و 
کارشناسان به صورت برخط وضعیت اموال 
مازاد دولت را رصد می کنند. به عنوان نمونه 
وزارت اقتصاد مولدســازی را از خود شروع 
کرده و یــک مجموعه رفاهــی در طرقبه را 
به هیات مولدســازی معرفــی کردیم و در 
دستورکار اســت. هم چنین مازاد بودن یک 
زمیــن ۲۲ هکتاری در داخل شــهر تهران 
متعلق به بانک ســپه به تصویب رسید و در 
دستورکار است و برای طرح تامین مسکن 

به عرضه مسکن کمک می کند.
خاندوزی در مشــروح این نشســت درباره 
رشــد تولید و فروش شــرکت های بزرگ 
بورســی کشــور در دوماهه ابتدایی امسال 
نسبت به ماه مشابه ســال گذشته را بیش از 
۱۰ درصد رشد اعلام کرد و گفت: این آمار از 
سال ۹۷ تا امروز جهشــی در تولید و فروش 

شرکت های بزرگ بورسی است.
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره کنترل 
نرخ تورم هم گفت: بــا اعلام مرکز آمار برای 
اولین بار تورم نقطــه به نقطه مصرف کننده 
در خرداد ماه امســال ۱۲ درصد در مقایسه 
با ماه قبل کاهش داشــته که این ناشــی از 
خــروج از دوره افزایش قیمت پس از اصلاح 
ارز ترجیحی و افزایش قیمت مواد غذایی و 

تورم ناشی از جنگ اوکراین است. 
وی اظهار داشــت  ایــن به معنــای تایید 
وضعیت تورمی از سوی دولت و هم چنین به 
معنای کاهش فشارهای تورمی نیست زیرا 
مسأله مهار تورم با دســتور رییس جمهور، 
به عنوان دستور شــماره یک اقتصاد کلان 
دولــت مطرح اســت و این حاکــی از روند 

کنترل تورم است.
ســخنگوی اقتصادی دولــت اضافه کرد: 
بخشی از این روند کاهش مستمر به عنوان 
کنتــرل موتورهــای خلق تــورم از جمله 

مسایل پولی و نقدینگی است.
خاندوزی ادامه داد: رشــد نقدینگی در سه 
ماه اول امســال ۳.۹ درصد اعلام شــد که 
این عدد در سال گذشــته ۵.۹ بوده است و 
این روند حاکــی از کنترل دولت بر رشــد 

نقدینگی است.
ســخنگوی اقتصــادی دولــت در پاســخ 
به ســوال ایرنا که با توجه به حاشــیه پیش 
آمده دربــاره انتخابات اتاق ایــران و تایید 
نشدن صلاحیت ســلاح ورزی، نظر دولت 
در خصوص این انتخابات چیســت، گفت: 
تقویت رابطه و تعامل مثبــت میان دولت و 
اتاق های سه گانه بازرگانی، اصناف و تعاون 
جزو موارد قطعی در راهبرد اقتصادی دولت 

بوده است که تا امروز هم پیگیری می شده و 
همچنان تا پایان دولت در دستور کار خواهد 
بود. مشــخصاً در مورد انتخابات اخیر، نظر 
دولت همان نظر دستگاه های نظارتی است.

خانــدوزی درباره کاهش شــدید رشــد 
نقدینگی در ۳ ماهه اول سال ۱۴۰۲، اظهار 
کرد: موتورهای تورم زای کشــور از جمله 
رشد نقدینگی از ســوی دولت کنترل شده 

اندو این اقدام، کاهش تورم را رقم زده است.
وی ادامه داد: رشــد نقدینگی در سه ماهه 
ســال ۱۴۰۱ معادل ۵.6 درصد، سه ماهه 
ســال ۱۴۰۰ هم 6.6 درصد و سه ماهه سال 
۱۳۹۹ نیز ۷.۵ درصد بوده و پایبندی دولت 
به برنامه کنترل نقدینگــی منجر به تداوم 

روند کاهش تورم شده است.
خاندوزی در ادامــه درباره حاشــیه های 
انتخابات اتــاق بازرگانی ایــران این را هم 
گفت که تقویت رابطه و تعامل مثبت دولت 
با اتاق هــای بازرگانی، تعــاون و اصناف در 
راهبرد دولت بوده و پیگیری شده و می شود 
اما درباره انتخابات اخیــر اتاق بازرگانی نیز 
نظر ما همان نظــر دســتگاه های نظارتی 

است.
سخنگوی اقتصادی دولت در ادامه نشست 
درباره کاهش مجموع خاموشی ها در سال 
جاری گفت: در حــوزه کارگاههای صنعتی 
کوچک و متوســط که ۹۰ درصد مشترکان 
صنعتی کشــور را شــامل می شوند تلاش 

وزارت نیرو اعمال نکردن محدودیت است.
خاندوزی مــی گوید کــه مدیریت مصرف 
برای صنایع بزرگ با تناوب پیش بینی پذیر 
به صورت یک نیم روز در هفته صورت گرفته 
که در مجمــوع تامین برق صنایــع در این 
مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰ 

درصد افزایش یافته است.
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره شاخص 
مدیران خرید صنعت در اردیبهشت امسال 
که به عدد 66.۹6 رسید توضیح داد که این 
شــاخص از مقدار تولید، میزان سفارشات 
جدید، ســرعت تحویل ســفارش، میزان 
اســتخدام ، صادرات و فروش محصولات و 
انتظارات تولید در ماه آینده تشکیل شده و 
زیر شاخص مقدار تولید با ثبت عدد ۷۳.۷۸ 
بیشترین مقدار از ابتدای تولید این شاخص 

تاکنون را به خود اختصاص داد.
خاندوزی در عین حال میزان سفارشــات 
جدید را با عــدد ۷۰.۰۹ درصــد به عنوان 
بیشترین مقدار از ابتدای تولید این شاخص 

تاکنون اعلام کرده است.
ســخنگوی اقتصادی دولــت در خصوص 
شــامخ کل اقتصاد گفت که بــا ثبت عدد 
۵۷.۳۰ بیشــترین مقــدار از زمــان ارائه 
گزارش این شاخص برای کل اقتصاد یعنی 
۴۴ ماه اخیر در اردیبهشت ماه رکود زده شد 
و این شــاخص از زیر شاخص های، شاخص 
میزان فعالیت های کســب و کار  و شاخص 
میزان سفارشات جدید وشاخص موجودی 
مواد اولیه و شــاخص انتظــارات ماه آینده 

تشکیل می شود.

به گفته خانــدوزی اعداد ثبت شــده برای 
اردیبهشت ۱۴۰۲ بالاترین ارقام از ابتدای 
تولید این شــاخص گزارش شده است البته 
۲ شاخص شــامخ مدیران صنعت  و مدیران 
اقتصاد هر دو از ثبت رکورد کم ســابقه ای را 

در اردیبهشت امسال نشان می دهد.
وزیر اقتصاد درباره مســاله بازار ســرمایه 
گفت: که این مســاله بــرای رییس جمهور 
مهم است و دولت ۲ بسته از حمایت سرمایه 
را مصوب کرد که این موضوع باعث بازگشت 
اعتماد به بازار سرمایه شــد و دولت در این 

راستا بسیار جدی است.
ســخنگوی دولت درباره اینکه ایا تفکیک 
حســاب های تجاری و غیر تجاری صورت 
گرفته اســت؟ گفت: تصمیــم جدیدی در 
تفکیک حساب تجاری و غیر تجاری گرفته 

نشده است.
خاندوزی دربــاره تأمین مالی طــرح ها از 
سوی دولت توضیح داد که از ابتدای امسال 
تا ۱۰ تیرماه پرداخت هــای عمرانی دولت 
نسبت به ۱۰۰ روز نخست ۱۴۰۱ رشد ۸۰ 
درصدی داشته است.وی به عنوان نمونه در 
حوزه آب به طرح آبرسانی شرق کرمان پس 
از ۱۲ سال که چندی پیش با حضور رییس 
جمهور افتتاح شــد اشــاره کرد و گفت که 
این طرح معطل مانده محسوب می شد ودر 
حوزه برق هم با توجه به بــالا بودن ناترازی 
برق در کشــور بــا مدیریــت وزارت نیرو، 
کمترین میزان خاموشــی در بخش خانگی 

را داشته ایم.
ســخنگوی دولت این را هم گفــت که در 
بخش صنایع هم دچار تنگناهایی هســتند 
اما برق اختصاص یافته حــدود ۲۰ درصد 
افزایــش یافته اســت و در بخــش صنایع 
کوچک و متوسط هم تلاش می شود تا هیچ 
گونه محدودیتی اعمال نشــود و فقط برای 
صنایع بزرگ بوده آن هم در حد ۱۲ ساعت 
یا نیم روز در هفته اســت تا دوران ناترازی 

برق را پشت سر بگذاریم.
خاندوزی دربــاره مزیت هــای قانون ثبت 
رســمی معاملات اموال غیرمنقول گفت: 
در ابتدا تقدیــر می کنم از نکتــه راهبردی 
که رهبــر انقلاب در موضــوع اعتبارزدایی 
از اســناد عادی مطــرح کردنــد و یکی از 
چالش هــای مزمنی که ســال های ســال 
گریبــان نظــام حقوقی و نظــام اقتصادی 
کشــور را گرفتــه بــود را، گره گشــایی 
فرمودند. امیدواریم بعد از فرمایش ایشــان 
دســتگاه های ذیربط در ترتیبــات قانونی 
و ابلاغــی و اجرایی تلاش کنند با ســرعت 

بیشتری این عقب افتادگی را جبران کنیم.
وی افزود: اساسا منافع این دستور و موضوع 
هیچ اختصاصی بــه حوزه مالیاتــی ندارد 
گرچه من به عنوان شــان وزیــر اقتصاد و 
دارایی در ماه های گذشــته خواســتار این 
موضوع شــده بودم که بزرگــواران مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به حل این معضل 

کمک کنند.
ســخنگوی اقتصــادی دولت بیــان کرد: 

اما بخش هــای دیگــری از جملــه حوزه 
سیاســتگذاری و حکمرانــی امــلاک و 
مســتغلات در کشــور و بخش زیــادی از 
مفاسدی که ناشــی از خرید و فروش های 
قولنامــه ای، غیررســمی و زمین خواری و 
عدم شــفافیت نظام مالکیتی و بهره برداری 
در حوزه زمین های کشــور که خــود را در 
دل ضعــف حکمرانــی ریــال و رصدی که 
باید از سمت مقام پولی کشــور در گردش 
وجوه اقتصادی شــکل بگیــرد و همچنین 
پرونده های بسیار زیادی که در قوه قضاییه 
هر ســال بابت جعــل و کلاهبــرداری در 
حوزه املاک و مســتقلات صورت می گیرد 
و زمین ها و ســاختمان هایی که بــه افراد 
متعددی فروخته می شــود نشان می دهد 
یا فرد مالک نیســت و امثال آن، همه اینها 
منافعی اســت که ناشــی از اعتبارزدایی از 

اسناد عادی است.
خانــدوزی خاطرنشــان کــرد: بــه قاطع 
می توان گفت که ما هیــچ اقتصاد مترقی و 
پیشرفته ای را سراغ نداریم که توانسته باشد 
به پیشــرفت اقتصادی و انضباط حقوقی و 
اقتصادی و هدایت جریان منابع به ســمت 
تولید برسد و موفق شــود مگر اینکه مسئله 
اسناد رســمی در آن حاکمیت پیدا کرده نه 

اسناد عادی غیررسمی. 
وی عنوان کرد: مــواردی را که عنوان کردم 
ســرفصل و عناوین کوتاهــی از مجموعه 
فوایدی اســت که بر این دستور حاکم است 
و امیدواریم مساله ثبت و یکپارچگی سازی 
اطلاعات مربوط به اســناد و مستغلات که 
آنهم جزو مسائلی اســت که در دولت های 
گذشته، دهه ها در این موضوع سخن گفته 
شده، سامانه ها ایجاد شــده اما هیچ وقت به 
شــکل کامل و تکمیل اتفاق نیفتاده است 
ناشی از اینکه بســیاری از مالکین اراضی و 
املاک و مستغلات کشــور قابل شناسایی 
نیســتند حتما مورد اهتمام و اســتقبال و 

اقدام عملی دولت قرار خواهد گرفت.
وی درباره اینکه تعداد تســهیلات پرداخت 
شــده از طریق ســامانه توثیق هوشــمند 
اوراق بهــادار گفــت: در موضوع ســامانه 
توثیق یا ستاره، ۱۳ بانک کشور درخواست 
داده اند که بتوانند در خدمات سامانه توثیق 
هوشــمند اســتفاده کنند و مردم بتوانند 
وثیقه هایشــان را به شــکل برخط و بدون 
اینکه نیازمند این باشــد که تضامین جدید 
ببرند و ضامن جدید معرفی کنند از همین 
وثیقه های موجود خودشان اعم از سهامی و 

بیمه نامه استفاده کنند.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایــی ادامه داد: 
از این تعــداد، ۴ بانــک به ســامانه توثیق 
هوشمند متصل هستند و دسترسی دارند؛ 
بانک های ملی، قرض الحسنه مهر، صادرات، 
قرض الحسنه رســالت از جمله این بانک ها 

هستند.
خاندوزی بیــان کرد: براســاس اطلاعاتی 
که به من رســیده بیش از هزار و ۱۲۰ نفر تا 
روز گذشته از توثیق اوراق بهادار خودشان، 

سهامشان را نزد بانک ها اســتفاده کردند. 
۳۱ میلیون ورقه ســهم در این ســامانه به 
عنوان وثیقه های مــردم برای اینکه بتوانند 
از اعتبارات و تسهیلات استفاده کنند در این 

سامانه ثبت و درج شده است.
وی خاطرنشان کرد: اما اصرار و پافشاری ما 
این اســت که ۹ بانک دیگری که خودشان 
متقاضی بوده اند اما تاکنون سامانه شــان به 
شکل رسمی متصل نشده به زودی بتوانند 
متصل شــوند و این خدمت فراگیر شــود و 
حتما به سهولت حوزه بازار ســرمایه و هم 

تسهیلات بانکی کشور کمک می کند.
سخنگوی اقتصادی دولت به دغدغه فضای 
رســانه ای کشــور در برخورداری عده ای 
خــاص از رانت اطلاعاتــی و خرید و فروش 
ســهام ناظر به مصوبه خوراک پتروشیمی 
ها گفت: وزیر نفت جلساتی را در این حوزه 
برگزار کرده و اطلاع رســانی در جلســات 
تخصصی صورت گرفته است. ریز معاملات 
۱۷ و ۱۸ اردیبهشت امسال در حال تحلیل 
و صحت ســنجی اســت که در صور محرز 
شدن برخورد بدون مماشات صورت گیرد. 
خاندوزی گفت که سیاست دولت این است 
که از هــر اقدامی که به این اعتماد خدشــه 
وارد کنــد پرهیز کنــد و هر کســی در هر 
جایگاهی اگر قرار باشد به این اعتماد لطمه 

بزند با او برخورد خواهد شد.
سخنگوی اقتصادی دولت در بخش دیگری 
دربــاره فرمول قیمــت گــذاری خوراک 
در کمیســیون اقتصــادی دولــت گفت: 
پیشــنهادی از طــرف وزارت اقتصاد برای 
فرمول قیمت گذاری خوراک در کمیسیون 
اقتصــادی دولت مطــرح شــده و پس از 
ارائه در صحــن دولت در بــاره آن تصمیم 
گیری می شــود. هرچند با توجــه به اینکه 
بخش هایی از دولت همچنــان اصرار دارند 
که فرمول به جای نرخ ثابت مثل ســنوات 
سابق در دستور کار قرار گیرد تا با نوسانات 

شاهد انعطاف پذیری این بخش باشیم.
خاندوزی درباره انتشــار دیرهنگام مصوبه 
دولت گفت: پیشــنهاد افزایش نرخ خوراک 
پتروشیمی ها که بنا بود با محوریت سازمان 
برنامه و وزارت اقتصاد و نفت و دیگر نهادها 
صــورت بگیرد پیــش از این یک بــار در 6 
اردیبهشــت  ودیگری در ۱۷ اردیبهشــت 
مورد بررسی قرار گرفت که نهایی شدن این 
پیشنهاد موکول به بررسی و ارسال جزئیات 
و تبعات این تصمیم از ســوی دستگاه ها به 
دولت شــد.وی این را هم گفــت در آن ایام 
سازمان برنامه مشغول نهایی کردن لایحه 
برنامه هفتم بود و ایــن منظر به تأخیر افتاد   
و ۲۸ خرداد نظر رسمی ســازمان برنامه که 
جمع بندی نظر ســایر دســتگاه ها بود به 
دولت ارسال و ۲۹ خرداد معاول اول رئیس 

جمهوری به عنوان مصوبه دولت ابلاغ کرد.
ســخنگوی اقتصادی دولــت در خصوص 
برنامه هفتم توســعه و رد چند پیشــنهاد 
دولت بــرای رفــع ناتــرازی صندوق های 
بازنشســتگی از ســوی مجلس توضیح داد 
که ناتــرازی صندوق ها به یکی از مســائل 
مزمن تبدیل شــده اســت که در دهه آتی 
عوارض بیشتری را در کشــور بروز خواهد 
داد که حتماً باید چاره اندیشی شود.بر این 
اســاس دولت در لایحه بودجه سال جاری 
نیز برخی از موارد را بــرای اصلاح ناترازی 

صندوق های بازنشستگی لحاظ کرد.
خاندوزی اضافــه کرد اما مجلــس معتقد 
بود که بایــد این مــوارد در قوانین دائمی و 
بلندمدت نمود یابد که امیدواریم با عنایت 
مجلس ایــن گام مهــم را در برنامه هفتم 

برداریم.
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره اقدامات 
دولت در بخش مسکن به خبرنگاران گفت 
که افزایش سقف تســهیلات طرح نهضت 
ملی مســکن در شــهرها از ۱۰۰ میلیون 
تومان به حــدود ۴۰۰ میلیــون تومان در 
سال ۱۴۰۰ و افزایش این تسهیلات به ۵۵۰ 
میلیــون تومان برای کلیه مناطق شــهری 

کشور در سال ۱۴۰۲ لحاظ شد.

وزیر صمت: حمل و نقل شهری در تهران، برقی می شود
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ثانیه های طلایی برای نجات جان بیماران 
مسمومیت های الکلی

فوق تخصص مراقبت های ویژه، مراجعه زودهنگام به پزشــک را برای 
بیماران ناشی از مسمومیت الکلی بســیار ضروری دانست و گفت: این 
افراد برای اینکه شــانس بهبود داشــته باشــند نباید زمان را از دست 

بدهند.
نوید شفیق در خصوص مسمومیت ناشــی از مصرف مشروبات الکلی 
گفت: مســمومیت با الکل به طور فزاینده ای در ایران زیاد شده در واقع 
این مسمومیت اکثراً اســتفاده از متانول به جای اتانول است، در تهران 
نیز به طور واضح این مســمومیت ها افزایش یافته اســت و بیماران در 
بیمارستان های مختلف پذیرش شده اند و تحت درمان هستند و اکثراً 

با گیجی و تاری دید مراجعه می کنند.
وی افزود: متأسفانه مشــکل بینایی افراد می تواند تا آخر عمر باقی 
بماند، به همیــن دلیل لزوم توجه به عدم اســتفاده از مشــروبات 
الکلی برای جلوگیری از آسیب همیشــگی به بدن انسان ضروری 

است.
این فوق تخصص مراقبت های ویژه تاکید کرد: مســمومیت با متانول 
می تواند بــا از بین بردن عصــب  بینایی باعث کوری شــود. این به این 
دلیل است که متانول به اســید فرمیک که یک ماده بسیار سمی است 

متابولیزه می شود. 
اسید فرمیک می تواند به عصب بینایی که مسئول انتقال سیگنال های 
بصری به مغز است، آسیب برساند. حتی استفاده از متانول و مراجعه دیر 

در برخی موارد باعث مرگ خواهد شد.
 شفیق ادامه داد: کوری ناشی از مسمومیت با متانول می تواند در عرض 
۱۸ تا ۴۸ ســاعت پس از مصرف رخ دهد. علائم مســمومیت با متانول 
معمولاً با سردرد، حالت تهوع، استفراغ و ســرگیجه شروع می شود. با 
پیشــرفت مســمومیت، ممکن اســت فرد دچار تاری دید، فتوفوبیا 
)حساسیت به نور( و درد در چشم شــود. در موارد شدید، ممکن است 

فرد دچار نابینایی کامل شود.
 وی در خصوص درمان این مســمومیت گفت: هیچ درمان خاصی برای 
مســمومیت با متانول وجود ندارد که بتواند آســیب به عصب بینایی 
را معکوس کند. با این حــال، درمان زودهنگام بــا همودیالیز یا اتانول 
می تواند به جلوگیری از آســیب بیشــتر و شــانس مجدد بازگشت به 

زندگی کمک کند.
به گفته وی، مهم اســت که فرد مصرف کننده فوراً بــه مراکز درمانی 
مراجعه کند چرا که هیچ زمانی برای اتلاف وقــت وجود ندارد و هر چه 

زودتر درمان شروع شود، شانس بهبودی بیشتر است.
 این فــوق تخصص مراقبت هــای ویژه بــه چند نکته بــرای کمک به 
جلوگیری از مسمومیت با متانول اشاره کرد و افزود: هرگز مایع شیشه 
شوی یا سایر محصولات حاوی متانول را ننوشید و از علائم و نشانه های 
مســمومیت با متانول آگاه باشــید و اگر فکر می کنید خود یا کسی که 
می شناسید متانول مصرف کرده اســت، فوراً به پزشک مراجعه کنید و 

زمان را از دست ندهید.

معاون خدمات زائران حرم مطهر رضوی:
مسیر تردد موقت مسقف برای تشرف به حرم 

مطهر رضوی ایجاد شد
 معاون خدمات زائران حرم مطهر رضوی گفت: با توجه به گرمای شدید 
تابســتان و به منظور تأمین رفاه زائران، مسیر تردد موقت مسقف برای 

تشرف به حرم مطهر رضوی ایجاد شد.

محمد شــبان اظهار کرد: این تونل ســایه بان در صحــن پیامبر اعظم 
)ص(، حدفاصل باب الرضــا )ع( تا رواق امام خمینــی )ره(، که یکی از 

پرترددترین مسیرهای تشرف است ایجاد شده است.
معاون خدمات زائــران حرم مطهر رضوی افزود: این مســیر با توجه به 
گرمای شدید تابستان و با هدف تســهیل شرایط تشرف زائران بزرگوار 
امام هشــتم )ع( ایجاد شــده و امیدواریم بتوانیم با ارائــه این خدمت 

موجب افزایش رضایت مندی آنها شویم.
وی درباره مشخصات فنی این تونل نیز اظهار کرد: تونل تابستانه مسیر 
باب الرضا )ع( تا رواق امام خمینــی )ره(، ۱۳۰ متر طول، ۸ متر عرض 
و ۲.۷ متر ارتفاع دارد و در مدت ۳6 ســاعت توســط نیروهای رسمی و 

افتخاری بخش فنی حرم مطهر رضوی اجرا شده است.
شــبان افزود: در احداث این تونل از سازه های نمایشــگاهی پرتابل و 
شیدهای گلخانه ای با تراکم ۸۰ درصد استفاده شده که در مقابل وزش 
باد نیز مقاوم است، ضمن آنکه در طول مســیر از سیستم مه پاش برای 

خنک کردن هوا استفاده شده است.
به گفته معاون خدمات زائران حرم مطهر رضوی، به منظور زیباســازی 
این مســیر تشــرف موقت نیز، به همت واحد خدمات فضای ســبز و 
گل آرایی حرم مطهر رضوی، گلدان هایی در طول مســیر تعبیه شــده 

است تا از نظر بصری جلوه بهتری داشته باشد.

یاوری مطرح کرد
نتایج آزمون سمپاد تا اواسط مرداد اعلام می شود

رئیس سازمان پرورش اســتعدادهای درخشــان گفت: نتایج آزمون 
سمپاد تا اواسط مرداد اعلام می شود و تعداد پذیرفته شدگان نسبت به 

سال قبل تغییری نخواهد داشت.
الهام یاوری رئیس سازمان پرورش اســتعدادهای درخشان کشور در 
خصوص زمان اعلام نتایج آزمون های سمپاد گفت: نتایج آزمون سمپاد 

در مرداد و تا اواسط ماه اعلام خواهد شد.
یاوری بــا تاکید بر اینکه امســال در میزان پذیرفته شــدگان آزمون 
سمپاد نســبت به ســال گذشــته افزایش قابل توجهی وجود ندارد؛ 
گفت: در برخی از مدارس ممکن اســت تعداد بیشــتری دانش آموز 
جذب شــود و یا در برخی از مــدارس تعداد دانش آمــوزان پذیرفته 
شــده کاهش یافته باشــد اما به طور کلی عدد پذیرفته شدگان تغییر 

چندانی نکرده است.
آزمــون ورودی پایه هفتم مدارس ســمپاد، رأس ســاعت ۹ صبح روز 
پنج شــنبه اول تیر ۱۴۰۲ و آزمــون تکمیل ظرفیت پایــه دهم، رأس 
ســاعت ۹ صبح روز جمعه دوم تیر ۱۴۰۲ با حضــور ۲۹۴ هزار و ۲۹۹ 
نفر دانش آموز در ۳۲ اســتان و ۱۷6۳ حوزه آزمون به صورت هماهنگ 

کشوری برگزار شد.
آزمون ورودی پایه هفتم ۹۸ هزار و ۸۱ دانش آموز دختر و ۱۱ هزار و ۵۱ 
دانش آموز پسر شرکت کننده داشــت که در مجموع ۲۰۸ هزار و ۱۳۱ 

نفر در آزمون ورودی پایه هفتم شرکت کردند.
در آزمون تکمیل ظرفیت پایــه دهم نیز ۵۰ هــزار و 6۳۸ دانش آموز 
دختر و ۳۵ هزار و ۵۳۰ دانش آموز پســر شــرکت کــرده بودند که در 

مجموع ۸6 هزار و ۱6۸ نفر شرکت کننده داشت.

دیوار

 معاون مشــاوره و امور روانشــناختی مرکز توســعه 
پیشگیری ســازمان بهزیســتی کشــور گفت: سال 
گذشــته مهارت های ارتباطی به بالغ بــر 66 هزار نفر، 

آموزش داده شد.
 معصومه توکلی افزود: ســال گذشــته بالغ بر 66 هزار 
نفر، مهارت های ارتباطی )شــامل مهارت های گفت و 
گو، گوش دادن و ...(، جرئت مندی و مدیریت خشم را 
در قالب شش هزار و ۲۰۰ جلسه آموزشی توسط 6۷۰ 
آموزشــگر و از طریق بیش از ۱۰۰ مرکز تحت نظارت 

ادارات بهزیستی استانهای سراسر کشور فرا گرفتند.
وی با بیــان اینکه یکی از باســابقه تریــن برنامه های 
پیشگیرانه کشــور، برنامه مهارت های زندگی است، 
افزود: مهارت هــای زندگی، مجموعــه آموزش های 
روانشــناختی اســت که موجب تقویت فرآیند های 
کلان پیشگیری از آســیب های روانی- اجتماعی شده 

و ارتقا توانایی های فردی را بــه دنبال دارد. 
مهارت های زندگی این قابلیــت را دارد که 
فرد را در برابر آسیب های روانشناختی نظیر 
افســردگی، اضطراب، خودکشــی و آسیب 
های اجتماعی نظیر طلاق، اعتیاد و خشونت 

تقویت کند.
وی با اشــاره به اینکه مهارت هــای زندگی 

راهبردی تریــن برنامه برای ارتقا »ســواد ســلامت 
روان« جامعه محســوب می شــود، گفــت: منظور از 
ســواد ســلامت روان، آگاهی فرد از انــواع اختلالات 
روانشناختی رایج اعم از علائم آنها، روش های درمانی 

مبتنی برشواهد و پیشگیری از آنها است.
معاون مشــاوره و امور روانشــناختی مرکز توســعه 
پیشگیری ســازمان بهزیستی کشــور ادامه داد: این 
برنامه از سال ۱۳۷۴ در ســازمان بهزیستی راه اندازی 

شــد و در ســال ۱۳۹۵ مورد بازنگری قرار 
گرفت. به لحــاظ محتوایی ایــن برنامه در 
حال حاضر از الگوی »بومی ســازی« تبعیت 
می کند و در آموزش هایــی که به گروه های 
هدف ارائه می شود، به اقتضائات استانی اعم 
از مختصات جغرافیایی، اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی آموزش گیرندگان توجه می شود 
و آموزش ها بر اساس اولویت آسیبهای اجتماعی شایع 

هر استان طراحی و ارائه می شود.
توکلی درباره جامعه هدف این برنامه گفت: عموم مردم 
و افراد از هفت تا چهل سالگی در قالب گروه های سنی 
کودک، نوجوان، جوان و بزرگسال و زوجین می توانند 
با شرکت در دوره های کارگاهی مهارت های زندگی در 
مراکز مشاوره تحت نظارت سازمان بهزیستی، ایمنی 
روانشناختی خود را تقویت کنند. بدیهی است جامعه 

هدف سازمان بهزیســتی هم بعنوان یکی از گروه های 
خاص نیازمند بهره مندی از ایــن خدمات، در اولویت 

بهره مندی از آموزشها هستند.
وی ضمن اشاره به این موضوع که در حال حاضر بستر 
اصلی ارائه برنامه مهارت هــای زندگی به عموم مردم، 
مراکز مشاوره تحت نظارت سازمان است، افزود : مراکز 
مشــاوره ای که دارای امکانات لازم برای اجرای دوره 
های کارگاهی هستند می توانند در قالب »باشگاه های 
مهارت هــای زندگی« به ترویج مهــارت های زندگی 

مبتنی بر تألیفات بومی بپردازند.
 علاوه براین، ادارات بهزیســتی سراســر کشــور که 
موفق به تألیف محتواهای بومی شــده اند، می توانند 
با استفاده از ظرفیت های این مراکز، آنها را به مدارس، 
دانشگاه ها، محیط های کار، سربازخانه ها و دیگر بستر 

های اجرایی متصل کنند.

بهزیستی

خریدار   قدردانــی از رهنمودهای رهبر 
فرزانه انقلاب در دیدار با مسئولان قضائی، 
محکومیت اهانت به قرآن کریم در ســوئد، 
آخریــن وضعیت پرونده های مســمومیت 
الکلی، آخریــن وضعیت پرونــده حمله به 
ســفارت آذربایجان،    ورود قــوه قضائیه به 
تبالیســت ها  و قراردادهــای نامتعــارف ف
و اعلام جرم علیه ۱۲ شــرکت که متقلبانه 
اعلام ورشکســتکی کردند اهم محورهای 

نشست خبری سخنگوی قوه قضائیه بود.
 مسعود ستایشــی در نشست خبری ضمن 
تبریک اعیاد فرخنده مــاه ذی الحجه اعیاد 
مبارک قربان و غدیــر خم همچنین ولادت 
رداشت:  با سعادت امام علی النقی( ع( اظها
قوه قضائیه همپای ملت ایران آماده برپایی 
جشــن بزرگ و سراســری غدیــر خم در 

سراسر کشور است.
ســخنگوی قوه قضائیه به لبیک دســتگاه 
قضائی به فرمایشــات و رهنمودهای رهبر 
فرزانه انقلاب اشــاره کرد و افزود: یک روز 
قبل از عرفه و در روز ششــم تیــر خانواده 
بــزرگ قوه قضائیــه خدمت رهبــر معظم 
انقلاب شرفیاب شدند و حضرت ایشان قوه 
قضائیه را مورد عنایت و لطف قرار دادند و در 
این نشســت معنوی و ارزشمند که هر سال 
توفیق حضور میابیم از رهنمودهای معظم 

له بهره مند شدیم.
وی ادامه داد: نکته بینی، راهگشایی و اعلام 
تصمیم حکیمانه ایشــان نســبت به برخی 
معضلات در سیستم قضایی کشور از جمله 
نکات تیزبینانــه و هوشــمندانه معظم له 
در زمینه حل معضل اســناد عادی به واقع 
می توانــد بار ســنگینی از دوش دســتگاه 
قضائی بردارد همچنین صحه نهادن ایشان 
بر رویکرد ارتباط عمیق مردم و عدلیه و لزوم 
استفاده از ابزارهای هنری و رسانه ای برای 
نمایش خدمات مجموعه بزرگ قضائی و نیز 
زدودن ناپاکی های اندک از مجموعه قضائی 
چراغ راه روشــنی در دوره تحــول و تعالی 
اســت و اطمینان می دهیم تا تحقق کامل 
این رهنمودهای ارزشمند از پای نخواهیم 

نشست.
ستایشــی تصریــح کــرد: کارگروه های 
تخصصــی و کارشناســی از اکنــون فعال 
و درصدد یافتــن راهکارهــای ابتکاری و 
خلاقانه در این مســیر برآمدند و البته قوه 
قضائیــه در راســتای احقاق حقــوق ملت 
شــریف ایران و هوشمندســازی و کاهش 
اطاله دادرســی گام های بلندی برداشــته 
اســت و پیرو گزارش مبســوط در نشست 
خبری پیشــین در ســازمان بازرسی کل 
کشور، در سال گذشــته ۵۱۷ هزار دادگاه 

مجازی و برخط برگزار شد.
ستایشــی اظهار کرد: قوه قضاییه در تیر ماه 
سال گذشته در قالب طرحی به نام خدمات 
قضایی جهــادی هزینه هــای دریافتی در 
دفاتر خدمات الکترونیک قضایی 6 اســتان 
را رایگان کرده اســت همچنین شهروندان 
از ۱۵۰ نقطه از اســتان های ایلام، کرمان، 
سیستان و بلوچستان، خوزستان، خراسان 
جنوبی و هرمزگان به صــورت رایگان این 
خدمات قضائی جهادی و مقدمه دادرســی 
خود را در یــک دفتر خدمــات الکترونیک 

قضائی دریافت کردند.
سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به راه اندازی 
سامانه هوشمند اســتعلامات مالی، تصریح 
کرد: براســاس این ســامانه چهار استعلام 
مهم حساب بانکی، بورس، پلاک انتظامی و 
پلاک های ثبتی به صورت برخط در اختیار 
قضات اجرای احکام قرار گرفته تا نسبت به 
احقاق حق مالباختــه و ذی نفع در پرونده، 
شاهد سرعت چشمگیری باشیم و در سال 
۱۴۰۱ نزدیــک به ســه میلیون اســتعلام 
توسط این ســامانه صورت گرفته که نسبت 
به ســال گذشــته خود در این زمینه ۵۰۰ 

درصد رشد به ثبت رسیده است.
ستایشــی گفت: در مقدمه رســیدگی در 
یــک پرونده کــه عنوانش حقوقی اســت، 
اولین نکته ای که مورد توجه قاضی اســت، 

اســتعلام وضعیت ثبتی اطلاعات موضوع 
خلع ید اســت که دســت کم دریافت این 
اطلاعات حدود یک ماه به طول می انجامد 
اما اکنون ر این استعلامات به صورت برخط 

در اختیار قضات قرار می گیرد.

اشتغال مولد برای 25 درصد از زندانیان
سخنگوی قوه قضاییه با اشــاره به اقدامات 
دســتگاه قضایی برای زندانیان گفت: برای 
حدود ۲۵ درصد زندانیان کشــور اشتغال 
مولد و پایدار ایجاد شده است و بیش از ۱۳۰ 
هزار زندانی تحت پوشــش دوره های حرفه 

آموزی قرار گرفتند.
وی با اشاره به رویکرد دســتگاه قضائی در 
مبارزه با فســاد و جرایم اقتصــادی افزود: 
در زمینــه مبــارزه بــا مفاســد اقتصادی 
رویکردهــای جدید در زمینه ســاماندهی 
اراضی، رفع تصرفات، حدنگاری ها و ســایر 

موارد مهم نیز اقداماتی انجام شده است.
ستایشــی در رابطه با حدنگاری اراضی ملی 
و منابــع طبیعی گفت: اکنــون در رقم ۹۹ 
درصد پیشرفت داشتیم، ۹۹درصد از اراضی 
ملی کشور با تمســک به مقررات حدنگاری 
شناسایی شد و از این رو دیگر قابل تعرض، 
خدشــه و تشــکیک در مــورد اراضی ملی 
نیســت و به طبع از دعاوی که مترتب با این 

قضیه است به جد جلوگیری شده است.

محکومیت اهانت دست های ناپاک 
صهیونیسم بین المللی به قرآن کریم

ســخنگوی قوه قضائیه، اهانت دست های 
ناپاک صهیونیســم بین المللــی به کتاب 
آخرین فرســتاده خــدا را محکــوم کرد و 
این اقــدام را ناشــی از عصبانیت شــدید 
صهیونیســت ها از برگــزاری کنگره عظیم 
حج دانســت و افــزود: عصبانیت شــدید 
صهیونیســت از کنگره عظیم حج، منجر به 
ارتکاب اهانت وقیحانه به قرآن کریم شــد و 
این اهانت در قلب اروپــای به ظاهر متمدن 
اتفاق افتاد و دولت ســوئد بار دیگر نشــان 
داد خود را رویاروی میلیاردها مســلمانان 
قرار داده اســت و کفایت سیاسی لازم برای 
اتخاذ تصمیمــات لازم در صحنه داخلی و 

بین المللی ندارد.

تاکید رهبر معظم انقلاب به برخورد 
مناسب با ارباب رجوع و اهتمام قوه 

قضائیه برای تکریم مراجعان
ستایشــی در پاســخ به ســوالی با اشاره به 
بیانــات رهبر معظــم انقــلاب در برخورد 
مناســب با ارباب رجوع و تدبیر دســتگاه 
قضائی برای تحقق این مهم گفت: بیانات و 
رهنمودها و تذکرهای رهبر چراغ روشــن و 
دســتور کار جدی قوه قضائیه است و همه 
افتخار ما این اســت که این مــوارد مو به مو 

اجرا شود.
وی ادامه داد: مســیر ارتباط بهینه با مردم و 
برخورد عادلانه و منصفانه با طرفین پرونده 
جزو دغدغه های ریاســت قوه قضائیه است 

و همواره بــر این مهم تاکیــد دارد و حجت 
الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای معتقد 
اســت که طرفین دعــوا هــر دو دردمند و 
گرفتار هســتند و باید برخوردها عادلانه و 
بر مدار قانون باشــد همچنین حسن خلق و 
توجه به تکریم ارباب رجــوع مورد تاکید و 

توجه قرار گیرد.
ستایشی با اشــاره به راه اندازی یک سامانه 
برای اطلاع از میزان رضایت و نحوه برخورد 
بــا مراجعان، اظهارداشــت: پــس از اتمام 
فرایند دادرسی یک با همکاری مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات قوه قضائیه برای مراجعان 
دســتگاه قضائی به صورت پیامک ارســال 
می شــود تا در مورد نحوه خدمت رسانی و 
دریافت خدمات و برخــورد قاضی کارکنان 
دادگســتری همچنین ســرعت رسیدگی 
و روند دادرســی نظر خود را ثبــت کنند و 
تاکنون ۷۴۰ هزار نظر در این ســامانه ثبت 

شده است.

ضرورت تبیین جنایات و افشای 
حقوق بشر آمریکایی

ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سئوالی 
درباره ضــرورت تبیین جنایات و افشــای 
حقوق بشر آمریکایی، گفت: جنایات حقوق 
بشــری دولت متخاصم آمریکا علیه ایران 
بلندبالا و ســیاهه مبسوطی اســت و هیچ 
ابزاری نیســت که این دولت تروریستی به 
عنوان سلاح علیه ملت ها اســتفاده نکرده 

باشد.
وی ادامه داد: تروریســت پروری و حمایت 
از گروهک های تروریســتی مانند داعش و 
منافقان، حمایت از دولت های تروریســتی 
و حمایــت از دیکتاتورهــا از جمله صدام و 
غارت منابع کشورها تنها بخش کوچکی از 

اقدامات این دولت تروریستی است.
وی اضافــه کــرد: دولــت آمریــکا از انواع 
ابزارهــای اقتصــادی، علمــی، فرهنگی، 
سیاســی حتی اخلاقی علیــه ملت ها برای 
ارتــکاب جنایات اســتفاده می کند و امروز 
اعمال تحریــم ابزاری بــرای جنایت علیه 
بشــریت خاصه علیه ملت ایــران و به ویژه 
بیماران خاص پروانه ای و تالاسمی است و با 

وقاحت به این اعمال خود افتخار می کنند.
ستایشــی گفت: این دولت جنایت پیشــه 
اهداف تروریســتی ســخت را بــه صورت 
هوشــمند پیگیــری می کنــد و جنایت 
بی شــرمانه و وقیحانه حقوق بشر در عرصه 
بین المللــی علیه ملــل دیگر نیــز به وقوع 

پیوسته است.
وی با اشــاره بــه ترور شــهید ســلیمانی 
اظهارداشت: همه مردم از ادبیات آمریکای 
جهانخوار به ســتوه آمده اند و باید با تمسک 
به راه های مختلف بــرای افزایش و ارتقای 
عمومی اقــدام کــرد و اقدامــات وقیحانه 
آمریکایی ها بازنمایی شود و در این راستا در 
هفته حقوق بشــر آمریکا از ششم تا ۱۲ تیر، 
پویش ها و همایشهایی در این هفته برگزار 

شد و البته این اقدامات استمرار دارد.

قوه قضائیه پرچمدار ترویج 
آزادی های مشروع و قانونمند باشد

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
دربــاره اقدامات و تدابیر قــوه قضائیه برای 
ترویج آزادی های مشروع در بیان مصادیق 
آزادی مشــروع گفت: قــوه قضائیه مطابق 
قانون باید پرچمــدار ترویــج آزادی های 
مشروع و قانونمند باشد و طی ابلاغ ریاست 
قوه قضائیه مقرر شــده است کار پژوهشی و 
اندیشــه ای لازم برای این منظر از ســوی 

پژوهشگاه قوه قضائیه تدارک دیده شود.
وی یادآور شــد: ریاســت قوه قضائیه روز 
گذشــته مطرح کردنــد زمینــه تامین و 
حراســت و آزادی هــای مشــروع)آزادی 
هایی که شرع آن را مجاز می داند( خأهای 
مختلف نظری و علمی داشتیم و می پذیریم 
که عقب ماندگی داریم. البته ســند تحول و 
تعالی قوه قضائیه به این مهم توجه داشــته 
و راهکارهایی برای جبران آن درنظر گرفته 

شده است.

آخرین وضعیت پرونده مشروبات 
الکلی مسموم

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
دربــاره اقدامــات دســتگاه قضائــی در 
پرونده هــای مربوط به مســمومیت الکی 
گفت: مصرف الکل و مسمومیت الکی تاسف 
بار بود و سوال این اســت که چرا باید برخی 
افراد مبــادرت به این کار کننــد؛ کاری که 

واجد ممنوعیت شرعی و قانونی است.
وی ادامــه داد: ایــن مســمومیت ها در 
استان های البرز، قزوین، آذربایجان غربی، 
هرمزگان و تهران رخ داد و قــوه قضائیه بنا 
بر تکالیفی که دارد نســبت به این موضوع 

پیگیری های مجدانه انجام داده است.
ستایشــی افزود:تاکنون ۱۰ نفــر به اتهام 
تولید و توزیع مشــروبات الکلی مسموم در 
اســتان البرز بازداشت شــدند و برای همه 
قرار بازداشت موقت صادر و اکنون در زندان 
هستند همچنین تعداد متوفیان مشروبات 
الکلی مسموم مشخص اســت البته اظهار 
نظر قطعی و علت تامه فوت مستلزم صدور 
نظریه کارشناســی بعد از تکمیل تحقیقات 

است.
وی اضافه کــرد: مطابق آمار اعلام شــده از 
سوی اورژانس استان قزوین، در این استان 
از ابتدای ماه تا دهــم ماه تیر ۲۹ نفر مراجعه 
حضوری یا انتقــال به اورژانس داشــتند و 
آمار فوتی در اســتان قزویــن ۲ نفر بودند و 

پرونده ها مجدانه در حال پیگیری است.

 آخرین وضعیت پرونده حمله 
به سفارت آذربایجان

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره آخریــن وضعیت پرونــده حمله به 
ســفارت آذربایجان در بهمن سال گذشته 
گفت: حملــه ای کــه در بهمن ماه ســال 
گذشته به سفارت کشور همسایه و دوست 
آذربایجــان در تهــران به وقوع پیوســت، 

حادثــه ای غیرمنتظره و غیرقابــل دفاع و 
رخدادی تلخ و ناگوار و مخل روابط دوستانه 
دو کشــور بود.وی افزود: مقامــات قضایی 
سیاسی امنیتی کشــور از بدو وقوع حادثه 
تاکید داشتند تا با عامل اصلی و یا هر فردی 
که در وقوع این حادثه ذی نفع بودند بدون 
اغماض برخورد قاطع و شــدید انجام شود، 
بنابراین ابعاد مختلف این پرونده مشــخص 

شده و تحقیقات به پایان رسیده است.
ستایشــی گفت: پرونده با همکاری دولت 
آذربایجان در بعُد خارجی به اتخاذ تصمیم 
نهایــی خارجی منجر شــود و انتظار داریم 
کشور آذربایجان نیز در این زمینه همکاری 

و مساعدت کنند.
ســخنگوی قــوه قضائیــه تصریــح کرد: 
اطمینان می دهیم دستگاه قضایی کشور با 
هرکســی که بخواهد به هر طریقی امنیت 
داخلی کشــور را مخدوش کنــد برخورد 

خواهیم کرد.

   ورود قوه قضائیه به قراردادهای 
نامتعارف بازیکنان فوتبال

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
اره جــذب بازیکنان فوتبــال خارجی  درب
بی کیفیت از سوی دو باشــگاه پرسپولیس 
و اســتقلال و صرف هزینه هــای بالا گفت: 
برخــی باشــگاه های ورزشــی بــه برخی 
بازیکنانی متمســک می شــوند که مطابق 
اطلاعــات مبــادی ذیربط واجد شــرایط 
مطلــوب و فنــی نیســتند و قراردادهای 

آنچنانی به آنها اختصاص داده می شود.
وی ادامه داد: مقرر شــده است قراردادهای 
ازیکنان فوتبال ضابطه مند شود و بررسی  ب
موضوع انعقاد قــرارداد بازیکنان بی کیفیت 
و پرداخت دســتمزدهای نامتعارف همواره 
مورد توجه مردم، مسئولان و رسانه ها بوده 

است.
ستایشی تصریح کرد: مدیران این باشگاه ها 
ا بدون پاســخگویی جابه جا می شوند  ب ل ا غ
اما تعهدات بر گردن باشــگاه باقی میماند و 
گاهی این دیون به دلیل اینکه این باشگاه ها 
از بودجه عمومی بهره مند می شــوند برای 

دولت باقی می ماند.
سخنگوی قوه قضائیه اظهارداشت: سازمان 
بازرســی کل کشــور در ســال گذشته از 
باشگاه های پرســپولیس و استقلال بازدید 
کرد و مطابق اطلاعات موجود در لیگ برتر 
در فصل گذشته این بازیکنان در طول فصل 
کمتر از ۱۳ درصد دقایق بــازی در ترکیب 
تیم حضور داشــتند و این در حالی است که 
بیش از ۱۲۰ میلیارد تومــان با آنها قرارداد 
منعقد شده اســت و این مبلغ بدون درنظر 

گرفتن پاداش های دیگر است.
ستایشــی گفت: نکته دیگر این اســت که 
تعدادی بازیکــن اعم از داخلــی و خارجی 
جذب شــده اند که کارایــی لازم را ندارند 
همچنیــن یافته ها در ایــن موضوع حاکی 
از عدم دقت در جــذب بازیکنان و کادر فنی 
دارد و این موارد از سوی ســازمان بازرسی 
به وزارت ورزش و جوانان ارائه شــده است 
همچنین در مورد تخلفات احتمالی پرونده 
در مرحله دریافت دفاعیات از مدیران فعلی 

و قبلی است.
وی تاکیــد کرد: البته ورود بــه این موضوع 
مربوط به قراردادهایی اســت که به نحوی 
از بودجه عمومی کشور بهره مند می شوند و 
در این راستا مقررات و دستورالعمل تدوین 
و ابلاغ شده اســت و به عناون نمونه در بند 
شــماره ۲6 دســتورالعمل نیز مورد عنوان 
شده اســت که چنانچه باشــگاه ها اقدام به 
جذب بازیکنان خارجــی کنند که درکمتر 
از 6۰ درصد بازی ها حضورداشته باشند )به 
جز دلایل پزشــکی( به ازی هر بازیکن غیر 
موثر یک سهمیه بازیکن خارجی آن باشگاه 

برای فصل بعد حذف می شود. 
ستایشی گفت: در اصل ۱۷۴ قانون اساسی 
تکالیف سازمان بازرسی مشخص است این 
گزارش ناظر بر باشگاه هایی است که دولتی 

هستند.

آموزش مهارت های زندگی به ۶۶ هزار نفر در سراسر کشور
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هوش مصنوعی و اخلاق رسانه ای
افســانه مظفری   با ظهور هوش مصنوعــی روزنامه نگاران و دســت 
اندرکاران رســانه ای فرصت های جدیدی با اســتفاده از این ابزار جدید 
در اختیارشان قرار گرفته اســت که امکان ارزیابی صحت منابع و اخبار، 
امکان تشخیص ســوگیری و تعصب ها در پوشش های خبری، شناسایی 
بهتر مخاطــب و نیازهای او، تعامــل و برقراری ارتباط بهتر و ســریعتر با 
مخاطب، بازخوردگیری سریع شخصی سازی محتوا، هزینه  پایین تولید 
مطالب خبری، پوشش خبری سریع و به روزتر با تولید محتوا، متن، صوت 
و تصویر، پیاده ســازی صدا، تنظیم اتوماتیک متن و پوشش خبری دقیق 

تر و قابل اطمینان تر نسبت به پوشش خبری سنتی را مهیا می کند.
تولید همزمان محتــوا در قالب های مختلف، بررســی واقعیت )فکت 
چک( و تجزیه و تحلیل داده ها، نقد و تحلیل سریع آثار، کمک به تولید 
اخبار و گزارش بیشــتر و باکیفیت تر، ویراســتاری دقیق و قالب بندی 
مطلب در صفحه، کاهــش اتلاف وقت و افزایش ســرعت تولید اخبار، 
اســکن مقادیر زیــادی از داده بر مبنــای معیارهایی خــاص )مثل 
نویسندگان، موضوع، کلمات کلیدی و ...(، شناسایی و تشخیص سریع 
اشیا و چهره های مشــهور در آرشــیو عکس  و ویدئوها، جست و جوی 
سریع مرتبط ترین محتواها در آرشیو در کمترین زمان، خودکارسازی 
توزیع محتوای خبری و با ســرعت، کمک به استخراج داده های بزرگ 
از فیلم ها و تصاویــر از دیگر ابزارهایی هســتند که به واســطه هوش 

مصنوعی در اختیار خبرنگاران و فعالان رسانه ای قرار گرفته است.
به نظر می رســد این ابزار و تکنولــوژی های فوق هوشــمند به جای 
انســان ها فکر و حتی بهتر از آنها نظارت و کنترل مــی کنند و تصمیم 
می گیرند. به همین دلیل هم بســیاری از کارگــران دانش محور مانند 
روزنامه نگاران، بازاریابان و ســایر دســت اندرکاران به شــدت نگران 
جایگزین شــدن این تکنولوژی به جای خودشــان و نهایتا بیکار شدن 
هســتند. البته این نگرانی ها بجاســت و دیر یا زود شاهد قدرت نمایی 
و نقش آفرینی این ماشــین ها و ربات ها خواهیم بود، بــا این همه باید 
دانســت که هوش مصنوعی بیش از آنکه باعث از بین رفتن یکســری 
مشــاغل شــود، موجب ایجاد شــغل های جدید نیز خواهد شد. اما در 
هر صورت بــا توجه به عوامــل مختلف و تأخر فرهنگی در اســتفاده از 

تکنولوژی ها، ترس از تکنولوژی و سردرگمی اجتناب ناپذیر است.

دغدغه های مرتبط با هوش مصنوعی
با تمام مزایایی که هــوش مصنوعی دارد اما، امــروزه ذهن متخصصان 
بیش از پیش درگیر موضوع و چالش هــای اخلاقی بهره گیری از هوش 
مصنوعی است که در ادامه به شــماری از مهم ترین این دغدغه ها اشاره 
خواهد شــد؛امروزه سیســتم اقتصاد در همه جوامع وابســته به کار و 
دستمزد ساعتی است. قاعدتا جایگزینی هوش مصنوعی به جای نیروی 
کار انسانی ســبب درآمد کمتر و ایجاد شکاف اقتصادی و نهایتا نابرابری 
اســت.تاکنون بارها شــاهد تبعیض بین اقلیت ها، تعصــب و تبعیض 
جنسیتی بر اساس الگوریتم ها و محاســبات نادرست هوش مصنوعی 
بوده ایم. انتظار می رود این ربات های نژاد پرســت، به دلیل استفاده از 
داده های متعصبانه، قضاوت های مغرضانه و گمراه کننده ای ارائه دهند. 
در آینده هم شــاهد عواقب اخلاقی هوش مصنوعی پیش بینی نشده و 

غیر انسانی با ارائه راه حل هایی صرفا بر مبنای داده ها خواهیم بود.
تحقیقات نشان داده است که استفاده از تکنولوژی های جدید و هوش 
مصنوعی، وابســتگی و اعتیاد می آورد. اما ســوال اینست با پیچیده تر 
شدن این ربات ها و ماشین ها، از دید انسانی و اخلاقی، این ماشین ها و 
ربات ها چگونه بر رفتار، تعاملات و ارتباطات انسانی تاثیر می گذارند و 
آیا حق و حقوقی دارند؟بنظر می رسد برخی از مردم نمی توانند یا نمی 
خواهند بر هوش مصنوعی غلبه کنند، چرا که از آن برای پیشبرد اهداف 
خود اســتفاده می کنند.همچنین مواردی از قبیل استفاده نادرست از 
سیستم های هوش مصنوعی و بحث مهم امنیت سایبری، عدم رعایت 
حق مالکیت معنوی و ســرقت ادبی، عدم شــفافیت و صحت اطلاعات 
و تعریف مسئولیت پذیری در پوشــش خبری، عدم پایبندی به اصول 
اخلاقی حرفه ای و رسانه ای، رعایت پوشش خبری بیطرفانه و منصفانه 
به موازات رعایت شفافیت، صداقت، عدالت و عدم سوگیری در انتخاب و 
انتشار مطالب و داشتن و یا مساله بحث برانگیز نداشتن تنوع و خلاقیت 
از جانب هوش مصنوعی از دیگر دغدغه ها به شمار می آید.اینکه کنترل 
و مدیریت یک سیستم هوشــمند یعنی هوش مصنوعی چگونه خواهد 
بود؟ آیا هوش مصنوعی تهدیدی برای تنوع فرهنگی بشــمار می آید یا 

خیر، نیز از دیگر مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد.

پیشنهادها
همان طور که گفته شد، تغییرات و تکامل مداوم هوش مصنوعی تأثیر 
عمیقی بر آینده   روزنامه نگاری و اخلاق رســانه ای می گذارد؛ بنابراین 
سازمان های رســانه ای، روزنامه نگاران و سیاســت گذاران می بایست 
همکاری کنند تا مطمئن شــوند که محتوای تولید شده توسط هوش 
مصنوعی به گونه ای تنظیم می شود که به اصول اخلاقی روزنامه نگاری 

و اخلاق رسانه ای پایبند باشد.
برنامه ریزان هوش مصنوعی باید به مســائل انســانی و اخلاقی توجه 
ویژه ای داشــته باشند و زندگی و کار کســانی را که در نتیجه گسترش 
هوش مصنوعی تحت تاثیر قرار می گیرد را نیــز مدنظر قرار دهند تا به 
تحقق رویای هــوش مصنوعی اخلاق گــرا و کارآفریــن بیش ازپیش 

امیدوار بود.
آشــتی دادن هوش مصنوعی با کارکنانی که نگران تنــزل جایگاه و یا 
بیکار شدن شان در آینده هستند نیز مساله ای مهم است و در واقع باید 
سیستم های هوش مصنوعی با نیروی کار انســانی »ترکیب شوند« نه 

اینکه جای آنها را بگیرند و آنها را به حاشیه برانند.
باید پذیرفت که شــاه کلید موفقیت سیســتم های هــوش مصنوعی 
در عرصه عمل این اســت که چه در زمان طراحی، چــه در حین اجرا 
و چه پــس  از آن باید برای انســان یک نــوع عاملیــت و تاثیرگذاری 
ملموس تعریف شــود و این امکان و اختیار به انســان ها داده شــود تا 
برخی کارکردهای حساس و مهم را بر عهده بگیرند و برای حل مسائل 

راه حل های انسانی ارائه دهند.
روزنامه نگاران و دست اندرکاران رسانه ها باید به دنبال هوش مصنوعی 
کارآفرین و خلاق باشند و پایبندی به اصول حرفه ای و اخلاقی از جمله 
عدالت، شفافیت، انصاف، مســئولیت پذیری، عدم سوگیری و تبعیض 

در پوشش خبری را در سر لوحه کارهای خود قرار دهند.
آموزش و داشتن سواد رســانه ای برای کاربران و مخاطبان در راستای 

تعهد و پایبندی به اصول اخلاق حرفه ای، لازم و ضروری است.
اگرچــه دســتورالعمل های اخلاقــی صنعــت هــوش مصنوعی به 
قانون گذاران پیشنهاد می کند که خودگردانی داخلی در علم و صنعت، 
کافی است و هیچ قانون خاصی برای کاهش خطرات احتمالی فناوری و 
حذف سناریوهای سوء استفاده، لازم نیست اما برخی از کشورها قوانین 
خاصی را برای جلوگیری از چالش های اخلاقی هوش مصنوعی به کار 
می بندند. پیشنهاد می شود شکل جدیدی از ارزیابی فناوری به وجود 

آید که بر پیامدهای اخلاقی فناوری های جدید تمرکز داشته باشد.
یکی از تدابیر موثر برای جلوگیری از شوک فراگیر آینده و چالش های 
اخلاقی آن، عبارت اســت از تنظیم آگاهانه پیشــرفت تکنولوژیکی، 
تنظیم گری، برنامه ریزی، سیاست گذاری و مدیریت هوشمندانه که در 

این مسیر می تواند راهگشا باشد.
ارزیابی فناوری اخلاقی )ETA( به عنوان ابزاری برای شناســایی آثار 
نامطلوب فناوری هــای جدید در مراحل اولیه عمــل خواهد کرد. این 
ارزیابی در مقاطع زمانی خاص، به شــکل یک گفتگوی مســتمر باید 
انجام شــود. برخی اعتقاد دارند این ارزیابی ها نباید متعصبانه و حتی 
متعهد به نظریه خاصی باشــد و تنها راه حل هــای مختلف را با دیدگاه 

های خاص مورد بررسی قرار داد.

یادداشت

 نمایش »شــازده کوچولــو«، با کارگردانــی مرضیه 
درخشــان نیا که از تکنیــک اوریگامی برای ســاخت 
اشــیای صحنه بهره بــرده اســت، در چهارمین روز 
جشــنواره تئاتر عروســکی در حالی  روی صحنه تالار 
هنر رفت که اعجــاز نور و حجم های بــزرگ کاغذی، 

کودکان و نوجوانان را مسحور خود ساخته بود.
مرضیه درخشان نیا که نمایش »شازده کوچولو«، را از 
شهر همدان به جشنواره نوزدهم تهران مبارک آورده، ، 
درباره استفاده از کاغذ برای صحنه پردازی نمایش اش 
گفت: چهارده ســال مربی کانون پرورش فکری بودم و 
الآن که همسرم منتقل شده اند، دیگر با کانون همکاری 
ندارم؛ ولی بچه هایی که اینجــا و در این کار می بینید 
هنرجویانی هستند که از هفت ســالگی با من تئاتر کار 
کرده اند. در کانون خیلی مــواد اولیه برای کار با بچه ها 
نداریم و کانون پولی هــم برای هزینه کــردن ندارد. 
پایه های اولیه این ایده و کار بــا کاغذ از همان زمان در 
ذهن من شکل گرفت؛ از بی پولی! شروع به آزمون وخطا 
کردم روی متریال )مــواد اولیه( کاغذ که در همه جا در 

دسترس است.

او درباره گروهــش افزود: جوانانــی که در 
این نمایــش عروســک گردانی می کنند از 
هفت ســالگی تئاتر را با من شــروع کردند و 
در حال حاضر همه شــان دانشجو هستند و 

همچنان با من کار می کنند.
درخشــان نیا که پس از تحصیــل در مقطع 
فوق لیســانس بازیگــری تربیــت مدرس، 

کارشناســی نمایش عروسکی را در دانشــگاه تهران 
دنبال کرده، ادامه داد: ایده ایــن صحنه پردازی برای 
پروژه کارگردانــی ام و زیر نظر اســتاد بزرگوارم خانم 
پوپک عظیم پور شــروع شــد. تا امروز هم ندیده ام که 
هیچ کــس حجم های بــزرگ را با کاغذ بــرای صحنه 
درست کرده باشــد. با همکاری خانم مسعودی و خانم 
عظیم پور این قطعات دکور و وســایل صحنه را درست 
کردیم؛ این ایده، نتیجه پــروژه کارگردانی و طراحی 
صحنه من از دانشــگاه تهران اســت. با اصــرار خانم 
عظیم پور برای شرکت در جشنواره اقدام کردم. دستان 
این دو استادم را می بوسم که به غایت و مهربانانه کمک 

می کنند.

این کارگــردان تئاتــر که پیــش از اجرای 
نمایــش اش و در لابــی تالار هنر، ســاخت 
اشــیا با تکنیک اوریگامی را بــه مخاطبان 
و علاقه منــدان کــودک و نوجــوان و البته 
بزرگ ســال آمــوزش مــی داد و بــا آن ها 
آکساسوارهای کاغذی می ســاخت، درباره 
این اقدام خــود و تأثیر ایــن تجربه بر جذب 
تماشــاگران کودک و نوجوان، افــزود: به عنوان مربی 
که چندین ســال با کودکان کار کرده به خوبی می دانم 
که چطور بچه ها را قبــل از ورود به یک محیط غریبه با 
فضا آشنا کنم. اینکه بچه ها بدانند با چه چیزی مواجه 
خواهند شــد، اهمیت زیادی دارد. احساس کردم که 
قبل از ورود به ســالن و دیدن نمایش لازم اســت که با 
یک هم سن وسال خودشان این مواجهه را تجربه کنند. 
این باعث می شود که نترسند و احساس نکنند که کار 
پیچیده ای انجام شده است. به همین دلیل برای مهیا 
کردن این فضای مأنوس، آن ها همراه فرزند نه ســاله ام 
ساخت تاج و پرنده و... را بر اساس متریال ساده کاغذی 

شروع و از نزدیک لمس کردند.

وی ادامه داد: کاغذ همه جا هســت. بچه ها با بریدن و تا 
کردن و خلق کردن آشنا می شوند. همین خلق کردن 
برای شان دلپذیر است. می خواســتم بچه ها اول خلق 

کنند و بعد نمایش ما را ببینند.
درخشان نیا درباره احتمال اجرای عمومی این نمایش 
نیز گفت: کانون پرورش فکری قول هایی برای اجرای 
عمومی  داده اســت و باید دید کــه در آینده چه پیش 

می آید.
او در پایان درباره گروه ســنی مخاطب این نمایش نیز 
توضیح داد: قطعاً مخاطب این نمایش خردسال نیست. 
اگزوپری آن قــدر دیالوگ هایش را فلســفی و عمیق 
نوشته که مخاطبان آن نزدیک به ســن نوجوانی باید 
باشــد. گرچه در دوره ای زندگی می کنیم که نمی توان 
مرز کودکی و نوجوانی را با عدد ســن مشــخص کرد، 
کودکی داریم که بسیار فلسفی فکر می کند. مخاطب 

این کار قطعاً کودک بالای هشت سال است.
نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی 
تهران- مبارک به دبیری هادی حجازی فر از هشتم تا 

هفدهم تیرماه ۱۴۰۲ در حال برگزاری است.

شازده کوچولو

خریدار   بازیگر و صداپیشــه پیشکسوت 
به نقش مهم و اساســی ادبیات کهن ایرانی 
در هویت خانواده ها پرداخت و گفت: سینما 
و تلویزیــون باید در دل فیلم هــا نکاتی را از 
ادبیات کهــن ایرانی همچون شــاهنامه و 

قصه های لطیف مولوی بگویند.
 شمســی فضل الهــی، به بهانــه برگزاری 
نخســتین جشــنواره بین المللی فیلم حوا 
با بیان اینکــه خانواده اولیــن مکتب برای 
آموزش فرهنگ و در راستای تربیت است، 
گفت: من ســال ۱۳۲۰ به دنیا آمــده ام و با 
اینکه در خانواده فرهنــگ را آموخته ام اما 
همواره خــودم را در معــرض آموختن قرار 
داده ام و در تمــام مدت حضــورم در رادیو 
همیشه از دیگران یادمی گرفتم، چراکه در 
دورانی که فعالیت داشــتم در رادیو افرادی 
حضور داشــتند که علم و دانش بسیاری در 

زمینه فرهنگ و هنر داشتند.
او به برنامه هــای خانواده محــور رادیویی 
خود اشــاره کرد و با بیان اینکه ســال ها در 
رادیو فقط به فرهنگ نقاط مختلف کشــور 
پرداخته ایم، گفت: زندگی مردم در سراسر 
ایران و تنــوع فرهنگــی آن از تجربه هایی 
اســت که ما در رادیو با آن ها آشــنا شدیم؛ 
فرهنگ مردم در شادی و تشکیل خانواده و 
مسائل مختلف آن بسیار زیبا و دارای نکات 
آموزنده است که این فرهنگ ها باید از طرق 

مختلف حفظ شوند.
این نویســنده و بازیگر ســینما و تلویزیون 
تصریح کرد: حضور و آشنایی من در عرصه 
فرهنگ و هنر مربوط به دورانی می شود که 
برای آموزش تئاتر با گروه اســکویی آشــنا 
شــده بودم؛ البته این گروه بــه دلیل اینکه 
متاثر از شــوروی بودند با محدودیت هایی 

روبــه رو بودند کــه این مســائل دامن گیر 
هنرجویان هم می شد اما با تمام این مسائل 
ما در دورانی وارد رادیو شــدیم که مدیرانی 
بسیار سخت گیر فعالیت می کردند و در آن 

ایام نمایش نامه  می نوشتیم.
فضل الهی حفظ هویت فرهنگی کشورمان 
را ضــروری دانســت و در همین راســتا به 
فعالیت های خــود پیرامــون ادبیات کهن 
پرداخت و با بیان اینکــه برای حفظ هویت 
باید به شاهنامه فردوســی برگردیم، گفت: 
برخی چون آشــنایی ندارند فکر می کنند 
شــاهنامه صرفــاً جنگ و درگیری اســت 
درحالی که این جنگ برای حفظ وطن بوده 
است، وطنی که من عاشــق آن هستم و در 

دل این جنگ روایت شده است.
او به ذکر خاطــره ای پراخــت و افزود: یک 
روز فــردی از اقوام به من گفــت قصد دارم 
سه کتاب شــاهنامه را که از پدرم به میراث 
رسیده است بفروشــم؛ حرف این پسر من 
را ناراحت کــرد و همان موقــع قصد کردم 
فضایی را برای شاهنامه خوانی فراهم کنم و 
به او گفتم من بخاطر حرف شما می خواهم 
مجدد شاهنامه را ترویج و تبلیغ کنم چراکه 
معتقدم این فرهنگ کشورمان است و باید 

حفظ و تبلیغ شود.
این نویسنده و بازیگر ســینما و تلویزیون 
ادبیات کهن را هویت ایران دانست و تاکید 
کرد: شــاهنامه فردوســی هویت ماست 

که باید حفظ شــود درحالی که درباره این 
مســائل با بی مروتی برخورد می کنیم. در 
خانواده هــا باید قصه هــای لطیف مولوی 
که محبت را درس می دهد پیوســته برای 
بچه ها بازگو کــرد و به ســمت این هویت 

رفت.
الهی درباره نقش ســینما در معرفی  فضل 
ادبیات کهن گفــت: ما باید ایــن ادبیات را 
به هر شکلی که ممکن اســت بازگو کنیم؛ 
سینما و تلویزیون در دل فیلم ها نکاتی را از 
آن بگویند، چون از شاهنامه و ادبیات کهن 
فیلم ساختن کار ســخت و دشواری است 
مگر اینکه با تصویرســازی به آن اشاره کرد 
چراکه تولید چنین فیلم هایی امکانات زیاد 

می طلبد و اگر تنها نــکات مثبت آن بازگو 
شود تاثیرگذار خواهد بود.

او بــه مجموعــه »داســتان های مولوی« 
مرحوم علی حاتمی اشــاره کــرد و گفت: 
علی حاتمــی در قصه پیر جنگــی آنگاه که 
زندگی آن نوازنده  پیــر را روایت می کند که 
در دوران جوانی، دوستان فراوانی داشته اما 
در پیری تنها و منزوی شده و به گورستانی 
پناه می برد و خداوند فرســتاده ای را برای 
دلجویی از این پیر دلشکســته می فرستد، 
احساســات مخاطب را به قلیــان می آورد؛ 
این هنر ادبیات کهن اســت کــه می تواند 
درس آموز و مورد اســتفاده خانواده باشد. 
لذا با اینکه ادبیات کهن امروزی که به زبان 
اکنون ما نیســت به خوبــی می توانیم آن را 

بازنگارش کنیم.
این نویسنده و بازیگر ســینما و تلویزیون 
با تاکیــد براینکه به فرهنــگ و هنر ایران 
افتخــار می کنــم، گفــت: شــاهدیم که 
آمریکایی هــا اذعان می کنند مــا زراعت 
و حکومــت داری را از تمــدن ایــران یاد 
گرفته ایــم این عمــق فرهنگــی درحال 
فراموشی اســت و ما امروز هیچ حرفی از آن  
نمی گوییم و همه این ها دارای نکات اخلاقی 

و درس آموز است.
نخســتین جشــنواره بین المللی فیلم  حوا 
به همت بنیــاد بین المللی گوهرشــاد و به 
دبیری  مهدیه ســادات محور ۱6 تا ۲۳ تیر 
ماه ســال جاری در سطح کشــور و از ۲۰ تا 
۲۳ در تهران برگزار خواهد شد. این رویداد 
محوریــت موضوع زنــان و خانــواده را در 
دســتور کار خود دارد و با همکاری مراکز و 
سازمان های فرهنگی مختلف فعالیت خود 

را دنبال می کند.

کارگردان شازده کوچولو: اشیای صحنه نمایش را با کاغذ ساختیم

بدرقه فریماه فرجامی به خانه ابدی
خریدار  فریماه فرجامی با حضور خانواده 
ایــن هنرمنــد و جمعــی از همکارانش در 

سینما و تئاتر به خانه ابدی بدرقه شد.
 تعدادی از دوســتداران زنده یــاد فریماه 
فرجامــی صبــح سه شــنبه ۱۳ تیرماه در 
مقابل خانه هنرمندان گردهــم آمدند تا با 
بازیگری که سال ها از عرصه هنری به شکل 
جدی دور شده بود اما نقش و جایگاهش در 

سینما فراموش شدنی نیست، وداع کنند.
ایــن مراســم پــس از پخش چنــد قطعه 
موســیقی با صدای محمدرضــا و همایون 

شجریان و با اجرای احترام برومند آغاز شد.
برومند با اشاره به این که امروز همه صاحب 
عزا هســتیم گفت: ما او را خیلــی زودتر از 
آن چه تصــور می کردیــم در اوج زیبایی و 
پختگــی و مهربانی و صمیمیت از دســت 
دادیم. به ایــن ویژگی ها اســتعدادش در 
بازیگری را هــم باید اضافه کنیم تا بشــود 
فریماه فرجامی که خیــری از زندگی ندید 

ولی لب  به گله نگشود.
مرضیه برومند مدیرعامل خانه ســینما به 
عنوان نخستین سخنران این مراسم با اشاره 
به این که تمایلی به صحبت نداشــته گفت: 
به من گفتند چون مدیرعامل خانه ســینما 
هستم باید صحبت کنم ولی اتفاقا می پرسم 
که چه مدیرعامل و خانه سینمایی که مدام 

عزا برگزار می کند؟ پس جشن کو؟ 
او افــزود: از دیشــب وقتی بــه فریماه فکر 
می کردم نام پریچهر هــم همزمان به یادم 
می آمد که دخترعمه من بود و بســیار زیبا 
بود و به طرز مشــکوکی از دنیا رفت تا جایی 
که خواهرانــش همیشــه او را آبجی ناکام 
صدا می زدند. این شــباهت با سرنوشــت 
فریماه فرجامی برای من عجیب است چون 
فریماه آبجی و ستاره ناکام ما بود که قربانی 
مناسبات ســینمای دهه 6۰ شد؛ زمانی که 

هنوز جریانات سینمای قبل از انقلاب بر آن 
غالب بود. او بیشــتر قربانی زیبایی و هنرش 

شد. 
برومند گفت: فریماه فرجامی مدارج ستاره 
شدن را به سرعت طی کرد ولی ما خیلی زود 
از حضور او در صحنه هــای تئاتر و پرده های 
سینما محروم شــدیم. سرگذشت او باعث 
شد نسل بعدی دقت بیشــتری کند. آن ها 
همیشــه کنار مردم بودند. روســری ســر 
کردند و نقش کارگر کارخانــه رب را بازی 
کردند. مقنعه ســر کردند و نقش همســر 
و کارمنــد را بازی کردند. چادر ســر کردند 
و نقش مادر و همسر شــهید را بازی کردند. 
این ها در قلب مردم ستاره هستند. هنرمند 
امروز کنار مردم اســت و مناســباتش را با 
حکومت، مــردم تعیین می کنــد.  من این 
را از روی درد و خیرخواهــی می گویــم که 
نمی تــوان مانــع فعالیت آن ها شــد چون 
هنرمندان نقش خود را به جا گذاشــته اند. 
ما سیاســی نیســتیم ولی همواره با مردم 

هستیم.
احتــرام برومنــد در این بخــش بیان کرد 
که قــرار بود رخشــان بنی اعتمــاد در این 
مراسم حضور داشته باشــد و صحبت کند 
ولی برخی همکاران بــه دلایلی در محافل 

عمومی حضور پیدا نمی کنند.
در ادامــه مســعود فروتن خاطراتــی را از 
همکاری با این هنرمنــد تعریف کرد و بعد 
ایرج راد رییــس هیات مدیره خانــه تئاتر 
گفت: فریمــاه فرجامی دختــر تئاتر بود. 
در اداره هنرهــای دراماتیــک و دانشــگاه 
درس تئاتر خواند و با بــزرگان این هنر کار 
کرد. تئاتر کار ســختی است و جسم سالم و 
تمرین های بدنــی نیاز دارد. البته بیشــتر 
وقت هــا دربــاره فعالیت های ســینمایی 
فرجامی صحبت می شــود ولی او در تئاتر 

نقش های ماندگاری داشت.
او افزود: فریماه فرجامی سادگی ای داشت 
که باعث شــد او را دوره کنند تا کار به جایی 
برسد که نباید می رســید.  او توانایی داشت 
که کارهای زیادی در این عرصه داشته  باشد 
ولی حتی کسانی که از مصائب او آگاه بودند 
دســت او را نگرفتند. این سرمایه ای بود که 
ما از دســت دادیم در حالی که می توانست 
باعــث افتخار بیشــتری باشــد. امیدوارم 
تراژدی فریماه فرجامی بــرای هنرمندان 

تکرار نشود.
در بخشــی دیگــر ابوالفضــل پورعرب در 
سخنانی گفت: در مورد خانم فرجامی باید 
بگویم که آفــاق بود و آفاق رفــت . غمگین 
بود و غمگینانه رفت. در ســال هایی که کار 
می کردیم دوســتی ای بین ما شکل گرفت 
و هر از گاهی سراغ می گرفتم ولی نمی دانم 

چه شد که این تنهایی اتفاق افتاد.
این بازیگر افزود: اولین بار است که می بینم 
مردم بــرای عکس گرفتــن نیامده اند بلکه 
آمده اند تا ببینند این هنرمند را تا کجا باید 
همراهی کنند.  مردم همیشــه همراه بودند 
و در این ســال ها ما پیر شــدیم و مو سفید 
کردیم. ان شاءالله در شــادی ها برای مردم 

جبران کنیم. 

پورعــرب در پایان گفت: نگذاشــتند ما در 
بیمارســتان ایشــان را ملاقات کنیم چون 
آدرســی ندادند ولی امیدوارم دیگر از این 

غم ها نباشد.
در ادامه قطب الدین صادقــی گفت: مرگ 
حق است ولی ابلهانه است اگر به استقبالش 
برویم. دوســتان جرات نکردند بگویند ولی 
من می گویم و اســم آن را هم خودتخریبی 

می گذارم.
این هنرمنــد تئاتر افزود: سیاســتمداران، 
ورزشــکاران و هنرمندان ســه دســته ای 
هســتند که در جامعه دیده می شوند و اگر 
کســی در این مســیر خودتخریبی کند به 
باور فرهنگی جامعه آسیب می زند. فریماه 
فرجامی فقط در همیــن بخش کم آورد که 
توسط دوســتان ناجوانمرد اتفاق افتاد. من 
همه چیز را می دانم ولی لازم نیست این جا 

نام کسی را ببرم. 
صادقی گفت: کانت کتابی به نام خرد محض 
دارد و می گویــد اخلاق یک چیــز لایتغیر 
است و تغییر نمی کند؛ ارتباطی هم به سواد، 
نژاد و فرهنگ ندارد. او معتقد اســت هرجا 
نفسانیات چیره شد اخلاق از بین می رود و 
هر جا منافع جمع باشــد اخلاق هم هست. 
باید برای حفظ باورهای جمع بکوشیم. نگاه 
کنید بازیگــران چلغــوز آمریکایی که چه 
بدن های ورزیــده ای دارند ولی همکاران ما 
در این جا تا به جایی می رســند فن و بیان و 

تمرین را هم رها می کنند.
او در ادامــه بیــان کــرد: یکــی از بدترین 
تربیت های ما همین حفظ نکردن سلامت 
جسمی است و سرنوشــت  فریماه فرجامی 
باید الگویی باشــد برای همه کســانی که 

می خواهند در این وادی قدم بردارند.
در ادامه صبحت هــای او احتــرام برومند 
یادآور شــد: هنرمنــدان به دلیــل روحیه 

حساســی که دارند برخلاف سیاستمداران 
اول خود را می شــکنند نه این که به دیگران 
آســیبی بزنند. ضمن این که مــا برخلاف 
سال های دهه 6۰ خیلی پشت هم هستیم و 

از یکدیگر حمایت می کنیم. 
افســانه چهره آزاد، بازیگر نیز از رســیدگی 
مالی و معنوی خانواده فرجامی به او صحبت 
و تاکید کرد: برخــلاف برخی صحبت های 
مطرح شــده فریمــاه فرجامی تنهــا نبود 
ولی خانواده تمایلی نداشــتند او خیلی در 
محافل باشد و ما باید به این موضوع احترام 

می گذاشتیم. 
در این بخش از مراسم پیکر فریماه فرجامی 
به محوطه خانه هنرمندان ایران آورده شد 

تا خانواده و همکارانش با او وداع کنند. 
سپس فرهاد فرجامی از حاضران در مراسم 
و خانه هــای ســینما و تئاتر بــرای برپایی 

مراسم قدردانی کرد.
همچنین پس از نماز میت، اعلام شــد که 
جمعــه ۱6 تیرماه از ســاعت ۱۸ تا ۱۹:۳۰ 
در مسجد الرضا مراســم ترحیم این بازیگر 

برگزار می شود.
علی دهکردی عضــو هیأت مدیــره خانه 
ســینما، محمد شــیری، مهــوش وقاری، 
اصغــر همت، محمــود پاک نیــت، پژمان 
بازغی رییس انجمن بازیگران خانه ســینما 
و کوروش سلیمانی از جمله دیگر حاضران 

در این مراسم بودند.
فریماه فرجامــی حدود دو مــاه قبل دچار 
ســکته مغزی شــد و پس از بهبود نســبی 
درمان را تحت نظر پزشــک در منزل ادامه 
داد اما دو هفتــه قبل دوباره براثر ســکته 
راهی بیمارستان شــد و حدود چند روز را 
در کما به ســر برد تا این که شامگاه جمعه ۹ 
تیرماه خبر درگذشت این بازیگر در سن ۷۱ 

سالگی به طور رسمی اعلام شد. 
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میدان

مدیرعامل پیشــین باشــگاه پرســپولیس با انتقاد از 
تصمیم علیرضا بیرانوند برای فسخ قرارداد با این باشگاه 
و احتمال انتقالش به استقلال گفت: این یک تصمیم بد 

هم برای بیرانوند و هم برای استقلال است.
امیر عابدینــی، درباره تصمیم علیرضــا بیرانوند برای 
فسخ قرارداد با پرسپولیس و بحث انتقالش به استقلال 
گفت: بعید می دانم استقلال بتواند از این پول ها بدهد. 
اگر می گویند یک هوادار در کنار استقلال این پول ها را 
هزینه می کند، طرف پرسپولیس هم یک هوادار وجود 
دارد که هر موقع لازم بوده، بــرای این تیم هزینه کرده 

است.
وی با تاکید بر اینکه انتقال بیرانوند به اســتقلال اتفاق 
میمونی نخواهد بود، یادآور شد: این تصمیم برای خود 
بیرانوند خیلی بد اســت. حتی اگر هم کوه باشد، مقابل 
فشــار این جابجایی به اســتقلال خرد می شود. بهتر 

است هم استقلال و هم بیرانوند یک فکر دیگری کنند.

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس افزود: 
بیرانوند اگر بخواهــد، خوب کار می کند ولی 
در ســطح کلاس اول دروازه بان های تاریخ 
ایران نیســت! من بیرانوند را در حد ســایه 
ناصر خان )حجــازی( و احمدرضا عابدزاده 
نمی بینــم. بیرانوند در حد یکــی مثل نیما 
نکیسا است. اگر می خواهید بدانید عابدزاده 

چه جایگاهی داشــت ببینید نکیســا در مــورد او چه 
می گوید.

عابدینی در پاســخ به این ســئوال که در واقع مخالف 
انتقال بیرانوند به استقلال است؟ تاکید کرد: استنباطم 
این است که در صورت انتقال به استقلال، بیرانوند یک 

سال شکننده خواهد داشت.
»اگر تصمیم بیرانوند تغییر کند و با ارائه پیشــنهادات 
جدید به پرســپولیس بازگردد، آیا هواداران بابت این 
رفتارش او را قبــول می کنند؟« وی در پاســخ به این 

پرســش هم گفت: بله اگر او بخواهد برگردد 
هوادار پرسپولیس او را قبول می کند. هوادار 
درک دارد و می داند شاید گاهی شرایط مالی 

یک بازیکن بر احساساتش غلبه می کند.
مدیرعامــل پیشــین پرســپولیس درباره 
توصیه هایی که می تواند به بیرانوند داشــته 
باشد، اظهار کرد: می توانم ســه توصیه به او 
داشــته باشــم: هویت تیمی خودت را حفظ کن چون 
این یک ســرقفلی برای بازیکن است و نباید آن را مفت 

از دست داد. 
دوم اینکه به عشق هواداران توجه داشته باشد و در آخر 
ببیند کادر فنی و مربیان پرسپولیس با او چگونه رفتار 
کرده اند. اینها مسائلی اســت که بیرانوند را در صورت 

انتقال به استقلال اذیت می کند.
عابدینی در ادامــه در خصوص ناراحتــی و نگرانی 
هواداران پرسپولیس از فعالیت های نقل و انتقالاتی 

این باشــگاه و عصبانیت یحیــی گل محمدی بعد از 
جلسه هیات مدیره پرســپولیس، تاکید کرد: دلیل 
عمده این اتفاق این اســت که درویــش )مدیرعامل 
باشــگاه( در بســتری حرکــت می کند کــه دارد با 
تیمداری فاصله می گیرد. لابی کــردن و بودن کنار 
یکســری افراد خوب اســت ولی اینها به تیمداری 
کمک نمی کند. ممکن اســت بعــد از پیروزی دور و 
اطراف رفقا باشــی و لذت ببری ولی موقع شکســت 

تنها هستی.
وی افزود: فکر و ذکر درویش باید تیم بســتن باشــد. 
برای مدیرعامل پرسپولیس هیچکس مثل یحیی گل 
محمدی و کریم باقری نمی شود. باید آنها را دعوت کند 
و ببیند بازیکنان بضاعت دارند بــه تیم کمک کنند یا 
نه. چیــزی درباره اختــلاف درویــش و گل محمدی 
نشنیده ام ولی اگر مسئله ای هم باشد، چشم بسته می 

گویم که حق با یحیی است.

 وکیل علیرضــا بیرانوند بــا انتقاد از مدیریت باشــگاه 
پرســپولیس، گفت: آقایان  عوام فریبی  می کنند و فسخ 
قرارداد بیرانوند کاملا قانونی  بود. مصطفی ســلیمانی، 
وکیل علیرضا بیرانوند، ادر یــک گفت وگوی تلویزیونی 
درباره فســخ قرارداد ایــن دروازه بان، گفــت: قرارداد 
بیراوند ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون اســت که با آپشن ها 

۱۸ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون تومان می شــود. تا قبل از 
اخطار اول، پرداختی پرسپولیس ۵۵درصد یعنی حدود 
۱۰ میلیارد بود.بعد از اخطــار دوم، دیروز ۷۰۰ میلیون 
واریز شــد و ۷ میلیارد مطالبات باقی مانــده بیرانوند از 
پرسپولیس است.سلیمانی درباره اخطارهای بیرانوند به 
باشــگاه برای دریافت مطالباتش، اظهار کرد: اخطار دوم 

یعنی بیرانوند نمی خواهد فســخ کند اما بعد از یک هفته 
مطالبات وازیر نشد و این یعنی بی احترامی و ریا و همان 
چیزی است که آقای درویش گفت.وی با بیان اینکه ۱۰ 
روز پس از اخطار دوم و پرداخت نشدن مطالبات، قصور 
باشــگاه را ثابت می کند و فســخ موجه می شود، تصریح 
کرد: حق را به باشگاه پرســپولیس می دهیم که شکایت 

کند، قطعا کمیته وضعیــت، اســتیناف و دادگاه عالی 
ورزش تشخیص می دهند که فســخ قانونی بوده است.
سلیمانی درباره جلسه دو روز پیش درویش با بیرانوند که 
پایان خوشی داشته است، گفت: یکسری صحبت هایی 
شد و قرار شد مطالبات واریز کنند اما این اتفاق نیفتاد و 

بیرانوند گفت که به من بی احترامی شده است.

چهره

چهره

مهدیه دریابیگی  این روزها تیم استقلال 
بیش از هر تیمی محــور توجه اهالی فوتبال 
است. از انتخاب ســرمربی این تیم گرفته تا 
کتک کاری در نخســتین روز تمرین روی 
ســکوها و حالا هم که بازار نقــل و انتقالات 
اســتقلال ســر و صدای زیادی به پا کرده 
است به نحوی که روز گذشــته مدیرعامل 
پرسپولیس به شــکل خاصی خود را استتار 
کرد تا در خصوص مذاکره بیرو با اســتقلال 

صحبتی نکند.
  باشگاه استقلال که روز یکشــنبه مذاکره 
خود را با گلر پرسپولیس کاملًا تکذیب کرد، 
بمب خبری خود را علنی کرد و گفته شــد 
که قرار اســت بابت حضور بیرو در استقلال 
صد میلیــارد پرداخت کننــد. این خبر آن 
قدر تکان دهنده بود کــه هیچ خبر دیگری 
نمی توانســت خودنمایی کند. اما همچنان 
مســئولان باشگاه اســتقلال نســبت به 
جذب گلر پرســپولیس ســکوت کرده اند 
و قصد دارند اگــر اتفاقی می افتــد کلاً در 
ســکوت خبری باشــد. حالا ســوژه شدن 
اســتقلال بار منفی ندارد و اتفاقاً در اردوی 
تیم رقیــب هیاهویی به پا کرده اســت. روز 
گذشته می شد از حرف های یحیی بفهمی 
که چقدر از شــرایط فعلی پرســپولیس و 
مذاکره استقلالی ها با بیرو ناراحت است. در 
خصوص مسائل حاشیه ای که دور و اطراف 
اســتقلال وجود دارد با ادموند اختر مهاجم 

سابق استقلال همکلام شدیم.

اتفاقات تمرین در شأن استقلال نبود
نخســتین بمبی کــه در اســتقلال ترکید، 
اتفاقی بود که در تمرین این تیم افتاد. کتک 

خوردن هواداران توســط افراد معلوم الحالی 
که خودشــان را لیدر استقلال می دانند همه 
را متأثر کرد. ادموند اختر که از این شــرایط 
ناراحت اســت در خصوص اتفاق پیش آمده 
اینطــور توضیح می دهــد: »اتفاقــی که در 
تمرین افتاد در شأن تیم بزرگی مثل استقلال 
نبود. امیدوارم شــاهد چنیــن صحنه هایی 
نباشــیم. این مســائل باید جمع و جور شود 
و دیگر اتفــاق نیفتد. حــالا اگر ایــن افراد 
پرسپولیســی بودند و یا از دل خود استقلال 
این کار را انجام دادند، هیــچ فرقی ندارد این 
خبر از درون تمرین اســتقلال بیرون آمد و 

به نام این تیم تمام شد که اصلًا خوب نبود.«

استقلال نیاز به آرامش دارد
بــه نظر می رســد جــواد نکونــام از اینکه 
هواداران را به تمرین تیم استقلال راه دادند 
پشیمان اســت و از این پس باید در سکوت 
خبــری کارش را دنبال کند. پیشکســوت 
اســتقلال می گوید: »بیــش از هر چیزی 
نکونام و تیم اســتقلال نیاز به آرامش دارند 
و باید هیچ اتفاق دیگــری در تیم نیفتد که 
آرامش را بهــم بزند. قطعاً مربــی با درایتی 
مثل نکونام اجازه چنین کاری را نمی دهد.«

بیرانوند از اول هم استقلالی بود
بدون شــک مهمترین خبری کــه جامعه 

ورزشــی را تکان داد این بود کــه بیرانوند 
قرار اســت بــه اســتقلال بیاید. گلــر تیم 
پرسپولیس با این انتقال یک بار دیگر انتقال 
مهدی هاشمی نســب را در ذهن ها تداعی 
می کند. اختر در خصوص این انتقال اینطور 
می گوید: »بیرانوند از اول اســتقلالی بود و 
قبل از اینکه به پرسپولیس برود با استقلال 
مذاکره کرد و حالا هــم به جایی برمی گردد 

که علاقه اولش بود.
 به نظرم بیرو بهترین گلر آســیا است و قطعاً 
حضور او می تواند به استقلال کمک زیادی 
بکند. یک نکته را باید در خصوص این انتقال 
بگویم. مگر ما همیشه نمی گوییم فوتبال ما 

حرفه ای است؟ پس اگر حرفه ای هستیم که 
نباید این انتقال ها سر و صدا به پا کند. پیش 
از این هم چنین انتقالاتــی در فوتبال مان 
داشــته ایم. باز هم می گویم بیــرو بازیکن 
ارزشمندی اســت و حضورش در استقلال 

کمک زیادی می کند.«

100 میلیارد پولی نیست
پولی که قرار اســت بیرانوند از اســتقلال 
بگیرد رقم زیادی اســت و گفته می شــود 
یکی از علاقه مندان متمول اســتقلال قرار 
اســت این پول را به بیرو بدهــد. اما آیا این 
مبلغ زیاد نیســت؟ اختر در پاسخ می گوید: 
»مگر زمانی که سردار رفت زنیت و آن پول 
درشت را گرفت کســی چیزی گفت. یعنی 
قیمت بیرو این قدر نیســت؟ ۱۰۰ میلیارد 
به دلار چیزی نمی شــود و نباید اینطور فکر 
کرد که اســتقلال پول زیادی بــه این گلر 

می دهد.«

استقلال بر حسب نیاز بازیکن بگیرد
اســتقلال باید برحســب نیــازش بازیکن 
بگیرد و اینکه بازیکــن زیادی بگیرد ملاک 
نیســت. اختر با ذکــر این جملــه در ادامه 
می گوید: »اول اینکه استقلال باید قهرمان 
شــود و هر نتیجه ای غیر از قهرمانی به درد 

استقلال نمی خورد.
 بعد اینکه فصلی که قهرمان شــد بازیکنانی 
که نیاز داشــت را خرید اما فصل پیش فقط 
بازیکن زیادی داشــت. تاکنون استقلال در 
فصل نقل و انتقالات بد عمل نکرده اســت 
و امیــدوارم بــا خریدهای درســت بتواند 

قهرمان شود.«

امیر عابدینی: کوه هم از رفتن به استقلال خرد می شود!

 مدیران پرسپولس عوام فریبی می کنند

هفته سوم لیگ ملت های والیبال

جدال تیم ملی نصف و نیمه ایران با قهرمان المپیک
خریدار  تیــم ملی نصف و نیمــه والیبال 
ایران در هفته سوم رقابت های لیگ ملت ها 
در گام نخســت به مصاف فرانســه قهرمان 

المپیک می رود.
 هفتــه ســوم رقابت های لیــگ ملت های 
والیبــال ۲۰۲۳ در دو کشــور آمریــکا و 
فیلیپین برگزار می شــود. تیم ملی والیبال 
برخلاف ســایر کشــورها که با تمام قوا در 
این میدان حاضر می شــوند با شرایط کاملًا 

متفاوت به مصاف حریفانش می رود.
شــاگردان عطایی بــه خاطر کارشــکنی 
آمریکایی هــا و عــدم صدور ویــزای امین 
اســماعیل نژاد، آرمان صالحــی و محمد 
طاهــر وادی و چند عضــو کادر فنی در دو 
گروه راهــی آناهایم آمریکا شــدند. ویزای 
بهروز عطایی، مصطفی کارخانه و حســین 
خوریانی هم هنوز صادر نشده و حتی امکان 
دارد تیم ملی بدون حضور ســرمربی در این 
رقابت ها حاضر شــود. محمود افشاردوست 
دیگر مربی تیــم ملی والیبال ایــران هم به 
دلیل ریجکت شــدن ویزایش از ســفر به 

آمریکا بازماند.
تیم ملی والیبال پس از گذراندن هفته دوم 
رقابت ها و کسب نتایج ضعیف، راهی آلمان 
شــد تا تمرینات را در فرانکفورت پیگیری 
کند، در این میان رایزنی فدراسیون جهانی 
و فدراســیون ایران سبب شــد تا چند روز 

پیش پاسپورت نفراتی که موفق به دریافت 
ویزای آمریکا نشده بودند به سفارت آمریکا 
در آنکارا فرستاده شود تا شاید نتیجه جدید 
و خوبی حاصل شــود و تیــم بتواند بدون 
دغدغه در هفته ســوم رقابت هــا به میدان 
برود.در گــروه اول ویزای علــی رمضانی، 
احسان دانش دوســت، محمدرضا مؤذن، 
آرمین افشــین فر و بردیا سعادت صادر شد 
وآن ها بامداد یکشــنبه ســاعت ۱۱ شــب 
تهران را به مقصــد فرانکفورت ترک کردند 

تا به تیم ملی ملحق شوند.
گروه دوم هــم کــه در اردوی تدارکاتی در 
فرانکفورت آلمان حضور داشــتند )ســید 
محمد موسوی، جواد کریمی، امیرحسین 
اســفندیار، محمدرضا حضرت پور، مهدی 
جلوه، مرتضی شــریفی، علــی حاجی پور 
و پوریا حســین خانزاده به عنوان بازیکن و 
اکبر محمدی )سرپرســت(، علیرضا طلوع 
کیــان )مربی(، پــاول و یاناس بــه ترتیب 
مربیان تمرین دهنده و بدنساز تیم ملی( در 
فرودگاه فرانکفورت به گروه اول پیوستند تا 

راهی لس آنجلس شوند.
با وجود اینکه کاروان ایران در هفته ســوم 
رقابت ها، بازیکنان اصلی و سرشــناس خود 
مثل امین اسماعیل نژاد و محمد طاهر وادی 
را به دلیل عدم صدور ویزا در ترکیب ندارد، 
اما لیست مســافران آمریکا بلندبالاست و 

حتی احمدی نیا )روابــط عمومی(، میلاد 
تقوی )دبیر( وحید مــرادی )نایب رئیس( و 
مهدی اســلامی )خزانه دار( فدراسیون هم 
راهی آمریکا شــدند تا از نزدیک بازی هایی 
ایران را تماشا کنند؛ بازی هایی که البته برد 
و باخت در آن معنایی ندارد چرا که به دلیل 
کارشــکنی آمریکایی ها در صدور ویزا برای 
تیم ملی، طبق مصوبه فدراســیون جهانی، 
امتیاز ایران فریز می شود و شاگردان عطایی 
در لیگ ملت هــا با قرار گرفتــن در جایگاه 

یازدهمی به کار خود پایان خواهند داد.

جدال تیم ملی نصف و نیمه ایران
 با قهرمان المپیک

به نظر می رسد اگر لیست تیم ملی برای سفر 
به آمریکا تا این اندازه طــول و طویل نبود، 
بازیکنان اصلی راحت تر تأییدیه می گرفتند 
و کار به جایی نمی رسید که تیم ملی بدون 
بازیکنان اصلی راهی این رقابت ها شــود اما 
به هر روی لیست عاشقان ســفر به آمریکا 
شــرایط تیم را پیچیــده کرد تــا اینگونه 

بازی های ایران جنبه تشریفاتی پیدا کند.

جدال شاگردان عطایی با قهرمان 
المپیک

اولین دیدار تیم ملی والیبال ایران در هفته 
سوم لیگ ملت ها بامداد چهارشنبه ساعت 

۳ صبح به وقت ایران مقابل فرانســه خواهد 
بود؛ شــاگردان آندره جیانی در هفته اول و 
دوم رقابت هــای لیگ ملت ها نتوانســتند 
نتایج قابل قبولی کسب کنند و تیم فرانسه 
با کســب ۳ برد و ۵ باخت و کسب ۹ امتیاز 
در جایگاه دهم قرار دارد. تیــم ایران هم با 
کســب تنها ۲ پیروزی و 6 باخت و کسب ۸ 
امتیاز جایگاه یازدهمی را به خود اختصاص 
داده است.برد و باخت ایران در این مسابقه 
اهمیتی ندارد چرا که فدراســیون جهانی 
امتیــازات ایــران را در رنکینــگ جهانی 
فریز کــرده ولی تیم های پایین تــر از ایران 

می توانند خود را در رنکینگ جهانی به ایران 
نزدیک تر کنند.اگر شــرایط ایران در لیگ 
ملت ها به دلیل کارشــکنی آمریکایی ها در 
صدور ویــزا به این صورت نبود، شــاگردان 
عطایی کار ســختی مقابل فرانسه داشتند؛ 
چرا که این دو تیــم تاکنون ۱۰ بار به مصاف 
هم رفتند که ســهم ایران تنها یک پیروزی 
بوده است. در ســال ۲۰۱۷ و در مسابقات 
جام قهرمانان ایران موفق شد با نتیجه ۳ بر 
۲ فرانسه را شکســت دهد. فرانسوی ها در 
۹ برد خود 6 بار، با نتیجــه ۳ بر صفر مقابل 

ایران جشن پیروزی گرفتند.

وج خلیل زاده از اردوی تراکتور برای سفر  خر
 به قطر

مدافع جدید تراکتور تبریز با مجوز کادر فنی از اردوی این تیم در ترکیه 
خارج شد و به قطر سفر کرد.اردوی تراکتور تبریز در استانبول ترکیه در 
حالی ادامه دارد که پاکو خمز با خروج موقت شجاع خلیل زاده از جمع 

سرخپوشان تبریزی موافقت کرد.
طبق اعلام باشگاه تراکتور تبریز »شجاع خلیل زاده برای انجام امورات 
اداری و قراردادی با هماهنگی مدیریت باشگاه و سرمربی تیم به کشور 
قطر سفر کرد تا مدارک خود را برای بارگذاری در سیستم TMS کامل 

کند.«

 اقدام عجیب حسین حسینی بعد 
از خداحافظی از استقلال

سنگربان تیم فوتبال اســتقلال بعد از خداحافظی اقدام عجیبی انجام 
داد.سید حســین حســینی در اولین روز شــروع تمرین تیم فوتبال 
استقلال وقتی متوجه شد نکونام و مسئولان این تیم او را نمی خواهند 
یک استوری منتشر کرد و نوشــت: ممنون بابت روزهایی که ساختید، 

آرزوی موفقیت برای آقای نکونام، خدا نگهدار!
این حرکت سید حسین حســینی بعد از ســکوت چند ماهه به منزله 
خداحافظی از اســتقلال بود زیرا وی رســما در صفحــه اش با این تیم 
خداحافظی کرد اما ســنگربان آبی ها چند روز بعد اقدام عجیبی انجام 
داد. به گفته مسئولان استقلال حسینی به آنها اعلام کرده که هدفش از 
آن استوری به نوعی حمایت از نکونام بوده و او خداحافظی انجام نداده 
است!حتی شب گذشته علی امیری مدعی شد که این بازیکن خودش 
مدعی شــده خداحافظی نکرده و اگر نکونام بخواهد باشگاه با وی وارد 

مذاکره خواهد شد.

پس از جدایی از برنتفورد
اظهارنظر ملی پوش سابق سوئد درباره قدوس

بازیکن سابق تیم ملی فوتبال سوئد اظهار امیدواری کرد سامان قدوس 
بازیکن ایرانی راهی تیم مالمو شود.

ســامان قدوس بازیکن ایرانی تیم فوتبال برنتفورد انگلیس از این تیم 
جدا شد و مقصد بعدی او هنوز مشــخص نیست.قدوس که متولد شده 
شهر مالمو سوئد اســت و در تیم های این کشور از جمله اوسترشوندس 
سابقه بازی دارد، یکی از نفراتی اســت که گفته می شود احتمالاً راهی 
باشــگاه مالمو خواهد شد.»پونتوس یانســون« بازیکن سابق تیم ملی 
ســوئد و همبازی قدوس در تیم برنتفورد در نقــل و انتقالات این فصل 
راهی مالمو شــد و حالا امیدوار اســت بازیکن ایرانی هم او را در مالمو 
همراهی کند.یانسون درباره اینکه آیا می داند مقصد بعدی قدوس چه 
تیمی است؟ گفت: نمی دانم. چند روزی است که با او در تماس نبوده ام 

و نمی دانم کجاست.

وی افزود: در برنتفورد، سامان در رختکن کنار من می نشست و همانجا 
متوجه شدم که در او علاقه هایی برای بازی در مالمو وجود دارد. من هم 
مثل بقیه در مالمو امیدوار به حضور سامان هستم.این بازیکن سابق تیم 
ملی سوئد درباره اینکه قدوس در لیگ برتر انگلیس فرصت زیادی برای 
بازی نداشت و اغلب نیمکت نشین بود، گفت: فکر نمی کنم مردم بدانند 
که او واقعاً چقدر خوب اســت. بله، می گویند خیلی وقت است که بازی 
نکرده اما در لیگ برتر هافبک محکمی بود و در تمرینات خیلی خوب به 

نظر می رسد. سامان شاید فقط بدشانس بود که بازی نمی کرد.
یانســون در پایان گفت: احتمالاً ســامان اگر به خانــه می آمد یکی از 
بهترین های لیگ سوئد بود. من فکر می کنم او از زمانی که لیگ سوئد را 
ترک کرد و به عنوان یک فرد بالغ و حتی بهتر شده است. به علاوه او اهل 

شهر مالمو است و اگر به خانه بیاید خیلی خوب است.

درخواست عضو هیات مدیره از بیرانوند
با رفتنت به استقلال مجبور به استعفای دسته 

جمعی می شویم
دوتن از اعضای هیات مدیره باشــگاه پرســپولیس خواستار بازنگری 

علیرضا بیرانوند روی تصمیم خود برای جدایی شدند.
 علیرضا بیرانوند با وجود اینکه یک فصل دیگر از قراردادش با باشــگاه 
پرسپولیس باقی مانده اســت تصمیم به فســخ یکطرفه قراردادش با 
سرخپوشان گرفت تا با توجه به پیشــنهاد اغواکننده باشگاه استقلال، 

حاشیه های زیادی را در نقل و انتقالات تابستانی ایجاد کند.
شــماره یک تیم ملی ایران که آتش اختلافاتش با درویش سر بر آورده 
است روز گذشــته حاضر به گفت و گو با هیچ یک از مدیران باشگاه نشد 
اما وقتی اصرار دو تن از اعضای هیأت مدیره برای برقراری ارتباط را دید 
پاسخ آنها را حوالی ساعت ۱۱ شب گذشــته داد.دو عضو هیأت مدیره 
باشگاه پرسپولیس ضمن بررسی گفته های درویش در خصوص آخرین 
جلسه اش با بیرانوند نســبت به صحبت های او کمال تعجب را کردند.
نکته جالــب توجه اینکه هــر دو عضو هیأت مدیره اصرار به بازگشــت 
بیرانوند داشــتند. آنها رفتن دروازه بان پرسپولیس به استقلال را برای 
شــخص بیرانوند و همچنین تمام اعضای هیأت مدیره سنگین دانسته 
و رفتن او را به مثابه استعفای دســته جمعی هیأت مدیره دانستند. آنها 
روی پرداخت بخش قابل توجه دیگری از پول بیرانوند تا ظهر پنجشنبه 

نیز تاکید کردند اما بیرانوند آن را هم فعلا نپذیرفته است.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اســناد و املاک شهرستان 
سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله 
مشــخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عمومی آگهی می گردد 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ  انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
و گواهــی اخذ و  تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ  تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت 
انقضــای مدت مذکور و عدم وصول  اعتراض ســند مالکیت  طبق مقررات صادر 
خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجع متضرر به دادگاه نیست صادره سنندج
۱- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای امید فرجی فرزند محمد صدیق 
صادره ســنندج تحت پلاک ۵۹۷۴ فرعی از ۴ اصلی بخش ده منطقه ۲ سنندج به 
مساحت  شــش دانگ  ۱۵۳۲/۵۱متر مربع جزء نسق زارعانه به شماره ۱۴۳۱۸ 

مورخه ۴۴/۱/۱۶ به آدرس سنندج روستای حسن آباد
م الف _۱۶۱۹

تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۴۰۲/۳/۳۰تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۴/۱۴
هیوا احمديان_رئیس اداره ثبت منطقه دو سنندج



شــهرکرد –فاطمه رجبی  مدیر کل 
بازرســی چهارمحال و بختیاری با اشاره به 
اصل ۱۵۶ قانون اساســی و اقدامات و ریل 
گذاری فعالیت های دستگاه های اجرایی، 
قضایی و بازرسی در راستای عملی نمودن 
فرمان رهبر معظم انقلاب برای شعار سال 
، مهار تورم و رشــد تولید گفت: طی انجام 
ماموریت های نظارتی و بازرسی تعرفه های 
شهرداری ها که امسال افزایش چشمگیری 
داشــت و افزایش تعرفه های شــهرداری ها 
زمینه ایجاد تورم را فراهم مــی کرد مجدداً 
در شورای شهر مورد بازنگری قرار گرفت و با 
تجدید نظر عوارض شهرداری ها تقلیل یافت 

و نرخ تعرفه ها به سال ۱۴۰۱ برگشت.
علی احمدی گفت: در راســتای حمایت از 
سرمایه گذاری سال گذشــته ۱۱۲ جلسه 
و بازدید میدانی از طرح ها و شــرکت های 
اســتان انجام گردید و مشــکلات بخش 
خصوصی نیز مرتفع شــده اســت و اکنون 

آســودگی خاطر بــرای ســرمایه گذاری 
وجود دارد .

وی افــزود: جهــت ســاماندهی مطلوبتر 
مالیات و پیشــگیری فرارهــای مالیاتی و 
برخورد با شــرکت هایی که اراضی دولتی 
را گرفته اند ســال گذشــته ۲۰۷ هکتار از 
اراضی تصاحب شــده دولتی به دلیل عدم 
انجــام تعهدات اشــخاص بــه بیت المال 
برگشــت داده شــد و در زمینــه وصول 
مالیات و فرار مالیاتی با توجه به بند ج ۵۸۰ 
میلیارد تومان مالیات معوقه وصول شــده 

است .
مدیر کل بازرسی اســتان تصریح نمود که 
جهت گیری تســهیلات بانکی برای حوزه 
هــای تولیدی و اشــتغال زایی و ســرمایه 
گذاری بخــش عمده مطالبــات بانکی در 
سال گذشــته وصول شده اســت و ۸۱۳ 
میلیارد تومــان از مطالبات معوق بانکی به 

بیت المال برگشت داده شده است.

وی افزود: حضور همکاران در کمســیون 
معاملات دســتگاهها ، بازرســان اســتان 
بر ۱۴۸۰ میلیارد تومــان مناقصه و ۴۱۰ 
میلیارد تومان مزایده نظارت الکترونیکی 
و فیزیکی داشــتند که از ایــن مبالغ یک 
میلیــارد و ۶۵۰ میلیون تومان لغو شــده 
است و همچنین دســتگاه نظارتی در سال 
گذشته ۲۴۶۲ نفر ســاعت دوره آموزشی 
درون ســازمانی در راســتای افزایــش 
اطلاعات بازرسان برگزار نموده و ۱۰ هزار 
و ۳۵۰ نفر ساعت کارگاه آموزشی نیز برای 
مدیران دستگاه های اجرایی گذاشته شده 

است.
احمــدی گفت: در راســتای پیشــگیری 
از تضییــع بیت المال در بخــش عمرانی 
در ســال گذشــته ۵۰۰ پروژه بلاتکلیف 
شناسایی شــده و به عنوان یک آسیب در 
ســفر رییس جمهــور مطرح گردیــد و از 
پرداخت ۲۳ میلیارد و ۴۱۲ میلیون تومان 

از صورت وضعیت هــای صوری ممانعت به 
عمل آوردند.

وی افــزود: از دیگــر فعالیت هــای ایــن 
قاچــاق  از  جلوگیــری  در  ســازمان 
برابــر ۳۳ میلیــارد تومــان بوده اســت. 
همچنیــن درخصوص ۹ میلیــارد تومان 

از پرداخت هــای غیرقانونی به اشــخاص 
حقیقی و حقوقــی جلوگیری به عمل آمده 
و طی ســال گذشــته ۷۸ گزارش هشدار 
تخلفی به مدیران دستگاه های اجرایی در 
راستای پیشگیری از وقوع جرم داده شده 

است.

ســنندج-فاطمه ملایی رئیس کمیســیون 
صنعــت اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معــادن و 
کشاورزی ســنندج کمبود نقدینگی را بزرگترین 
و مشــترک ترین درد میــان صنایــع اســتان 
کردســتان دانســت و خواســتار توجه جدی و 
بیشــتر دولت، بانک ها، نمایندگان مجلس و تمام 
افــراد موثر برای حــل این معضل شــد.  عابدین 
حمیــدی در دومین جلســه کمیســیون صنعت 
اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و کشــاورزی 
ســنندج گفت: چون بحث تأمیــن نقدینگی در 
واحدهای صنعتی می توانــد موجب کار کردن یا 
تعطیلی آنها شــود لذا پیشــنهاد می کنم جلسه 
بعد کمیســیون صنعت را ضمن دعــوت از افراد 
کارشــناس در این حــوزه به بحــث راهکارهای 
تامین نقدینگــی مثل تســهیلات بانکی و تنفس 
حداقل یکســاله به تســهیلات دریافتی از بانک 
اختصاص دهیــم. وی در ادامه به همایشــی که 
کمیســیون صنعت در صدد برگزاری آن اســت 
اشــاره کرد و گفت: ایــن کمیســیون برگزاری 
همایشــی صنعتــی را در تقویــم کاری خــود 
گنجانده اســت که در این همایش پیشکســوتان 
و نامــداران عرصــه صنعــت و تولیدکنندگان و 
کارآفرینان شــاخص استان کردســتان تجلیل و 
تکریم می شــوند. وی افزود: این جلســه با هدف 

بررســی دو دســتور کار شــامل پیگیری مصوبات 
نشســت قبــل ایــن کمیســیون، برنامه ریزی در 
خصوص برگــزاری همایش صنعــت موضوع بند 
۲ مصوبــات اولین نشســت و برگزاری جلســات 
کمیســیون صنعت در واحدهای صنعتی اســتان 
و بحث و بررســی پیرامون دســتاوردهای حاصل 
از اجرای این برنامه؛ برگزار شــده اســت.  این مقام 
مســئول به جایگاه رفیــع پیشکســوتان در تمام 
عرصه ها اشــاره کرد و افزود: تجلیل از پیشکسوتان 
و نامداران عرصه صنعــت، کارآفرینی و تولید از این 
جهت با اهمیت است که ســبب دلگرمی این افراد و 
خاتواده آنها می شود همچنین موجب ایجاد انگیزه 
و انتخاب الگویی مناســب در جوانانی که تازه در راه 

تولید قدم گذاشته اند می شود. 

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده مدیرعامــل 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه از 
پرداخــت ۲۲ میلیارد ریال پــاداش همکاری به 
مشترکان برق اســتان طی خرداد ماه سال جاری 

خبر داد.
 مهندس محمد مرادی اظهار داشــت: به دنبال 
اجرای طرح ارائــه پاداش به مشــترکان بخش 
خانگی که اقدام به کاهــش مصرف برق کردند، 
از مجمــوع ۳۹۹ هزار صورتحســاب برق صادر 
شــده در اســتان طی خردادماه ســال جاری، 
۱۴۰ هزار مشــترک مشــمول پرداخت پاداش 

ریالی بر روی قبوض برق شدند.
وی گفت: براین اســاس در صورت حساب های 
برق صــادره خرداد ماه شــاهد صــدور قبوض 
رایگان و حتی بســتانکار هســتیم که این مهم 
نشــان دهنده همکاری ارزنده هم استانی های 
عزیز در اجــرای طرح های مدیریــت مصرف و 

کنترل بار شبکه توزیع برق است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کرمانشــاه تعــداد قبوض شــامل بخشــودگی 
۱۰۰درصدی را یــک هــزار و ۷۲۸ عدد اعلام 
کرد و گفت: تعداد مشــترکانی هــم که در این 
طرح از شــرکت توزیع برق بســتانکار شده اند، 
۲۹ هزار و ۵۷۷ مشــترک بوده که صورتحساب 

آنهــا صــادر گردیــده اســت.وی در ادامه به 
وضعیــت مصــرف بــرق ادارات اشــاره کرد و 
گفت: ادارات بخش قابــل ملاحظه ای از مصرف 
برق اســتان را به خود تخصیــص می دهند و به 
همین دلیــل همراهی آنــان می تواند در حفظ 
پایداری شــبکه توزیع برق نقش بسیار موثری 

باشد. داشته 
مرادی در پایــان تاکید داشــت: تمامی ادارات 
و دســتگاه های اجرایــی مطابــق بــا مصوبــه 
ابلاغی هیات دولــت موظف بــه کاهش مصرف 
بــرق هســتند و در صورت عــدم رعایــت این 
دســتورالعمل، بــرق ادارات پرمصــرف قطــع 

می شود.

کردستان کرمانشاه
رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج :
کمبود نقدینگی بزرگترین مشکل صنعت کردستان است

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه اعلام خبرداد؛
محاسبه ۲۲ میلیارد ریال پاداش صرفه جویی برق برای مشترکان 

مدیرکل بازرسی استان چهارمحال و بختیاری :

خ تعرفه عوارض شهرداری ها تقلیل پیدا کرد نر
وئیل در گلستان ذخیره سازی ۶۰ میلیون لیتر گاز

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   مدیــر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی گلســتان از ذخیره ســازی ۶۰ میلیــون لیتر 

گازوئیل در استان خبر داد.
محمد حســینی گفت: برای اولین بار ۶۰ میلیون لیتر گازوئیل در 
گلستان ذخیره سازی شده اســت تا در صورت افت فشار گاز از این 

سوخت استفاده شود.
مدیر کل تعزیرات حکومتی گلســتان از ضــرورت نظارت و کنترل 

مستمر بر توزیع سوخت در صنایع تولیدی استان خبر داد.
تقــی حســام در بازدید از نیــروگاه بــرق علی آباد کتــول گفت: 
اختصــاص ســوخت های جایگزیــن براســاس قانــون ضوابــط 
اختصاصــی خاصــی دارد و با هدف اینکــه مراکــز تولیدی دچار 
مشــکل نشــوند ضوابط را به مســئولان واحد های تولیدی اعلام 

می کنیم.
رضا انتصــاری دبیر کمیســیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســتان 
نیز با اشــاره به افزایش کشــفیات در این حوزه گفت: امســال ۷۶ 
میلیارد تومان کشــفیات داشــتیم که ۵۸ درصد بیشــتر از مدت 

مشابه پارسال است

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان خبر داد؛
برگزاری دومین جشنواره ملی شعر و داستان ذکر 

به میزبانی شوشتر

اهواز –محمد مجدم  مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
خوزســتان گفت: به مناســبت دهــه ی ولایت و امامــت دومین 
جشنواره ملی شعر و داســتان ذکر ) نماز( پنج شــنبه ۲۲ تیر ماه 
به میزبانی شوشتر برگزار خواهد شــد .حجت الاسلام والمسلمین 
رضا کلاه کج اظهار کرد: شــورای اقامــه نمــاز اداره  کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی خوزســتان، معاونت فرهنگی و قرآن و عترت 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزستان، ســتاد هماهنگی 
کانون های فرهنگی هنری مســاجد خوزســتان با همکاری اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شوشــتر، جشنواره ملی شــعر و داستان 
»ذکر« را با هدف ترویج بیش از پیش فریضه نماز و اهمیت ذکر و دعا 

،پنح شنبه ۲۲ تیر ماه در دارالمومنین شوشتر برگزار می کند.
وی با بیان این که این جشــنواره در رشــته های شــعر و داستانک 
)حداکثر ۱۵۰ کلمه( برگزار می شــود عنوان کرد: موضوعات این 
جشنواره شامل نماز، مســجد و محراب، آیه ۵۲ سوره حاقه و ذکر 
و دعا اســت و در آیین اختتامیــه از ۸ برگزیــده در موضوعات یاد 

شده تجلیل خواهد شد .
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزســتان گفت : از زمان انتشار 
فراخوان در سراسر کشور از بیش از ۲۶ اســتان کشور ، ۳۰۰ اثر از 
۱۶۰ شاعر و نویسنده به دبیرخانه جشــنواره ارسال شد که پس از 

داوری ، ۸ اثر به عنوان برگزیده انتخاب شدند .
وی با اشــاره به این که دومین جشنواره ملی شــعر و داستان ذکر 
پنج شنبه ۲۲ تیر ماه ســاعت ۲۱ در تالار فرهنگ شوشتر با حضور 
شاعران و نویســندگان برگزیده کشور ، مردم و مســئولین برگرار 
خواهد شــد افزود : شــعر خوانی، ســخنرانی، تجلیل ازشــاعران 
برگزیده، پیشکســوتان و اهالی قلم، تقدیر از فعالان عرصه ی نماز 
، ابتهال، رونمایی ازکتاب، اجرای زنــده هنرمندان خطاط و نقاش 
با موضوع نمــاز و ذکر، نماهنگ زنده قرآنــی و نمایش کوتاه آیینی 
و دینی و … از جمله برنامه هایی ســت که قرار است در این رویداد 

ادبی و ارزشی اجرا شود .
حجت الاسلام کلاه کج بیان کرد : مراســم رونمایی از پوستر اصلی 
دومین جشــنواره ملی شعر و داســتان ذکر در روزهای نزدیک به 
برگزاری جشــنواره ) که متعاقبا اعلام خواهد شد ( در اهواز برگزار 

می گردد .

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر
احداث انبار و فضای بارانداز در بندر کنگان

 در اولویت است
بوشــهر –رضا حیدری  مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان 
بوشــهر گفت: با هدف رونق بخشــی به بندر کنگان پروژه احداث 

انبار و فضای بارانداز در اولویت این اداره کل قرار گرفته است.
محمد شکیبی نســب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در 
نشســت با مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری و فرماندار کنگان 
اظهار کرد: بــا پیگیری های صــورت گرفته پیش بینی می شــود 
پروژه احداث انبار و فضــای بارانداز در بندر کنــگان در نیمه دوم 

امسال عملیاتی شود.
وی بیان کرد: پروژه توســعه موج شــکن بندر کنگان نیز به عنوان 
یکی از پروژه های شــاخص بندری در اســتان، اکنون با سرعت و 

شتاب قابل قبولی در حال اجرا است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر تصریح کرد: براساس 
ارزیابی های گرفته انتظار اســت پروژه یاد شــده بــه عنوان یکی 
از مطالبــات جــدی کنگانی هــا در هفتــه دولت امســال مورد 

بهره برداری قرار گیرد.
شــکیبی نســب ادامه داد: بنــدر کنگان براســاس چشــم انداز 
ترســیمی در عرصه تجارت منطقه ای بیش از پیــش فعال خواهد 
شــد که این رویکــرد نویدبخش رونق و بهبود معیشــت ســاحل 

نشینان کنگانی است.
در حاشــیه این نشســت مدیرکل بنادر و دریانوردی استان همراه 
با رییس بندر و دریانوردی کنگان از پروژه توســعه موج شکن این 

بندر بازدید نمودند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وین قز
مدیرتعمیرات مکانیک نیروگاه بخار شهید رجایی؛

ج های خنک کننده با هدف افزایش راندمان واحدها انجام شد شست و شوی بر
عملیات شســت و شــوی برج های خنک کننده  قزوین- مریم نقدی 
اصلی و کمکــی نیروگاه شــهید رجایی، بــه منظور تولید بــرق پایدار و 

مطمئن به انجام رسید.
 محمد رضا اکبری مدیــر امور تعمیــرات مکانیــک توربوژنراتور و فاین 
مکانیک نیروگاه بخار در تشــریح این خبر گفت: طبــق برنامه ریزی های 
انجام شده، عملیات شست و شــوی  برج های خنک کننده اصلی و کمکی 
نیروگاه بخار، بــه منظور افزایش راندمان و ارتقــای کارایی این تجهیزات 

و کســب آمادگی تولید در پیک تابســتان۱۴۰۲  از اردیبهشت ماه  آغاز  
وهم اکنون به پایان رسیده است.

اکبری با اشــاره به جزییات این خبر تصریح کرد: این طــرح با پیش بینی 
انجام کار در دلتاهای برج های خنک کننده  آغاز که فاز اول آن با شســت 
و شــوی دلتاهای برج خنک کننده اصلی شماره یک شــروع شده که در 
ادامه و در فاز دوم ایــن پروژه، دلتاهای مربوط به بــرج های خنک کننده 

دیگر واحد ها و سل های مربوط به پیک کولر ها هم شست و شو شدند.

مدیر امــور تعمیرات مکانیــک توربوژنراتور وفاین مکانیک بیان داشــت 
: پیش بینی می شــودبا انجام عملیات شســت و شــوی دلتاها، آمادگی و 
راندمان برج های خنــک کننده برای تولید برق پایدار در فصل تابســتان 
افزایش یافته اســت.نیروگاه های حرارتی باانجام گســترده فعالیت های 
تعمیراتی،اجرای برنامه های آمادگی تابســتان همراه بــا تبیین فرهنگ 
صحیح مصرف انرژی الکتریکــی، با تمام توان آماده تولیــد برق پایدار و 

مطمئن در  پیک تابستان ۱۴۰۲ هستند.

در پی چادر نشــینی یک خانواده بی سرپناه مهاجر  البرز-مظفری 
در حاشیه بوســتان پامچال شــهر چهارباغ، مهندس موسوی شهردار 
این شــهر به معاونت خدمات شــهری شــهرداری ماموریــت داد با 
هماهنگی اداره بهزیستی نسبت به بررســی و ساماندهی وضعیت این 

خانواده رسیدگی کنند.
در همیــن راســتا معاون خدمــات شــهری شــهرداری چهارباغ 
گفت: روز یک شــنبه ۴ تیر ۱۴۰۲ ســاعاتی پس از چادرنشــینی 
یک خانــواده مهاجر_که از شهرســتان به چهارباغ آمــده بودند_ 
بــا دســتور شــهردار و هماهنگــی معاونــت فرهنگــی اجتماعی 
شــهرداری، اداره بهزیســتی، فراجــا و حمایــت جوانــان خیر و 
نوعدوست شــهر، لوازم زندگی این خانواده بارگیری و برای اجاره 

منزل به ملک آباد منتقل شــد اما علی رغم حمایــت مالی موجود، 
مشــاوران املاک و صاحبــان خانه با دیــدن مرد ایــن خانواده به 

دلایل موجه حاضر به اجاره دادن ملک خود نشــدند.
وی افزود:حتــی در مهدی آبــاد نیز یــک آپارتمان مان بــرای این 
خانواده فراهم شــد اما پــدر خانــواده تاکید بر اجاره منــزل ویلایی 

داشت.
وی تصریح.کرد: متاســفانه پدر این خانواده، دوبــاره لوازم زندگی و 
همســر و فرزندانش را در مرکز شــهر رها کرده و حالا اظهار می دارد 

صد میلیون تومان بدهید تا از این محل بروم خانه اجاره کنم.
گفتنی اســت شــهرداری چهارباغ بــا ورود و اقدام بــه موقع در این 
ماجرا ســعی کرده وظایف قانونــی و حتی فراتــر از آن را انجام دهد 
و امیدواریم بعد از این شــاهد چنین صحنه هــای ناراحت کننده در 

سطح شهر نباشیم.

پناه سر بی  خانواده  یک  وضعیت  به  رسیدگی  برای  چهارباغ  شهردار  دستور 
البرز

اصفهان

اصفهان - مریم مومنی  مجمع عمومی فــوق العاده و همچنین مجمع عمومی 
عادی سالانه صاحبان سهام شــرکت نفت سپاهان روز شــنبه برگزار می شود.

مجمع عمومی فوق العاده صاحبان ســهام نفت ســپاهان ســاعت ۸:۳۰ صبح 
روزشــنبه مــورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۷ و همچنین مجمع عمومی ســالانه صاحبان 
سهام این شــرکت ســاعت ۹ صبح همان روز در محل ســالن همایش هتل ارم 
تهران بــه ادرس میدان ونک، بزرگراه شــهید حقانــی، بعــد از کتابخانه ملی، 
جنب روگذر شــهید همت غــرب، هتل بــزرگ ارم برگــزار میگردد.همچنین 
ســهامداران نفت می توانند جلســه مجمع را به صورت زنده از طریق ســایت 
 https://sepahanoil.com رســمی شــرکت نفت ســپاهان بــه آدرس 
، جریــان مجمع را پیگیــری و ســوالات خــود را از طریق ســامانه پیامکی به 
شــماره ۱۰۰۰۴۶۸۹۹۵۲۲مطرح نماینــد.  آگهی دعوت بــه مجمع عمومی 
عادی ســالانه صاحبان ســهام:ثبت شــده به شــماره ۱۵۵۰۷۸ و شناسه ملی 
۱۰۱۰۱۹۷۸۳۲۹شــرکت نفت سپاهان )ســهامی عام( بدین وســیله از کلیه 
سهامداران شرکت نفت سپاهان )ســهامی عام( ثبت شده به شماره ۱۵۵۰۷۸- 

تهران دعوت بعمل می آید در جلســه مجمع عمومی ســالانه صاحبان سهام این 
شرکت که ساعت ۹ صبح روز شــنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۷در سالن همایش هتل 
ارم تهران به ادرس میدان ونک، بزرگراه شهید حقانی، بعد از کتابخانه ملی، جنب 

روگذر شهید همت غرب، هتل بزرگ ارم برگزار می گردد، حضور به  هم رسانند. 
دســتور جلســه: اســتماع گزارش هیئت مدیره درخصوص عملکرد سال مالی 

منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹ و بررسی برنامه های آتی شرکت
استماع گزارش حسابرس و بازرس قانونی درخصوص صورت های مالی سال مالی 

منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹
تصویب صورت های مالی سال مالی منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹

انتخــاب حســابرس و بــازرس قانونی شــرکت برای ســال مالــی منتهی به 
۱۴۰۲/۱۲/۲۹

تعیین روزنامه کثیرالانتشار برای درج آگهی های شرکت
تصمیم گیری درخصوص تقسیم سود و پاداش هیئت مدیره

تعیین حق الزحمه حضور اعضای غیرموظف در جلســات هیئت مدیره و اعضای 

کمیته های تخصصی هیئت مدیره
انتخاب اعضای هیئت مدیره

سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی سالانه باشد.
لازم  به ذکر است براساس تاکید ســازمان بورس اوراق بهادار تهران مبنی بر بهره 
گیری از امکانات و روش های الکترونیکی ، ســهامداران محترم می توانند جلسه 
مجمع را به صورت زنده از طریقی لینکی که در ســایت رسمی شرکت به آدرس 
https://sepahanoil.com قرار داده خواهد شد، پیگیری و سوالات خود را از 

طریق سامانه پیامکی به شماره  ۱۰۰۰۴۶۸۹۹۵۲۲مطرح نمایند.

ود نفت سپاهان به مجمع می ر



رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد
برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول

رئیس ســازمان برنامه و بودجه از برنامه های حمایتی برای پنج دهک 
اول جامعه خبر داد.

 داود منظور در برنامه پاســخگویی بر خط و ارزیابی عملکرد ســازمان 
برنامه و بودجه کشور اظهار کرد: سازمان برنامه و بودجه در واقع باید در 
زمینه افزایش نرخ رشد اقتصادی کشــور کمک کند و در این راستا باید 

موانع دستگاه های اجرایی برطرف شود.
وی با اشــاره به اینکه حل مشــکلات دســتگاه های اجرایی از وظایف 
سازمان برنامه و بودجه، افزود: باید بیش از پیش مردم به ویژه گروه های 
نیازمند و کــم درآمد را بــه آینده امیــدوار کنیــم و در همین زمینه 

برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول داریم.
یکی از تماس گیرندگان بازنشسته سازمان بنادر و دریانوردی بود که از 
پایین بودن حقوق بازنشستگان این دســتگاه اجرایی گلایه داشت و به 
نقل از رئیس صندوق بازنشستگی ســازمان بنادر مدعی شد که حدود 
۸۰ درصد بازنشستگان سازمان بنادر کمتر از ۱۱ میلیون تومان حقوق 
می گیرند، رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در این باره گفت: یکی 
از دغدغه های جدی معیشت بازنشستگان چرا که با افزایش قیمت ها و 
تورم در سال ها و ســنوات اخیر قدرت خرید بازنشستگان کاهش یافته 

است. البته این مشکل برای شاغلین هم به وجود آمده است.
وی افزود: ریشه مشــکل به غیر از تورم و افزایش قیمت ها از این مسئله 
نشــأت می گیرد که در ســال های اخیر ترمیم حقوق ها تناسبی با نرخ 
تورم نداشته اســت و به عنوان مثال اگر در ســنوات گذشته نرخ تورم 
حدود ۴۵ درصد بوده اســت حقوق ها ۲۰ درصد افزایش یافته و تکرار 
این مســئله باعث کاهش قدرت مردم و مشــکلاتی از این دست شده 

است.
منظور اعلام کرد: دولت سیزدهم درصدد اســت تا بتواند از سویی نرخ 
تورم را تا پایان ســال جاری ۱۵ درصد نسبت به ســال گذشته کاهش 
دهد و برای جبران عقــب افتادگی های حقوق نیز باید از ســال آینده 
تلاش کنیم با افزایش منابع درصد رشــد حقوق ها را نســبت به امسال 
و ســال های گذشــته بالاتر ببریم. البته صندوق های بازنشستگی نیز 
موظف هستند کسوراتی را که می گیرند را مولدسازی کرده تا هنگامی 

که فرد بازنشسته شد مستمری در خوری را به او بدهند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشــور در ادامه پاسخ به ســوال و انتقاد 
این بازنشســته اظهار کرد: گرچه در حال حاضر مستمری تعیین شده و 
پرداخت شده از سوی صندوق های بازنشســتگی کافی نیست اما برخی 
اصلاحات برای این صندوق ها در نظر گرفته شــده و در این راستا دولت 
به صندوق ها کمک می کند به عنوان مثال در ســال جــاری حدود ۲۰ 
درصد بودجه کل کشــور یعنی ۳۴۰ هزار میلیارد تومــان تومان دولت 
به صندوق های بازنشســتگی کمک خواهــد کرد تــا بتوانند وضعیت 
پرداختی هام بهبود پیدا کنم از ســوی دیگر امیدواریم تا بتوانیم در سال 
جاری با افزایش منابع بودجه ای از طریــق افزایش درآمدهای مالیاتی و 
غیر مستمری بازنشستگان را در سال آینده بهبود بخشیم.وی همچنین 
در پاسخ به سوال دیگر این بازنشســته درباره تبعیض های به وجود آمده 
در مبلغ مســتمری بازنشســتگان که در ســال های مختلف بازنشست 
شــده اند، ادامه داد: البته مبنای تعیین مســتمری بازنشســته و میزان 
حقوق و مزایا و کسورات آن دریافتی او در دو سال آخر فعالیت و اشتغالش 
است؛ بنابراین می توان گفت میزان حقوق دریافت شده است کارمند که 
سه سال گذشته بازنشست شده است با کارمندی که در دو سال گذشته 
بازنشست شده، متفاوت است، چرا که در سال های اخیر به دلیل افزایش 

نرخ تورم میزان افزایش حقوق ها نیز بیشتر از گذشته بوده است.
معــاون رئیس جمهــور تاکید کرد: بــرای حل این مشــکل در دولت 
برنامه ریزی هایی کردیم که ملاک تعیین مســتمری حقوق و مزایا دو 
سال آخر یک بازنشسته نباشد. در واقع آســیب شناسی لازم در لایحه 
برنامه هفتم در این زمینه صورت گرفتــه و درصددیم اصلاحات مورد 
نیاز در این زمینه را به گونــه ای انجام دهیم کــه تقاوت ها بین حقوق 
بازنشســتگان و شــاغلان کمتر شــود. البته به عنوان مثال وضعیت 
صندوق بازنشستگی تامین اجتماعی بهتر از دیگر صندوق ها اما از نظر 
شــاخص های پایداری منابع این صندوق ها وضعیت نابســامانی پیدا 

کرده و باید به آنها کمک کنیم تا بتوانند دوباره سر پا شوند.

نفر دوم سید حمیدرضا هاشــمی گلپایگانی - مدیرعامل خانه بیماران 
پروانه ای - بود که از عملکرد ضعیف و شــفاف نبودن بنیاد بیماری های 
خاص در هزینه کرد ردیف بودجه دولتــی اش زمینه همه بیماری های 
خاص از جمله EB انتقاد داشــت که منظور در پاســخ به این مســئله 
گفت: در این زمینــه وظیفه داریم که اگر بودجــه اختصاص می دهیم 
بر حســن اســتفاده و هزینه کرده آن نیز نظارت کنیم اما این مشکل 
نشــان می دهد که نظارت کافی در این زمینه نداشــتیم از سوی دیگر 
مکلف هســتیم برای بیماری های صعب العــلاج و هزینه های درمانی 
کمرشکن تلاش خود را مضاعف کنیم البته وزارت بهداشت هم در این 
زمینه پاسخگوست و این مســئله را به اطلاع وزیر بهداشت می رسانم تا 

مساعدت بیشتری در این زمینه انجام دهد.
یکی دیگر از تمــاس گیرندگان کــه معلم حق التدریس شهرســتان 
پیرانشهر بود از رئیس ســازمان برنامه و بودجه پرسید که چرا معلمان 
تدریس استخدام نمی شوند؟ و این مقام مســئول پاسخ داد: درباره به 
کارگیری و اســتخدام معلمان حق و تدریس وزارت آموزش و پرورش 
باید بتواند از سازمان اداری و استخدامی در این زمینه مجوز برای جذب 
و بودجه بگیرد. البته این مســئله را با وزیر آموزش و پرورش و سازمان 
اداری و استخدامی مطرح خواهم کرد تا مشکل معلمان حق التدریس 
را نیز پیگیری کنیم.منظور همچنین در پاســخ به ســوال یک معلول 
اصفهانی درباره اینکه چرا برخــی از مفاد قانونی از جمله درباره افزایش 
۴۰ درصدی مســتمری مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی 
و ماده ۲۷ قانون حقوق معلــولان برای پرداخت پنــج میلیون و ۳۸۰ 
هزار تومان به آن هایی که معلولیت شــدید و بسیار شــدید دارند اجرا 
نمی شود، اظهار کرد: در این زمینه تابع قانون بودجه هستیم. بر اساس 
قانون میزان افزایش حقوق برای معلــولان و مددجویان کمیته امداد 
۴۰ درصد در قانون بودجه امســال در نظر گرفته شده و اگر تاکنون این 
افزایش اعمال نشــده پیگیری می کنیم تا ضمن افزایش ۴۰ درصدی 

معوقات امسال نیز پرداخت شود.
رئیس سازمان برنامه بودجه ادامه داد: اما برای اجرای قانون حمایت از 
حقوق معلولین به بودجه هنگفتی نیاز داریم که حدود 6۰ هزار میلیارد 
تومان می شــود البته این منابع باید در لوایح بودجه پیش بینی شــود. 
بنابراین باید تلاش کنیم برای ســال آینده منابــع را بهتر پیش بینی 
کنیم تا قانون را به طور کامل اجرا کنیــم.وی تصریح کرد: برخی مواقع 
نمایندگان مجلس قوانینی را تصویب می کنند اما به الزامات اجراییان 
توجه نمی کنند و این مصوبات دولت را با مشــکل مواجه می کند گرچه 
باید کارهــای خوب انجام دهیــم و نمایندگان مجلــس هم برای حل 
مشــکلات مردم این قوانین را تصویب می کنند اما نمی توان همه این 

کارها را با هم انجام داد.

وزیر نیرو مطرح کرد
وی چاه های  نصب کنتورهای هوشمند برق بر ر

و کشاورزی اولویت وزارت نیر
وزیر نیرو با بیان اینکه مســئولیت اصلی ما در حوزه مدیریت منابع آب 
کشور توزیع عادلانه آب اســت، افزود: اکنون درشرایطی قرار داریم که 
برخی چاه های کشاورزی بیش از ۱۱برابر سقف مجاز آب برداشت می 

کنند.
به نقل از وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در نشست مشترک 
با مدیران ارشــد منابع آب ایران و مدیران عامــل و معاونان حفاظت و 
بهره برداری شــرکت های آب منطقه ای سراسر کشــور اظهار داشت: 
کاهش قابل توجه سرانه آب کشــور در حالی رقم خورده که میزان نیاز 

آبی کشور به واسطه توسعه افزایشی است.
وی افزود: امروز تأمین رفاه مردم و افزایش آن وابستگی بسیار بالایی به 

تأمین آب کافی و چگونگی مدیریت منابع آب دارد.
محرابیان با طرح این پرســش که بهترین راه و روش مدیریت منابع آب 
کشور در شــرایط کنونی چیست؟ ادامه داد: پاســخ درست و علمی به 
این پرســش را می توان کلید توسعه کل کشــور در ابعاد و زمینه های 
مختلف توصیف کرد.وزیر نیرو با اشــاره به اینکه مدیریت درست منابع 
آب و اجرای سریع پروژه های آبی دو محور اصلی فعالیت های مدیریتی 
وزارت نیرو در حوزه آب اســت، خاطرنشــان کرد: معنای اصلی اینکه 
میزان تقاضای آب در کشور افزایش قابل توجهی یافته، رشد و پیشرفت 
و افزایش رفاه عمومی است که این موضوع نیز یکی از افتخارات انقلاب 

اسلامی در طول دهه های گذشته است.
وی درباره ضــرورت مدیریــت آب های زیــر زمینــی و جلوگیری از 
برداشت های غیرقانونی در سراسر کشور، گفت: یکی از مسوولیت های 
اصلی ما در حوزه مدیریت منابع آب، رعایت و اجرای عدالت است که بر 
اســاس آن نباید اجازه دهیم برخی افراد و بهره برداران خارج ضابطه و 

بی محابا نسبت به استخراج منابع آب زیرزمینی اقدام کنند.
محرابیان با تأکید بر ضرورت ارائه بالاترین سطح خدمت به مردم کشور 
در حوزه آب، ادامه داد: باید ضمن شناخت دقیق جایگاه و موقعیتی که 
در آن قرار داریم، روش ها و برنامه هایی را در پیش بگیریم که بر اســاس 

آن بتوانیم بالاترین سطح خدمت را به مردم کشورمان به اجرا بگذاریم.
وی با اشــاره به پیشرفت های چشمگیر کشور در بســیاری از حوزه ها، 
افزود: بــرای نمونه ظرفیت تولیــد محصولات کشــاورزی در ابتدای 
انقلاب اســلامی نزدیک بــه ۳۰ میلیون تن در ســال بــود، اما اکنون 
و به صورت ســالیانه بیش از ۱۳۰ میلیون تن محصول تولید می شــود 
که همه این نمونه ها به خوبی بیانگر پیشــرفت و توسعه کشور در ابعاد 

مختلف در دهه های پس از انقلاب اسلامی است.
وزیر نیرو با انتقاد از سو مدیریت های پیش آمده در حوزه مدیریت منابع 
آب کشور، گفت: با اینکه در طول ۴۴ سال گذشته شاهد رشد و توسعه 
کشور در بسیاری از شاخص ها بوده ایم، اما در حوزه مدیریت منابع آبی 
خطاهایی داشته ایم که مجموع این خطاها موجب شده وضعیت منابع 

آب کشور اکنون آسیب پذیر شود.

وی با بیان اینکه یکــی از نقاط ضعف در دهه های گذشــته عدم توجه 
کافی به اجرای عدالت در حوزه توزیع منابع آب اســت، اظهار داشــت: 
اکنون در کشور چاه های آبی وجود دارد که بیش از ۱۱ برابر سقف مجاز 
و پروانه بهره برداری اقدام به اســتخراج آب می کننــد که مصداق بارز 

بی عدالتی در حوزه توزیع منابع آب است.
محرابیان ضمن تاکید بر ضــرورت صیانت از منابــع آب زیرزمینی با 
اجرای طرح و برنامه های هوشــمندانه، اضافه کرد: نخســتین ذی نفع 
صیانت از آب های زیر زمینی مالکان زمین های کشــاورزی هستند که 
اگر منافع این اقدام به طور درســت و دقیق برای آن ها تشــریح شود، 
بدون شک اکثریت از اجرای طرح های مدیریت برداشت آب زیر زمینی 
استقبال خواهند کرد.وی با تاکید بر اهمیت نصب کنتورهای هوشمند 
بر روی چاه های کشــاورزی و لزوم هماهنگی و تعامــل کامل با وزارت 
جهاد کشــاورزی به این منظور، افزود: با نصب شماره گره ای هوشمند 
برق بر روی چاه های کشاورزی و پایش دقیق اطلاعات مربوط به میزان 
برداشــت آب چاه های کشــاورزی، می توان از برداشــت های بی رویه 
جلوگیری کرد و گام مؤثــری در حوزه اجرای عدالــت و نیز صیانت از 

منابع آبی کشور برداشت.
این عضو کابینه دولت بر لزوم تســریع مدیران عامــل آب منطقه ای و 
شــرکت مدیریت منابع آب ایران در اجرای طرح هــا و پروژه های آبی 
تأکید و خاطرنشان کرد: اجرای به موقع طرح های آبی در نقاط مختلف 
کشــور می تواند امید و نشــاط را به جامعــه تزریق کرده و بخشــی از 
مشکلات کلیدی مردم کشــورمان را حل کند.در این نشست، »محمد 
جوانبخــت« معاون آب و آبفــای وزیر نیرو با اشــاره به لزوم تســریع 
در فراینــد اجرای طرح و پروژه های آبی کشــور، گفــت: توجه ویژه به 

طرح های مرتبط با صیانت آبی از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی افزود: اجرای دقیق و ســریع نصب کنتورهای هوشمند برق بر روی 
چاه های کشــاورزی با هدف صیانت از منابع آب زیرزمینی کشــور، در 

اولویت برنامه های وزارت نیرو قرار دارد.

مصرف برق ۹ درصد افزایش یافت
شرکت مدیریت شبکه برق ایران اعلام کرد: مصرف برق در روز گذشته 
۵۷۰۰ مگاوات افزایش یافت که نســبت به روز مشــابه سال گذشته ۹ 
درصد رشــد دارد.به نقل از شرکت مدیریت شــبکه برق ایران، میزان 
مصرف برق کشور در روز مشابه سال گذشــته 6۲ هزار و 6۰۰ مگاوات 
بوده که در مقایسه با دوشنبه، افزایش پنج هزار و ۷۰۰ مگاواتی مصرف 

برق در کشور را نشان می دهد.
آمارها حاکی از آن است با رشد ۹ درصدی مصرف برق در کشور روبه رو 
هســتیم که عدد بزرگی است.میزان مصرف برق کشــور نسبت به روز 

یکشنبه )۱۱ تیر( هم افزایش یک هزار و ۱۰۰ مگاواتی را نشان می دهد.
مرکز ملی راهبری شــبکه برق کشــور از همه هم وطنان درخواســت 
کرد در روزهای گرم تابســتان به منظور تأمین برق پایــدار برای همه 
مشترکان به ویژه تأمین برق مطمئن مراکز آزمون کنکور سراسری در 

روزهای ۱۴ و ۱۵ تیر، نسبت به مدیریت مصرف برق خود اقدام کنند.
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اقتصاد ایران بیش از ۵ برابر آمریکا رشد کرد

علت رشد اقتصادی ایران با وجود محدودیت ها چیست؟

خریدار  نفت بیشترین تأثیر را بر رشد اقتصادی 
از طریق افزایش بهره وری عوامل تولید در ســال 
۱۴۰۱ داشته است به طوریکه رشد ارزش افزوده 
در گروه های دیگر به مراتب کمتر از رشــد بخش 
نفت بوده اســت. اخیراً بانک جهانــی در گزارش 
خود با عنوان دورنمــای اقتصــادی جهان آمار 
مربوط به رشــد اقتصادی ۷۲ کشــور جهان در 
سه ماهه چهارم ۲۰۲۲ برابر با پاییز سال گذشته 
را منتشــر کرده اســت. این بانک از رشــد ۴.۷ 
درصدی اقتصاد ایران در پاییز سال گذشته خبر 
داده که این رد نسبت به دیگر کشورها قابل توجه 
است. در این گزارش آمده است ایران از نظر رشد 
اقتصادی میان ۷۲ اقتصاد دنیا در پاییز گذشته در 
رتبه پانزدهم جهان قرار گرفته اســت، یعنی تنها 
۱۴ کشور رشد اقتصادی بیشتری نسبت به ایران 

در این دوره داشته اند.
آمار بانک جهانی نشان می دهد ایران در سه ماهه 
نخست سال ۲۰۲۲ )زمستان سال ۱۴۰۰( رشد 
قابل توجه ۵ درصدی را تجربه کرده و این رقم در 
ســه ماهه دوم )بهار ۱۴۰۱( به ۲.۵ درصد کاهش 
یافته است، اما در سه ماهه سوم )تابستان ۱۴۰۱( 
روند رشــد اقتصادی ایران صعودی شده و به ۳.۴ 
درصد و در سه ماهه چهارم )پاییز ۱۴۰۱( به ۴.۷ 

درصد رسیده است.

اقتصاد ایران بیش از 5 برابر آمریکا رشد کرد
رشــد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز ســال 
گذشته در حالی است که متوسط رشد اقتصادی 
کشورهای پیشرفته در این دوره تنها ۱.۲ درصد 
بوده اســت. اقتصاد آمریکا در این زمان تنها ۰.۹ 
درصد، منطقه یورو ۱.۸ درصد و ژاپن ۰.۴ درصد 
رشد کرده اند.کشور در حال توسعه ای مثل چین 
نیز در این دوره رشــد ۲.۹ درصدی و هند رشــد 
۴.۵ درصدی داشــته اند. متوسط رشد اقتصادی 
منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا نیز در زمستان 

گذشته برابر با ۴.۹ درصد برآورد شده است.

تفاوت رشد اقتصادی با توسعه اقتصادی
سوالی که در اینجا باید پاســخ دهیم این است که 
آیا صرف داشتن رشــد اقتصادی بالا می توان گفت 
که از نظر اقتصادی توســعه پیدا کرده ایم یا خیر؟ 
حسنعلی ازگلی از کارشناسان حوزه اقتصاد درباره 
تفــاوت دو مفهوم »رشــد اقتصادی« و »توســعه 
اقتصــادی« به مهــر گفت: رشــد موضوعی کمی 
اســت و با اعداد و ارقام می توان آن را نشان داد و در 
تحلیل ها و آمارها وارد کرد در صورتی که توســعه 
مفهومی کیفی بــوده و باید از ســوی آحاد مردم 

احساس شود و در بطن جامعه ملموس باشد.
وی گفت: رشد تولید و رشد صنعتی مرتبط با رشد 
اقتصادی بوده و به معنای افزایش ســطح تولید و 
افزایش درآمد در کشــور یا همان تولید ناخالص 
ملی است که کشــورها با عدد و ارقام سالانه آن را 
نمایش می دهند. طبیعی اســت در جهان حاضر 
کشــورها تلاش دارند در GDP عدد بیشتری را 
کسب کنند. آنچه در رشد تولید اهمیت بسیاری 
دارد این اســت که بتوانیم ســرمایه ها را افزایش 
دهیم. سرمایه عبارت از پول و نیروی کار که باید 
در بازار اقتصاد و تولید کشــور بیشتر شوند. نکته 
دیگر این اســت که باید بهره وری عوامل تولید را 
افزایش دهیم تا بتوانیم به رشد واقعی دست پیدا 

کنیم یعنی هر فرد توانایی انجام کار بیشتر نسبت 
به گذشته داشته باشد.

وی تصریح کرد: هر ماشین، دستگاه و خط تولید، 
یا در سطح کلان هر صنعت توانایی افزایش سطح 
تولید بیشــتری در نســبت به بازار سال گذشته 
داشته باشد در مسیر رشــد و در ادامه توسعه گام 
برداشته است. به عنوان مثال، اگر امسال ۱۰۰۰ 
واحد تولید داشتیم باید ســال آینده عدد بیشتر 
باشد. طبیعی است نخســت باید روی بهره وری 
تمرکز کرد. اگــر از همین ابزاری کــه در اختیار 
داریم اســتفاده بهتر داشــته باشــیم و با همان 
امکانات و سطح مصرف انرژی و با تعداد نفرات، در 
خروجی میزان بیشتری واحد تولید شاهد باشیم 

رشد محقق شده است.
این کارشــناس حــوزه اقتصــاد با بیــان اینکه 
ظرفیت های خالــی زیادی وجــود دارد که باید 
مورد اســتفاده قرار گیرد، گفت: این هم فرصتی 
است که از آن سخن زیاد شــنیده می شود اما در 
عمل برای اجرا مشــکل داریم. قوانین، مقررات و 
حتی یک سلسله از سیاســت هایی که از گذشته 
به دولت ها به ارث رسیده و همیشه دست و پاگیر 
بوده اند مانع محســوب می شــوند. برخی از آنها 
سبب می شــود نتوانیم از ظرفیت های در اختیار 
اســتفاده کنیم. به عنوان مثال مهندســان فارغ 
تحصیلان فعال در حوزه ها بسیار کمتر از خروجی 
دانشگاه ها است. این نشان می دهد ما نتوانسته ایم 
بخش زیادی از تحصیــل کرده ها را در حوزه های 
تخصصی به کار گیریــم و از توانمندی و تخصص 

آنها بهره مند شویم.
طبق آمارهای رســمی، عملکرد تولید ناخالص 
داخلی کشــور به قیمــت پایه در ســال ۱۴۰۱ 
با احتســاب نفــت و بــدون احتســاب نفت به 
قیمت هــای ثابــت ســال ۱۳۹۵ بــه ترتیب به 
۱۵۱۵۴.۰ و ۱۳۸۸۱.۸ هزار میلیارد ریال رسید 
که نسبت به ســال قبل از آن به ترتیب با افزایش 

۴.۰ و ۳.۵ درصدی همراه بوده است.
اگــر بخواهیم رشــد اقتصادی را بــه چهار فصل 
تقسیم کنیم، رشــد اقتصادی در بهار ۱۴۰۱ به 
میزان ۱.۹ درصد، رشــد اقتصادی در تابســتان 
۱۴۰۱ به میزان ۳.۹ درصد، رشــد اقتصادی در 
پاییز ۱۴۰۱ به میزان ۴.۹ درصد و رشد اقتصادی 
زمســتان ۱۴۰۱ به میزان ۵.۳ درصد بوده است. 
باید در نظر گرفت جــز در فصل بهار در فصل های 
دیگر صنایع بــا محدودیت های انرژی دســت و 
پنجه نرم کرده و در تابستان محدودیت برق و در 
زمستان و حتی پاییز محدودیت گاز وجود داشته 
اســت، برخی از صنایع نیز در فصل زمستان هم با 

محدودیت گاز مواجه بودند و هم برق.
مهمترین عامــل افزایش رشــد تولید و رشــد 
اقتصادی در کشــور نگاه ویژه به تحقیق و توسعه 
یا همان بخش R&D اســت، دنیای امروز به این 
بخش تمرکز ویــژه ای کرده و هــر لحظه به فکر 
توســعه پلت فرم های جدید و اســتراتژی های 
جدید برای افزایش کمیــت و کیفیت تولید و در 
نتیجه افزایش رشد تولید و افزایش رشد اقتصادی 
است، در کشــور ما نیز در ســال های اخیر توجه 
ویژه ای به دانش بنیان ها شده و شرکت های دانش 
بنیان توانســته اند با نیروهای خوش فکر و تمرکز 
بر فناوری های جدید دســتاوردهای خوبی برای 
صنایع داشته باشند.رشد عملکرد تولید ناخالص 

داخلی )با نفت و بدون نفت( طی چهار فصل سال 
۱۴۰۱ به طور متوالی مثبت و صعودی بوده است. 
گفتنی است رشــد تولید ناخالص داخلی با نفت 
به قیمت پایه و به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ 
طی فصول اول تا چهارم ســال ۱۴۰۱ به ترتیب 
معــادل ۱.۹ ۳.۹، ۴.۹ و ۵.۳ درصــد می باشــد. 
همچنین رشــد تولید ناخالص داخلی بدون نفت 
نیز به قیمت های واقعی و طی فصول سال ۱۴۰۱ 
به ترتیب از رشــد ۱.۷، ۳.۵، ۴.۱ و ۴.۷ درصدی 

برخوردار بوده است.
بر این اساس، در ســال ۱۴۰۱ ارزش افزوده گروه 
کشــاورزی به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ به 
میزان ۱۵۷۸.۸ هزار میلیارد ریال برآورد گردید 
که نسبت به ســال قبل ۱.۱ درصد افزایش نشان 
می دهد؛ این در حالی اســت که رشد این بخش 
در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن ۲.6- بوده 
است. برآوردهای انجام شــده بر اساس آمارهای 
پایه دریافتی از وزارت جهاد کشــاورزی حاکی از 
آن اســت که تولید محصولات زراعــی و باغی در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به ســال قبل به ترتیب ۳/۴ و 
۰.۲- درصد و تولید محصــولات اصلی دامی ۲.۷ 

درصد تغییر یافته است.
همچنین بر مبنای محاسبات اولیه، ارزش افزوده 
گروه نفت در ســال ۱۴۰۱ بــه قیمت های ثابت 
سال ۱۳۹۵ به میزان ۱۲۷۲.۲ هزار میلیارد ریال 
برآورد گردید که گویای رشد ۱۰ درصدی نسبت 
به ســال قبل می باشــد. با عنایت به اینکه میزان 
رشــد این بخش در سال ۱۴۰۰ نســبت به سال 
قبل از آن برابر با ۱۰.۱ درصد بوده است، این رقم 
حاکی از یک روند رشد دو رقمی با ثبات در بخش 
نفت در طی دو سال اخیر می باشد. نتایج حاصل از 
محاسبات مقدماتی در این زمینه نشان دهنده آن 
است که افزایش نرخ رشد ارزش افزوده این گروه 
در سال ۱۴۰۱، ناشی از افزایش تولید و صادرات 
نفت خــام و گاز طبیعــی و همچنیــن صادرات 

میعانات گازی نسبت به سال قبل است.
در بخش صنعت نیز، شــاخص تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی )که حدود ۷۰ درصد ارزش افزوده 
بخش صنعت را پوشش می دهد( در سال ۱۴۰۱ 
نســبت به ســال قبل ۹.6 درصد افزایــش یافته 
است. شایان ذکر اســت که از مجموع ۲۴ رشته 
فعالیت عمده صنعتی در ســال ۱۴۰۱، شاخص 
۲۳ رشته فعالیت با )ضریب اهمیت ۹6.۸ درصد(، 
دارای رشد مثبت می باشــد. همچنین بیشترین 
سهم از افزایش شاخص تولید کارگاه های بزرگ 
صنعتی )طی ســال ۱۴۰۱( به ترتیب مربوط به 
فعالیت های صنایع تولید فلزات اساســی، صنایع 
تولید مواد و محصولات شیمیایی و صنایع تولید 

وسایل نقلیه موتوری، تریلر و نیم تریلر است.
رشــد ارزش افزوده گروه صنایع و معادن در سال 
۱۴۰۱ برابر با 6.۵ درصد می باشــد، در حالی که 
این میزان در ســال ۱۴۰۰ معادل بــا ۱.۱ درصد 
بوده اســت. همچنین دو زیر بخــش اصلی این 
گروه یعنــی بخش صنعــت و بخــش معدن در 
ســال ۱۴۰۱ به ترتیب معادل با ۹.۵ و ۲.۸ درصد 
رشد داشته اند که با عنایت به رشــد ۳.۳ و ۰.۴- 
درصدی این دو بخش در ســال ۱۴۰۰، می توان 
نتیجه گرفــت که بخش های صنعــت و معدن از 
رشــد مطلوب و قابل توجهی در ســال ۱۴۰۱ در 

مقایسه با سال قبل از آن برخوردار بوده اند.

انرژیبودجه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴6، واحد 6
 تلفن و  نمابر: 66۴۵۹۷6۲
سازمان شهرستان ها:  66۴6۱۷۷۰


